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دستیار رئیس جمهور: 
مصداق نقض حقوق شهروندی است

حاشیه سازی دوربین های مدار بسته مترو مشهد

8

اول: نقل اســت یکی از قهرمانان روسیِ 
»پرش با نیزه« ضیافتی گرفته بود و جشنی 
به پا کرده بود که مثــاً عده ای را برای 
رکوردشکنی اش شادمان کند، میانه جشن 
خبر رسید آن ســوی روسیه )شوروی 
ســابق(، رکورد او یکی - دو سانتیمتر 
جابه جا شده اســت و این یعنی هرچه 

شادی بود ناگهان به بهُت تبدیل شد.
دوم: متوسط یک متر آپارتمان در تهران در 
سال ۱۳۷۴، چیزی معادل ۱۰۰هزارتومان 
بوده اســت )با اندکی بالا و پایین(، نرخ 
سکه هم ۴۴هزار و ۱۶۹ تومان و دلار در 
عدد ۴۰۷ تومان. و اما چرا ســال ۱۳۷۴ 

اینقدر مهم است!؟
ســوم: بزرگترین عددی که تا ســال 
۱۳۹۰ و پیش از اختاســی موسوم به 
۳۰۰۰میلیاردتومانی )مه آفرید امیرخسروی( 
سر زبان ها افتاده بود، اختاس ۱۲۳ میلیارد 
تومانی بود از بانک صادرات در ســال 
۱۳۷۴ کــه در متن آن »فاضل خداداد« و 
در حاشیه ی آن نام هایی چون: »مرتضی 

رفیقدوست« و دیگران مطرح بود.
چهارم: با ۱۲۳میلیاردتومان در سال ۱۳۷۴ 
می شد؛ ۲ میلیون و ۷۸۵هزار قطعه سکه یا 
۱ میلیون و ۲۳۰ هزار متر مربع آپارتمان 
و یا ۳۰۳میلیون دلار به قیمت همان روز 
خرید و حال اگر به اصطاح خواســته 
باشیم بدون تأخیر تأدیه محاسبه کنیم با 
همان ۱۲۳ میلیارد تومان به عدد قابل تاملی 

می رسیم، به عدد ۸۰ هزارمیلیارد تومان!
پنجم: در پرونده فســاد در واردات چای 
می نویسند: کل ارز دریافتی این شرکت از 
سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ معادل ۳.۳۷۰ میلیون 
دلار بوده که از این مبلغ حدود یک میلیارد 
و ۴۷۲ میلیون دلار از ارز نیمایی تامین شده 
برای ماشین آلات و مابقی آن برای واردات 
چای بوده است، بخشــی از ارزها را در 
بازار آزاد به مبالغ بالاتر فروخته و برای یک 
میلیارد و ۴۰۰میلیون دلار آن هم اصاً هیچ 
کالایی وارد نکرده است. حال اگر نیمی از 
۳.۵ میلیارد دلار را فساد مطلق تلقی کنیم با 
نرخ دلار آزاد و گران فروشی ها را نیز لحاظ 
کنیم بازهم به عددی به ذهن آشنا یعنی 
۸۰هزارمیلیارد تومان می رسیم و این یعنی 
بین آن ۱۲۳میلیارد تومان و این یک میلیارد 

و اندی دلار هیچ تفاوتی وجود ندارد!
ششــم: تلخ و دردناک آن که، بسیاری 
از نام هایــی کــه در پرونده ی اختاص 
۱۲۳میلیاردتومانی، این سو آن سوی میز 
بودند یا همچنان حضور دارند یا تا همین 
چندی قبل در مسندی بودند، شاید بسی 
مهم تر از جایگاهی که در سال ۱۳۷۴ در 

اختیار داشتند!
هفتم: بازگردیم به آن قهرمان روســی و 
جشنی که برای رکوردشکنی برپا کرده بود 
و به دوستان فعال در رسانه بگوییم؛ خیلی 
این عــدد را در بوق و کرنا نکنید چون 
همین روزها عددی بزرگتر رو خواهد شد 
)پیش بینی نیست، عادت کرده ایم به چاق و 

چله شدن عدد و رقم اختاس ها!(
هشــتم: یک ســوی ماجــرای تمامی 
اختاس ها از ۱۲۳میلیارد تومان ســال 
۱۳۷۴ تا همین آخرین اختاس، همیشه 
رسانه ها حضور داشته اند و جالب آن که، 
رسانه همواره یک گام از دولت و مجلس 
و عدلیه پیش بوده اســت یعنی در قالب 
هشدار، افشاگری و دو پهلو نویسی، بارها 
شاهد بوده ایم در پاره ای از امور، ماه ها و 
شاید یکی - دو سال بعد از آن که رسانه 
افشاگری کرد تازه معلوم شد اصل خبر 
واقعیت داشته فقط در اعام اندکی تاخیر 

ایجاد شده است!
نهُم: بارها گفته ایــم و باز هم می گوییم؛ 
رسانه، خاکریز نخســت مبارزه با فساد 
است این را در تاریخ حداقل ۴۰ و چند 
ســاله ی اخیر می توانیم با رسم شکل به 
اثبات برسانیم منتها برخورد با رسانه به 
گونه ای بوده که گویی قصدی و غرضی 

در میان است در حالی که... 

هنوز همان ۱۲۳میلیارد تومان 
رکورد دار است

منصور مظفری
مدیر مسئول

سرمقاله

صفحه 4

درخواست دولت روحانی از قوه قضاییه 
در مورد پرونده چای

8حکایت خرید خودرو از ایران خودرو؛ حتی اختیار انتخاب رنگ هم ندارید!

ادامه در صفحه 2

از خاصیت های این مُلک است؛ هر زمان واقعه ای 
تلخ رخ می دهد نه کســی پاسخگو است و نه 
کســی عذرخواهی می کند امــا همه تمام هم 
 و غم شــان آن اســت که دامن خــود را از آن 

پاک کنند.
فساد افســانه ای یک شرکت چای سبب شده 
مجددا این بازی آغاز شــود. رسانه های دولتی 
تیترهای رنگــی می زنند و به بــه چه چه راه 
می اندازند که آری؛ دولت رئیسی فسادی بزرگ 
را کشف کرده است. آن طرف هم مدعی است 
که این فســاد در طول چند سال رخ داده و در 
همین دولت هم اســتمرار داشته است. یعنی 
اینطور نیســت همان روزی که دولت رئیسی 
ســرکار آمد فساد تمام شد و یا از فردای روزی 
که رئیسی به پاستور رفت مدیر شرکت فاسد 
دستگیر و یا پرونده ای تشکیل شد! هر چند که 
شواهد و قرائن حاکی از آن است که از بد حادثه، 
۸۰ درصد ارزهایی که شرکت فاسد از سیستم 
دولتی دریافت کرده از همین دولت رئیسی بوده 
و تنهــا ۲۰ درصد آن متعلق به دولت حســن 
روحانی بوده است )منبع: گزارش دیروز روزنامه 
اعتماد(. البته که فساد، فساد است حال چه یک 
درصــد چه ۱۰۰ درصد. اما عرضم اینجاســت 
این پروپاگاندایی که دولتی هــا راه انداخته اند 
بی حکمت نیست. همان بازی سابق برای پاک 
کــردن دامن خود اســت. در واقع همان بازی 
نخ نمایی است که در تمام دولت ها در اشل های 

مختلف رخ داده است.
امــا خطاب به این دولت باید گفت: برفرض که 
تمام ادعاهای شــما درست است و اصلا بخش 
اعظم فساد برمی گردد به دولت حسن روحانی؛ 
اولا شما مشــخص کنید چند درصد ارزها در 
این دولت تخصیص داده شــده و ثانیا، شما که 
ضدفساد بودید چرا تن به این تخلف دادید ولو 

یک درصد از کل فساد صورت گرفته!
اگر دولتی ها همین ماه قبل قدرت را در اختیار 
گرفته بودند می شــد پذیرفت که دامن شــان 
پاک اســت ولی بعد از بیش از دو سال کسی 

نمی پذیرد چنین ادعاهایی را.
البته این نکته ای که عرض کردم در مورد دولت 
حســن روحانی هم صادق است. آن دولت هم 
باید در قبال هرمقدار سهمی که در شکل گیری 
این فساد بیّن داشته پاسخگو باشد. اما تاکید 
بــر روی دولت رئیســی بدین خاطر بیشــتر 
است که شعارهای پرطمطراق زمان انتخابات 
هنوز در گوش مان اســت. یادتان می آید با چه 
ولعی از راه اندازی گشــت ارشاد مدیران سخن 

می گفتند؟! 

نتیجه »گشت ارشاد مدیران« 
همین بود؟!

سید علیرضا کریمی
سردبیر

یادداشت-3

شــبکه دوبی اســپرت تصویر دسته جمعی 
دشداشــه پوش ها را نشــان می دهد که روی 
ســکوهای ورزشــگاه زعبل دم گرفته و کِل 
می کشند. آنجا ورزشگاه مدرن آن سوی جُمیرا 
در دوبــی پرزرق و برق اســت. آنجا با هر گل 
سلبریتی های بازنشسته آمریکای لاتین، شیوخ 
متمول، دنیا را روی سرشــان می گیرند و در 
سایه ســار نخل های مصنوعی مُشت های گره 
کرده خویش را به آسمان نشان می دهند. آنجا 
غم واژه ای عتیقه است و انگار شب دست هایش 
را روی چشم هایش گذاشته که خبری از کوچ 

پرنده های مجروح به گوش نمی رسد.
درســت در همین لحظه شبکه العربیه تصویر 
دســته جمعی مردانی را نشــان می دهد که 
جســدهای خون آلود دردانه هــای خویش را 
بی غســل و بی کفن به خاک سرد خان یونس 

می سپارند.
بله هزاران کیلومتر آن ســوتر از برج خلیفه، 
برج های غــزه فرو می ریزند و کــودکان روی 
شــانه ها به سوی خورشــید پر می گشایند تا 
جنگ و جنایتِ جبــارانِ صهیون، زیتون های 
ســبز رَفح را عزادار کنند. آنجا شــعف واژه ای 
عتیقه اســت و مرگ با جامه ســفید ســراغ 
مظلومانِ باریکه را گرفته و پدری که چند روز 
اســت پا ندارد، به این فکر می کند پاهایش را 
برای چه کسی پســت کرده است؟ ...و مادری 
که در ازدحام فاجعه موهایش یک شبه سفید 
شده و چند روزی اســت دست ندارد، به این 
می اندیشد که چگونه طفل شیرخوارش را در 

آغوش بکشد.
جهــان جــای غریبــی اســت. یــک ســو 
دشداشه پوش های دوبی قلیان چاق می کنند 
و در ورزشــگاه زعبل برای دریبل ســتاره ای 
متفرعن هزاران درهم خرج می کنند و درست 
در همان دم و در سوی دیگری خواب و مرگ 
به هم پیوسته اند و غزه میخ بر تابوت بچه هایی 
می کوبد که تاب ســواری یادشــان رفته و در 
مارپله بی رحمانه گیتی، مدام نیش می خورند 
تا بر روی پرچم های سپید دفترهایشان ضربدر 
قرمز بکشــند و در کوچه های بن بست دنبال 
مادران گمشده خویش بگردند. یک سو اخبار 
همراه با عطــر زنانه کریســتین دیور پخش 
می شود و گوینده از آینده روشن عمارت های 
»هیلز« در گران ترین نقطه ســرزمینِ شــیخ 
آل مکتــوم حــرف می زند و در ســوی دیگر 
کودکان پاپتیِ کرانه باختری، هفته هاســت 
با انگشت پرستاری ســکوت کرده اند که زیر 

موشک باران بیمارستان الشفا مرده است.

از سلبریتی های متفرعن 
تا جسدهای خون آلود!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-4

آخرین خبرها و واکنش ها نسبت به فساد بزرگ

پرسش آفتاب یزد از هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان

چرا از »علیرضابیگی«
همانند »خضریان« دفاع نکردید؟!

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی:

نماینده مردم قم:

از سرگیری حملات به غزه 

نشان دهنده ناکامی صهیونیست ها 

در تحقق اهداف شان است

تذکر نماینده میانه 

درباره شرکت فولاد آذربایجان 

و مجتمع فولاد میانه

هزینه های برجام را 

پرداخت کردیم ولی 

به تعهداتشان عمل نکردند

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس 
قوة قضائیه درتاریخ دوشــنبه ۱۳ آذرماه ۱۴۰۲ 
ودر جلسه نشست مشترک قوه قضائیه ومجلس 
شورای اسلامی که بمناسبت گرامیداشت هفته 
مجلس شورای اســلامی و با حضور نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی و رئیس قوه قضائیه و 
معاونین قوه قضائیه برگزار شد تاکید نمودند که 
لازم است به تخلف دستگاه حکومتی به صورت 
جدی تر رسیدگی کرد. برخورد جدی با تخلفات 
دستگاه های حاکمیتی، تحقق عدالت اجتماعی، 
مبارزه با فســاد و دانه درشت ها، احیای حقوق 
عامه، تامین امنیت روانــی جامعه و همکاری 
و همفکری همه قوا ازجمله موضوعاتی اســت 
که ایشــان بر آن تأکید مجدد نمودند، اینکه با 
دستگاه های متخلف و اشخاص حقیقی و حقوقی 
خلافکار درهرپست و مقامی خصوصا در جایگاه 
حاکمیتی برخورد قاطع ولازم صورت گیرد امری 
ضروری واجتناب ناپذیر اســت و ایشان قبل تر 
هم بر سوت زنی و گزارش فساد دردستگاههای 
حاکمیتی و حکومتی تاکید ورزیدند و هنگامی 
که قاطبه مــردم برخورد قاطع و بدون تبعیض 
درهمه بخشــهای مختلف جامعــه را نظاره گر 
باشند بی شک و تردید احساس تکلیف واحساس 
مســئولیت مضاعفی خواهند کرد، مسئولان 
حاکمیتــی نماینده حکومت تلقی میشــوند 
وچنانچه پاکدســت و  درستکار و سالم باشند 
جامعه هم به آن ها می بالد و به تاسی از آنها راه 

ثواب درپیش می گیرند و... 

رئیس قوه قضائیه و برخورد 
با تخلف حکومتی

دکتر انور خیرآبادی
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-1

در عــرف ادب و تربیــت اجتماعی همه افراد در 
ارتکاب رفتارهای مناســب و نامناســب یکسان 
بوده و با عنایت به ناموس خلقت بشر در دریافت 

پاداش و اعمال مجازات یکسان می باشد. 
از آنجا که نگاه جامعه بــه افراد در قبال جایگاه 
علمی و عملی دچار تفاوت های ماهوی براساس 
تغییــرات می باشــد؛ دارای تفاوت های ماهوی 
در توقعــات و نگاه هــای جامعه نیز می باشــد. 
همانطورکه به فرموده قرآن شریف »بینا و نابینا 
یکسان نمی باشند«، ســوالی مطرح می شود که 

آیا آن ها که نمی دانند با دانایان یکسان هستند؟ 
)هل یستوی الذین یعلمون والذین لا یعلمون( در 
قیاس مادی نیز برخی از افراد در جامعه به لحاظ 
دانــش مادی یا هنر و جایــگاه هنری با دیگران 

مورد توجه بوده و تفاوت دارند. 
امروز مخصوصا در فضای مجازی اقشــار و افراد 
خاصی حضور دارند که به لحاظ داشتن امتیازات 
ظاهری و تکنیکی »سلبریتی« خوانده می شوند. 
این افراد به لحاظ امتیازات خاص از جایگاه مادی 
ویژه برخوردار می باشــند و از امکانات رفاهی و 

مادی برخوردار هستند. 
یکی از این امتیــازات خاص معروفیت و جایگاه 
ویژه در آنان اســت. جاذبه هــای ظاهری اولین 
واصلی ترین امتیاز موجود در آن ها است. استقبال 
بخشی از نسل z از حضور سلبریتی ها در معابر و 

اماکن عمومی و ذوق زدگی آن ها از مشاهده این 
افراد در میان خود باعث ایجاد ازدحام و جمعیت 

قابل توجه در حضور آن ها می گردد. 
به همین دلایل و اصلا برای تقلید از سلبریتی  های 
خارجی استخدام محافظین قوی هیکل با ظواهر 
خاص از طرف ســلبریتی ها به ژست ویژه تبدیل 

شده است. 
همیــن چنــد روز پیــش یکــی از چهره های 
ســینمایی ایرانــی که به اتفاق همسرشــان در 
خیابانی دیده شد، به خاطر اظهاراتشان به عنوان 
یــک الگوی رفتاری جامعه به خصوص جوان ما، 
 رفتارشان با همسرش پسندیده و مناسب نبوده 

و نیست. 
از همین رو انتظار خویشــتن داری بیشتری از 

این افراد می رود.

تبعیض برای سلبریتی 
عیب نیست و حسن است

مجید ابهری 
رفتارشناس

یادداشت-5

یونیورسالیســم همان اندیشه جهان شمولیسم 
اســت که، امروزه قدم به میدان جامعه جهانی 
گذاشته اســت و خود را سیستم کارآمد و ایده 
آلی تلقی می کند که توانایی حل کلیه مشکلات 
جامعه انسانی را در خود می بیند. معتقدان این 
اندیشه خود را یونیورسالیست معرفی می کنند. 
این اندیشــه نــو می خواهد تضاد بیــن منافع 
ملت هــای جهان را از بین ببــرد و می خواهد با 
اندیشه یونیورسالیســم دنیا فقط با یک دولت، 
یــک قوه مقننــه و یک قوه مجریــه و یک قوه 
قضائیــه، جهان را اداره کنــد و نوعی حکمرانی 
جهان شــمول را ارائه دهد. این اندیشــه اعتقاد 
دارد با روشــی که سیاستمداران و سرمایه داران 
در پیــش گرفته اند در آینده باید فاتحه زمین و 
بشر را خواند. صاحبان قدرت و ثروت در راستای 
منافع خویش به تضاد منافع ملی کشورها دامن 
می زنند و جنگ و خشــونت را در جهان ترویج 
می کنند و این تفکر بر این باور است تا یک دولت 
جهانی در دنیا حاکم نباشــد، زمین و بشر هرگز 
روی خوشبختی و آرامش و صلح را نخواهد دید 
و این اندیشه می خواهد جلو قلدری و زورگویی 
دولــت هانی مقتدر جهــان را بگیرد تا صلح در 
جهان حاکم شود. یونیورسالیسم می خواهد تضاد 
مصنوعی و غیر واقعی و مرزها گشــوده شود و 
منافع مشترک ملت ها را جایگزین توسعه طلبی 
نماید، مرزها باید برداشته شود و بشر هر جایی 
که تمایل داشــت زندگی کند، جهانی که با این 
فکــر به وجــود می آید همه در صلــح و رفاه و 
آرامش، زندگی کوتاه خویش را سپری خواهند 

کرد و زمین و محیط زیست نفس راحتی خواهد 
کشید. اینان باور دارند عملی شدن این اندیشه 
و تشــکیل دولت جهانی، دیگر به هیچ کشوری 
اجازه نخواهد داد مانیفســت استثمار و استعمار 
را عملی کند و ملت ها در کنار هم معنای واقعی 
همزیستی و جامعه ایمانی و فرهنگی و اجتماعی 
را با تمام وجود لمس خواهند کرد. یونیورسالیسم 
می خواهــد اســتانداردهای جهانی بر اســاس 
تجربیات بشر مفاهیمی چون آموزش و بهداشت 
و درمــان و رفاه عمومی را تدوین و به مورد اجرا 
بگذارد. زمین و آب و هوای جهان وضعیت خوبی 
ندارند و اگر زمین دهان می گشــود فریاد می زد 
که این زمین که هدیه آفریدگار به آدمی است در 
انتظار یک جمهوری جهانی است تا همه در قبال 
آن مسئولیت پذیر و برادر باشند و منافع مشترک 
جهانی جایگزین منافع ملی در زمین شــود. در 
ایــن جمهوری ارتش به معنــای امروزی وجود 
نخواهد داشــت؛ ارتش جهانی جایگزین مفهوم 
امروز ارتش خواهد شــد و وظیفه اش نگهبانی از 
کل زمین و خطراتی اســت که درآینده، ممکن 
است آدمی و کره زمین را تهدید کند. هدف دفاع 
از صلح و امنیت بشــر و زمین است. این نظریه 
ممکن است غیر ممکن و ایده آلیستی باشد ولی 
بشر چاره ای جز این اندیشه ندارد و یونیورسالیسم 
گامی بسوی مدرنیته و ورود به عصر تکامل بشر و 
حفظ زمین و محیط است و این امر مهم ممکن 
است سال ها طول بکشــد تا بشر به این نتیجه 
برسد و گام های موثری در این راستا بردارد ولی 
چاره ای جز عملی کردن این اندیشه وجود ندارد، 
البته این فکر جای نقد را باز می گذارد تا نواقص 
و ایرادات آن رفع شــود و اندیشــه فوق به مرز 
 پختگی برســد تا آدمیان بتوانند آن را در زمین 

محقق سازند. 

یونیورسالیسم
رامین نخستین انصاری

روزنامه نگار

یادداشت-2

ادامه در صفحه 2

 پاسخ متخصصان به پرسش آفتاب یزد

آیا بیماری 
»ادم ریوی« 

قابل درمان است؟
7

۲۲

ادامه در صفحه 5

 کوتاه و مختصر با سیدصولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

از کدام مردم 
از کدام معدل سخن می گویید 

آقای وزیر؟!

ماجرای »شاسی بلند« همچنان مبهم است، تأیید و تکذیب ها 
نیز همچنان ادامه دارد اما پرسش اصلی آفتاب یزد از هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان، دربــاره ی اصل ماجرا که گمان 
می کنیم در نتیجه ی قضــاوت افکار عمومی، دیگر ابهامی در 
آن وجود ندارد )!( نیســت بلکه پرســش این است؛ چرا از 
»علیرضابیگی« همانند »خضریــان« دفاع نکردید، مگر اصل 
خبر کذب بود یا به آن دلیل که این جا پای دختر وزیر دولت 
 روحانی در میان بود و آنجــا پای نمایندگان، صلاح ندیدید 

تا از نماینده ی افشاگر دفاع کنید؟!

آفتاب یزد در گفت و گو با علی بیگدلی استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه، 
چشم انداز بحران غزه را بررسی می کند

بیگدلی: در هیچ یک از سناریوهای ایالات متحده برای آینده ی غزه 
و تشکیل »دولت مستقل فلسطینی«، نتانیاهو جایگاهی ندارد 

آمریکا، غزه 
و مانعی به نام »نتانیاهو«

صفحه 3
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 1615- چه شد که موضوع تذکر به حجاب در 
متروی تئاتر شهر آنقدر حاشیه ساز شد؟ مگر 

این چیز جدیدی بود؟ 
1531- ای��ن درس��ت نیس��ت ب��ه مح��ض 
بارندگی های شدید شاهد آبگرفتگی های شدید 
در خیابان ها باش��یم. بالاخره یک فکر اساسی 
برای جلوگیری از آبگرفتگی و تشکیل سیلاب 

در خیابان ها باید بشود. 
1545- صدا و س��یا دیگر ن��ه تنها یک نهاد 
مردمی و رس��انه ملی نیست، بلکه تا حد یک 
رس��انه خصوصی تقلیل یافته که فقط بیانگر 

دیدگاه های عده ای خاص است. 
1505- چ��را مجلس یازدهم چندان توجهی 
به اقتصاد و معیش��ت مردم نداشت اما چپ و 
راست درگیر سیاس��ی کاری و ملاحظه کاری 

شد؟ 
1515- اعلام شده تولید گوشت قرمز کاهشی 
ش��ده پس خدا به داد مردم برس��د از گرانی 
گوشت. احتمالا به همین بهانه افزایش قیمت 

گوشت محتمل است.
1431- بس��یاری از کارگران و افراد نس��بت 
به طرح افزایش س��ن بازنشس��تگی معترض 
هس��تند. چرا اینها باید تاوان کسری صندوق 

را بدهند؟ 
1441- خ��دا کند طرح واگ��ذاری زمین در 
روس��تاها جدی باش��د تا هم قیمت مسکن 
کاهشی شود هم ش��اهد کاهش مهاجرت به 
شهرها باشیم. امیدواریم وعده وزیر راه درست 

باشد. 
1415- وزارت صمت اعلام کرده قیمت کالاها 
کاه��ش یافته. اینها از این ش��وخی ها با مردم 
می کنن��د برنج خوب درجه ی��ک کیلو 130 

هزارتومان! 
1421- ظاهرا آنچ��ه از پیام بودجه دولت به 
نظر می رس��د این است که تحریم ها سرجای 
خود هس��تند و زندگی مردم هم سخت تر از 

قبل خواهد بود. 
از  ام��کان دارد دلار  1341- آخ��ر چط��ور 
معاملات در بودجه 1403 حذف ش��ود؟ چرا 
ایده های نشدنی می دهند؟ بدتر اقتصاد کشور 

را به مشکل می اندازند؟ 
1402- یک نماینده مجلس می گوید 10 یورو 
به عنوان مالیات برای مسافران پرواز خارجی 
چیزی نیست. به نظر ما هم دولت اگر احتیاج 
به پول دارد بیشتر از 10 یورو از مردم بگیرند. 
1315- یک نماینده مجلس می گوید گوشت 
قرمز و سفید از س��فره مردم پرکشیده است. 
تغذیه فاجعه نسل بعد را هم به خطر انداخته 
است. واقعا ما با یک فاجعه تغذیه ای هم مواجه 

هستیم. 
1321- ظاهرا س��ال 1403 سال سخت برای 
مردم خواهد بود چون دولت مالیات های خود 
از مردم را افزایش خواهد داد. دولت امید زیادی 

به کسب مالیات های بیشتر دوخته است. 
1245- قطعنامه  اخیر پارلمان اروپا علیه ایران 
نشان دهنده این است دشمنی ها با ایران ادامه 
دارد و آنها رویکرد مخربی را در پیش گرفته اند. 
1201- یکی از نمایندگان س��ابق خطاب به 
مجل��س می گوید این مجلس یکب��ار هم به 
دولت نگفت بالای چشم ات ابروست. متأسفانه 
از این مجلس یازدهم چندان استقلال خاصی 

دیده نشده. 
1220- امام جمعه مشهد گفتند پیامبر بسیج 
ای��ران را به عنوان مصداق یک آیه قرآن اعلام 
کرده بود. اول تمام دنیا بسیجی می شوند بعد 

امام زمان ظهور می کنند! 
1145- آقای روحانی رئیس جمهور سابق در 
جمله ای عجیب و جالب گفتند 10 تا 20 فرد 
شجاع به خبرگان بفرستیم می توانند تاثیر گذار 

باشند!  
1152- برخی کارشناسان از احتمال زلزله در 
تهران و فجایع پس از آن اطلاع رسانی می کنند 
ک��ه هم جای توجه دارد ه��م باعث نگرانی و 

دلشوره مردم می شود. 
1121- آق��ای ضرغامی وزیر گردش��گری با 
کنایه می گوید اگر الان حضرت ابراهیم )ع( بود 
دستگاه های نظارتی ما چنان پرونده ای برایش 
باز می کردند که نبوتش را فراموش کند! خیلی 

کنایه سنگینی زدند!
1045- در خبره��ا آمده بود اس��رائیلی ها به 
مردمی که در حال بازگش��ت به محل زندگی 
خود در غزه بودند شلیک کردند. آیا اینها که 
به مردم غیرنظامی شلیک می کنند  را  آدم اند؟ 

یک مشت وحشی اند. 
1102- وزیر کش��ور گفتند تذکر حجاب در 
مترو ظاهرا توس��ط گروهه��ای مردمی انجام 
می شود. ما مجوز خاصی برای این کار نداریم. 
1110- برخی کش��ورهای غرب��ی مدعی اند 
ایران اجازه بازرسی به بازرسان با تجربه آژانس 

بین المللی هسته ای را نمی دهد!
1011- قائ��م مق��ام وزیر ارش��اد می گویند 
سلبریتی هایی که اقدام به کشف حجاب کردند 

آنقدر کم هستند که گُم هستند! 
1021- آقای محس��ن رضایی مدعی ش��دند 
اروپایی ها صهیونیس��ت ها را به دلایل بیماری 
روانی از اروپا بیرون راندند. صحت این موضوع 

را باید تاریخ دانان تائید کنند. 
1035- جریان تاکس��ی های پلاک هرات در 
مشهد چیست؟ چطور می توانند در سطح شهر 
هم تردد کنند درحالی که فقط مسیر هرات به 

مشهد را می توانند طی کنند؟ 
پیامهای مردمی در صفحات 6-2
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آفتاب یزد � رضا بردس�تانی: »معدل همکاری مجلس و دولت به نفع مردم است« 
این نکته را این بار سید محمد حسینی، وزیر پارلمانی آقای رئیسی نگفته بلکه گوینده، 

سیدصولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی است!

<همدلی یک روزه ی مجلس و دولت!
ام��روز یکی از روزهای خوب دولت و مجلس بود)امروز یعنی س��ه ش��نبه 14 آذر که 
 لایحه  بودجه تقدیم مجلس ش��د(. هم دولتی ه��ا از مجلس ابراز رضایت کردند و هم

 مجلس نشینان حسابی از دولت تعریف و تمجید کردند.
� آقای رئیسی از همۀ نمایندگان مجلس برای بررسی و تصویب برنامۀ هفتم تشکر کرد 

و به ایشان خسته نباشید گفت.
� آقای رئیسی همچنین گفت:» حسرت اختلاف میان دولت و مجلس را به دل دشمنان 

می گذاریم« .
� رئیس جمهور متذکر شد:» شرط موفقیت ما همکاری، همدلی و همراهی مجلس و 
دولت است زیرا ما هر دو یک ماموریت داریم لیکن جایگاه ما متفاوت است ما در جایگاه 
مجری هستیم و عزیزانمان در مجلس در جایگاه قانونگذاری هستند. جایگاه ما متفاوت 
است اما دولت و مجلس اهداف مشترک و واحد برای رفاه مردم و رفع مشکلات دارند.«
� آقای قالیباف نیز ابراز داشت:» برخی دوست دارند اختلاف سلیقه و مباحثۀ کارشناسی 
را تبدیل به اختلاف بین قوا کنند؛ هرگز چنین چیزی در جبهۀ انقلاب اتفاق نخواهد 

افتاد«.
� رئیس مجلس یادآور ش��د:» وظیفۀ دینی و اخلاقی خود را همدلی و همکاری بین 

دولت و مجلس می دانم.«
� دست آخر نیز سیدصولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حاشیه نشست 

مش��ترک مجلس و دولت گفت: »به اعتقاد م��ن همراهی ها و همکاری های مجلس و 
دولت همکاری های متقابل حداکثری اس��ت. اساس کار مشترک دو قوه این است که 
دولت لایحه را تقدیم مجلس می کند، مجلس هم وظایف، پیش��نهادات و آئین نامه و 
چارچوبی دارد که خوشبختانه معدل کار به نفع مردم است.« خلاصه این که، نکته ای 

ناگفته باقی نماند.
امروز را می توان روز همدلی تام و تمام اما شعاری دولت و مجلس نیز به شمار آورد و 
اما عمر این همدلی خیلی کوتاه است زیرا به زودی و با بررسی مواد و بندهای بودجه، 
به هم پریدن های دولت و مجلس نیز آغاز خواهد ش��د مضافاً این که با نهایی ش��دن 
بحث بودجه که احتمالا کار به دو/دوازدهم خواهد کش��ید، ناگفته های امروز نیز گفته 

خواهد شد!

<از کدام مردم، از کدام معدل سخن می گویید آقای وزیر؟!
بازگردیم به گفته ی س��یدصولت مرتضوی تا ببینیم کدام از کدام معدل و کدام مردم 

سخن گفته اند!
از انتها اگر بخواهیم بررسی کنیم می رسیم به بحث بازنشستگان که ذوالنوری با صدای 

بلند گفته؛ اشتباه کردم رأی مثبت دادم و اساساً متوجه نبودم ماجرا چیست!
پیش��تر هم که برخی از نمایندگان فراکسیون کارگری نامه به شورای نگهبان نوشته 
بودند که این مصوبه را رد کنید. دیگر جایی که می توان دید آیا معدل مجلس و دولت 
به نفع مردم بوده است در تصویب بیمه ی کارگران ساختمانی است. در این فقره عملًا 
دولت و مجلس دقیقاً همان تصمیمی را اتخاذ کردند که به ضرر مردم و به ویژه طبقه 
کارگ��ر بود.از دیگر موارد اگر بخواهیم نام ببریم لابد می رس��یم به حقوق و دس��تمزد 
کارگران که علی النهایه و پس از نهُ ماه سر دواندن به صراحت گفتند از ترمیم خبری 
نیست. همسان سازی ها هم که ناگفته پیدا است، دولت و مجلس، دست در دست هم 
تا همین لحظه هیچ کاری برای همسان شدن حقوق ها انجام نداده اند. همچنان و پس 
از سال ها، تکلیف معلمان خرید خدمت نیز نامشخص است. باز هم هست؛ مالیات ها 
که گویا س��ال 1403 قرار اس��ت سال 1402 را شرمسار کند، تصمیماتی که در حوزه  
 دهک بندی ها گرفته اند، س��کوت مطلق مجلس درباره ی بازار بورس، لب فروبس��تن

 در باره گرانی ها و تورم و...
 س��رجمع که حس��اب کنی��م باید ح��ق را به س��ید صول��ت مرتضوی بدهی��م زیرا
 »معدل همکاری مجلس و دولت به نفع مردم است« اما آقای وزیر باید زحمت بکشند 
و واضح تر بگویند منظورشان از معدل، کدام معدل؟ و مقصودشان از مردم، کدام مردم 

است باقی جمله هم که ایراد چندانی ندارد!

رئیس س��ازمان بورس ضمن بیان اینکه 50 میلیون ایرانی در بازار سرمایه حضور دارند، 
گفت: در س��ال 13۹5 اطلاعات در س��امانه کدال با 25 روز تاخیر دریافت می ش��د که 
هم اکنون به 14 ساعت کاهش یافته است و در برنامه داریم تا این عدد را به صفر برسانیم. 
به گزارش ایس��نا، مجید عشقی در مراسم روز حسابدار اظهار کرد: در شرایط کنونی که 

استفاده کنندگان از اطلاعات مالی به طور قابل توجهی افزایش یافته اند، گزارشگری مالی 
شفاف و قابل اتکاء می تواند در فعالان اقتصادی ایجاد اعتماد کند. وی اضافه کرد: در بازار 
سرمایه ایران 50 میلیون نفر از مردم ایران حضور دارند که 12 میلیون نفر به طور مستقیم 
فعالیت می کنند. عش��قی ادامه داد: دارایی های بس��یار زیادی در بازار سرمایه وجود دارد 
که بدون داش��تن اطلاعات مالی قابل اتکا نمی توان سرمایه  گذاری های بالقوه و بالفعل را 
داشته باشیم. رئیس سازمان بورس با بیان این که ظرفیت زیادی در موسسات حسابرسی 
و حسابداری وجود دارد، تصریح کرد: ۸00 ناشر در بازار سرمایه مشغول فعالیت هستند 
و 1000 نهاد مالی فعالیت دارند که هم مش��مول بس��یاری از افش��اهای مالی هستند و 
هم از اطلاعات اس��تفاده می کنند. بخش��ی از این افشاها مهر حسابرس دارد و در اختیار 

 فعالان بورس قرار گرفته است. وی یادآور شد: در سال 13۹5 اطلاعات در سامانه کدال با
 25 روز تاخیر دریافت می شد که هم اکنون به 14 ساعت کاهش یافته است و در برنامه داریم 
 تا این عدد را به صفر برسانیم. رئیس سازمان بورس با بیان این که در حسابرسی نیازمند 
تجدید نظر هستیم تصریح کرد: باید هزینه های حسابررسی توسط ناشرین به طور واقعی 
پرداخت شود شرکتی که بیش از 100 هزار میلیارد تومان سرمایه دارد باید هزینه مناسبی 
برای حسابرسی بپردازد وقتی حسابرس عوض می شود نمی تواند با ارقام فعلی حسابرسی 
خوبی انجام دهد باید مدلی برای اصلاح این رویه تعیین کنیم.به گفته عش��قی، در حال 
حاضر 53 موسس��ه حسابرسی در سازمان بورس وجود دارد که حدود 20 درصد اعضای 

جامعه حسابداری را تشکیل می دهد.

 کوتاه و مختصر با سیدصولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

از کدام مردم، از کدام معدل سخن می گویید آقای وزیر؟!

<  از سرگیری حملات به غزه نشان دهنده ناکامی صهیونیست ها در تحقق اهداف شان است
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: به نظر می رسد رژیم 
صهیونیس��تی تصمیم خود را برای از س��رگیری جنایات در غزه از قبل گرفته بود و این 
عمدتا بازمی گردد به اینکه دور نخست عملیات های صهیونیست ها در غزه آن دستاوردی 
که مدنظرشان بود را نداشت. ابوالفضل عمویی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس ش��ورای اسلامی درخصوص شکس��ت مذاکرات آتش بس و آغاز مجدد 
حملات از سوی رژیم صهیونیستی، گفت: به نظر می رسد رژیم صهیونیستی تصمیم خود 
را برای از سرگیری جنایات در غزه از قبل گرفته بود و این عمدتا باز می گردد به اینکه دور 
نخست عملیات های صهیونیست ها در غزه آن دستاوردی که مدنظرشان بود را نداشته 
و تنها موضوعی که باعث می شود که آن ها به جنگ باز گردند این است که یک جریان 
سیاسی در داخل رژیم صهیونیستی تلاش می کند با طولانی کردن این درگیری امتیازاتی 

را برای خودش در سیاست داخلی و سیاست خارجی تامین کند.
وی تاکید کرد: واقعیت این است که جنایات رژیم صهیونیستی از جانب همه افکار عمومی 
در دنیا محکوم اس��ت و از لحاظ نظامی هم برای آن ها تا الان دس��تاوردی نداشته و فکر 
می کنیم که تداوم این جنایت ها به منفوریت بیشتر رژیم صهیونیستی و ناکامی گسترده تر 

آن ها منجر خواهد شد.
عمویی در واکنش به این مس��ئله که »اسرائیل هدف خود را نابود کردن حماس عنوان 
کرده اما حتی حامیانی مانند رئیس جمهور فرانسه هم می گویند این هدف محقق نخواهد 
شد«، ابراز داشت: حماس و گروه های مقاومت برآمده از جامعه فلسطین هستند و در واقع 
واکنشی طبیعی از جانب مردم فلسطین در برابر جنایت های ۷5 ساله رژیم صهیونیستی 
هستند در نتیجه حتی اگر مبارزین حماس مورد هدف قرار گیرند اما جامعه فلسطین 
همیش��ه نش��ان داده که قهرمان های دیگ��ری را برای مقاومت در خود پ��رورش داده و 

می پرورد، از این جهت حماس و مقاومت فلسطین نابود شدنی نیست./ایلنا

<   تذکر نماینده میانه درباره شرکت فولاد آذربایجان و مجتمع فولاد میانه
 نماینده مردم میانه در مجلس ش��ورای اس��لامی در تذکری ب��ه وزیر صنعت، معدن و 
 تجارت خواستار رسیدگی به وضعیت شرکت فولاد آذربایجان و مجتمع فولاد میانه شد. 
س��ید مرتضی حسینی در تذکری اظهار کرد: پس از انتصاب وزیر جدید صنعت، معدن 
 و تجارت در دیدارها و جلس��اتی که با او و همچنین با رئیس س��ازمان ایمیدرو داش��تم
 در خص��وص ش��رکت فولاد آذربایجان و مجتمع فولاد میان��ه، تذکراتی را درباره برخی 
اقدامات ناصحیحی که در این دو مجموعه انجام می شود، مطرح کردم اما متاسفانه تا این 

لحظه اقدامی عملی صورت نگرفته است.
این عضو کمیسیون صنایع مجلس عنوان کرد: در این دیدارها حتی روابط ناسالم موجود 
در این دو مجموعه را به آقای وزیر و رئیس ایمیدرو متذکر شدم. در این زمینه خواهشی 

که از وزیر صنعت و معدن دارم، این اس��ت که جلوی خصوصی س��ازی یا مدیریت امانی 
شرکت فولاد آذربایجان را بگیرند./ایسنا

<  هزینه های برجام را پرداخت کردیم ولی به تعهداتشان عمل نکردند
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: ما تمام تعهداتمان را نسبت  به طرف 
مقابل انجام داده بودیم و هزینه برجام را پرداخت کرده بودیم و حالا که ما هزینه کردیم 
به جایی رسیدیم که آن ها باید به تعهدات و وظایف خود عمل می کردند و این حق ایران 
بود که از طرف مقابل مطالبه کند. حجت الاس��لام والمس��لمین مجتبی ذوالنوری در 
خصوص رای موافق به افزایش سن بازنشستگی و مخالفت با آن تشریح کرد: در این مورد 
موضوع به گونه ای مطرح  شد که بعضا نمایندگان به درستی متوجه بحث نشدند و حین 
رای گیری و با توجه به زمان بس��یار محدود آن، به موضوع مورد بحث رای اش��تباه داده 
 شد؛ در این خصوص هم چنین بوده که بنده و برخی نمایندگان به دلیل تداخل مباحث 
متوجه نشده و به اشتباه رای دادیم که وقتی موضوع مشخص شد شخصا هم به صورت 
علنی و هم از طریق نامه به دبیر شورای نگهبان اعلام کردم که این مصوبه ایراداتی دارد 

و شرعا نیز اشکال دارد.
ذوالنوری با اشاره به آتش زدن برجام در صحن مجلس و حمایت از برجام در زمانی دیگر 
تشریح کرد: مسئله برجام یک مسئله بسیار مهم و مفصل است، ایراد ما به موضوع برجام 
در زمان روحانی این بود که هیچ تضمینی به ما نداده بودند و هیچ تضمینی وجود نداشت 
که پس  از انجام تعهدات از طرف ایران، طرف مقابل به تعهدات خود عمل خواهد کرد و 

هرگز نتوانستند در این خصوص تضمینی قاطع ارائه دهند.
نماین��ده مردم قم گفت: با تمام بدقولی های صورت گرفته از جانب طرف غربی و با پاره 
کردن برجام از طرف ترامپ، این اقدام به صورت نمادین از طرف بنده در صحن مجلس 
انجام شد. از طرفی اروپا فشار می آورد که باید برجام را ادامه داده و آن را به طور کامل اجرا 
کنیم. پس از طرف ما نیز این مسئله مطرح شد که یک وظایف خودتان را انجام دهید و 

دو خلأ وجود آمریکا را پر کنید تا بتوانیم به برجام ادامه دهیم.
 نائب رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی اضافه کرد: پس از آن و با به اتمام رسیدن برجام 
یک، من موافقت خود را جهت احیای برجام و آغاز برجام دو اعلام کردم. چرا که ما تمام 
تعهداتمان را نسبت  به طرف مقابل انجام داده بودیم و هزینه برجام را پرداخت کرده بودیم 
و حالا که ما هزینه کردیم به جایی رسیدیم که آن ها باید به تعهدات و وظایف خود عمل 
می کردند و این حق ایران بود که از طرف مقابل مطالبه کند. آقای روحانی در چند ماه آخر 
ریاست جمهوری خود تصمیم گرفت برجام را زنده کند و بعد آن را به گردن نمایندگان 
انداخت و خود را از مهلکه خارج کرد تا نشان دهد که برجام را شروع کرده آن را به ثمر 
رسانده و بعد هشت سال هم دوباره برجام را زنده کرده و تحویل ریاست جمهوری جدید 
داده اس��ت. ذوالنوری ادامه داد: سرانجام پس از تلاش های فراوان مقام معظم رهبری به 

آقای روحانی نامه نوشتند و دستور دادند که کمیته ای تشکیل شود از دولت، مجلس و 
مراجع ذی ربط، تا متنی که قرار است دوباره در برجام به امضاء برسد از طریق این ارگان ها 
به طور کامل رصد شود که دیگر مشکل ساز نشود اما آقای روحانی موافق این مسئله نبود و 
حضرت آقا این قدر پافشاری کردند تا او مجبور شد به این مسئله تن بدهد که نتیجه این 
جلسه هم شد مصوبه ای که در شانزده بند به تایید رسید اما روحانی اعلام کرد نمی تواند با 

این شرایط به برجام ادامه دهد و آن را به دولت بعد منتقل کرد./ایسنا

<   توافق برجام مایه عبرت برای آیندگان است
نماینده تهران و نویسنده کتاب چالش هسته ای توافق برجام را مایه عبرت برای آیندگان 
دانس��ت و ایراز امیدواری کرد که با عبرت از آن بتوان منافع ملت ایران را در توافق های 
بعدی تامین کرد. سیدمحمود نبویان نماینده تهران و نویسنده کتاب »چالش هسته ای« 
در آئین رونمایی از این کتاب شش جلدی گفت: در سال ۹2 در مجلس حضور داشتیم 

که دولت جدید آمد و در مذاکرات هسته ای بحث هایی می شد.
وی با بیان اینکه رشته تحصیلی ام فلسفه است، گفت: دوستان اهل فلسفه بر روی تمام 
واژه ها دقت خاصی دارند و اینکه معنای لغوی و معنای اصطلاحی هر واژه چیس��ت. در 
بحث تحریم ها از بی دقتی در واژه ها کلاه گش��ادی به سر ما رفت. در همان اولین جمله 
 »Lift« برجام آمده اس��ت که ما تمام تحریم های آمریکا و تحریم های شورای امنیت را

می کنیم حالا Lift چه معنایی دارد؟ 
نبویان توضیح داد: طبق قانون، توافقات باید به زبان دو طرف ترجمه شود اما چون دوستان 
عجله داشتند در داخل کشور ترجمه کردند و »Lift« به »لغو« ترجمه شد. صفحه اول 
را که می خوانیم می بینیم خیلی خوب است اما چند صفحه بعد آمده که آمریکا می گوید 
من تحریم خودم را لغو نمی کنم. خانم شرمن هم همین نکته را بیان کرد که اشتباه گروه 
مذاکره کنن��ده همین بود. حالا من در اینج��ا »Lift« را معنا می کنم. »Lift« به معنای 
برداشتن یک شیء است. برداشتن، چند مصداق دارد. تحریم را به صورت لغو، تعلیق یا 

تحریم به صورت توقف 120 روزه برداشته شود.
وی ادامه داد: این ترجمه می شود و در داخل ایران به کل مسئولین مملکت هم ارائه داده 
می شود. باید معنای لغوی و اصطلاحی واژه ها فهمیده می شد. برای نوشتن کتاب از حضور 
اساتید زیادی بهره بردم. اساسنامه آژانس بین المللی و رآکتور چیست؟ کتاب های مختلف 
را دیدم تا بر موضوع اشراف داشته باشم. نماینده تهران یادآور شد: یک بار از عراقچی به 
عنوان یکی از مذاکره کنندگان مهم پرسیدم، آیا سانتریفیوژ را از نزدیک دیده ای؟ او گفت 
که یک بار هم ندیدم. از این پاس��خ این گونه برداشت می شود که انگار دوستان برای کار 
عجله داشتند.وی افزود: انرژی هسته ای از سال ۹2 وارد کار شد. توافق ژنو در سوم آذرماه 
۹2 و توافق لوزان در 13 فروردین ۹4 رخ داد. برجام هم در تاریخ 23 تیرماه ۹4 بود. اصل 
مذاکرات هس��ته ای در دو دوره از ۸2 تا ۹4 ادامه داشت که روحانی و ظریف در دو دوره 
حضور داش��تند. تمام این دوره ها را بررسی کردم و عناوینی هم برای آن در نظر گرفتم. 
نوش��تن این شش جلد کتاب 10 سال طول کشید. 15 جلسه نشست با آقای عراقچی 
داشتم تا مراد از متن را دقیق بیان کنم. با آقایان صالحی و ظریف نیز نشست هایی داشتم 

و با کمک متخصصین کتاب نوشته شد تا پروژه محور باشد./ ایسنا

هنوز همان ۱۲۳میلیارد تومان رکورد دار است
ادامه از صفحه اول:

... رس��انه در افش��اگری، طبیعی ترین رفتار یعنی آگاه کردن جامعه را در 
پیش می گیرد ولی صاحبان »زر و زور« چون از این افش��اگری ها چندان 
دل خوش��ی ندارند درست از همان جایی می برُند که باریک تر است و از 
همان دیواری می پرند که کوتاه تر است و چه نخی نازک تر و چه دیواری 

کوتاه تر از رسانه!؟
دهم: این را به عنوان یک تجربه ی ش��خصی می گویم: نزدیک به دو سال 
است )۱۷ ماه تمام( که درباره ی یک انحراف عجیب و غریب در نهضت 
ملی مسکن می نویسیم، هرچه دل تان بخواهد سند داریم، سند هم نداشتیم 
جوابیه های راه و شهرسازی خود محکم ترین سند است. خلاف شده، سوء 
استفاده ش��ده، ترک فعل شده، هزار و یک خلاف رخ داده اما کسی زیر 
بار نمی رود. در این فقره، هم به دولت اسناد ارائه دادیم هم به قوه قضائیه 
و هم به یکی دو نهاد دیگر، تلخ و دردناک این که؛ اگر از دیوار صدایی 

برخاس��ت، از این مقامات که مخاطبان روزنامه هم بودند پاسخی شنیده 
ش��د. علت را دریافته ایم؛ می خواهند چنین وانمود کنند که روزنامه دارد 
سیاهنمایی می کند یا به قول برخی از بزرگواران )!( دنبال باجگیری است. 
با صدای بلند گفتیم و با تیتر درشت هم نوشتیم: بررسی کنید اگر خلاف 
واقع گفته ایم دوبرابر جریمه مان کنید اصلا روزنامه نگاری و روزنامه داری 
 را یک جا می بوس��یم و می گذاریم س��رِ طاقچه اما می دانید چه رخ داد؟

 نه شکایت می کنند و نه پاسخ می دهند فقط یک بنا همان بنایی که اولین بار 
وقتی نوشتیم تازه »گود برداری« شده بود حالا به طبقه دهم رسیده است!

یازدهم: حالا متوجه شدید چرا می گوییم همچنان همان ۱۲۳ میلیارد تومان 
رکورد دار است، حالا متوجه شدید چرا سال ۱۳۷۴ مهم است؟

و نکته ی آخر: کشف فساد و مبارزه با فساد و برخورد با فساد در سرزمین 
ما به درس��تی انجام نشده و گویا قرار نیس��ت تغییری در این فقره شاهد 
باش��یم وگرنه اختلاس ۱۲۳میلیارد تومانی، اولین و آخرین اختلاسی بود 
که در تاریخ ۴۰ و چند س��اله ی اخی��ر رخ داده بود یعنی از آن پس باید 
با شنیدن اسم اختلاس، ش��نونده به اصطلاح »قبض روح« شود اما چون 

در مبارزه با فس��اد و برخورد با مفس��د جدی نیستیم لابد چند روز دیگر 
اختلاس��ی بس��ی بزرگتر از فس��اد در واردات چای رخ خواهد داد. کما 
این که اگر همین حالا ذره بین به دس��ت راهی بازار احتمالا شکر، لوازم 
خانگی، خودرو، لوازم یدکی، فولاد، معادن و غیره بشویم با اعداد ارقامی 
مواجه خواهیم ش��د که دل مان به حال مفس��د فعلی در پرونده ی واردات 
چای خواهد سوخت و خواهیم گفت: چه گنجشک روزی بوده ای تو... و 
تا یادم نرفته؛ فس��اد و اختلاس مثال همان شتری است که در هر خانه ای 

زانو خواهد زد، این دولت آن دولت نیز ندارد تردید نکنید!
مابعد التحریر: نصیحتی هم خطاب به کس��انی که دارند تلاش می کنند تا 
این فساد )فساد در واردات چای( را تماماً به دولت حسن روحانی نسبت 
بدهند، عرض کنیم؛ برادر گرانقدرم، قبل از اظهار نظر نگاهی به رزومه ات 
بینداز تا یادت بیاید سال ۱۳۹۷ و ۱۳۹8 که می گویید آغاز این فساد بوده، 
حضرتعالی در چه ش��غل و مسندی بوده ای، متذکر شدیم حرفی نزنید یا 
به گونه ای رفتار نکنید که خدای ناکرده در معنای خود متهم کردن تلقی 

شود!

رئیس قوه قضائیه و برخورد با تخلف حکومتی
ادامه از صفحه اول:

... چنانچه دزد و اختلاسگر و رشوه خوار و فاسد باشند همه نیروهای تحت امرشان فاسد 
و ناپاک می شوند، و ای بسا همکاران ناشایست ترازخود را بکارمی گمارندواگر درستکار 
و متعهد و متخصص باشند راه صواب پیشه می گیرند وهمکاران نخبه ومتفکر و متعهد 
و متخصص همراه خواهندداش��ت اینکه درجامعه ای اختلاس و ارتش��اء و افتضاحات 
اقتصادی پی درپی رخ دهد نشانه های ازسستی وعدم اجرای قانون وسلیقه گرایی دارد 
واین راه به نابودی جامعه وفروپاشی ارزش های اخلاقی و انسانی و اسلامی واجتماعی 
خواهد انجامید ودرحالتی که مدیران و فرزندان ش��ان فاسد ورشوه خوار و رانت خوار 

باشند، نمی توان توقع داشت که مردم عادی جامعه درستکار وقانع و متعهد باربیایند 
بدین خاطر اس��ت که دراحادیث وروایات تاکید ش��ده که مردم هرسرزمینی ازملوک 
وحاکمان سیاس��ی و مس��ئولین خویش تبعیت می کنند »الناس علی دین ملوکهم« 
ول��ذا به قطع یقین می توان گفت اظهارات رئیس قوه قضائیه حکیمانه وکاملا منطبق 
برمعیارهای مدیریتی وش��رعی واس��لامی واخلاقیست وعواقب اجتماعی و فرهنگی و 
اقتصادی و سیاس��ی این مقوله درهمه بخش های مختلف جامعه و ش��ئون گوناگون 
مراودات افراد و اش��خاص و نهادهای زیر مجموعه اثر مستقیم دارد و لذا ایشان اظهار 
داشتند یکی از مسائلی که همه نمایندگان بر آن اصرار دارند تحقق عدالت اجتماعی 
و مبارزه با فساد و مبارزه با دانه درشت ها است. همواره گفته ام که اگر مراجعه کننده 
یک دستگاه حکومتی دولتی یا یک موسسه عمومی غیردولتی تخلف داشت ما باید به 

تخلف خود دس��تگاه جدی تر رسیدگی کنیم. شما نمایندگان خیلی قدرت دارید چرا 
که نظارت در دست شماست. انتظار می رود همکاری و هم افزایی بین کمیسیون اصل 

۹0 و قوه قضائیه افزایش یابد.
مس��ئله بعدی که ما باید برای آن تلاش کنیم احیای حقوق عامه اس��ت که در این 
زمینه از شما از لحاظ قانونی و هم از لحاظ حمایت معنوی و هم تامین اعتبارات لازم 
کمک می خواهیم و حقوق عامه یک مقوله وسیعی است. آیا این آلودگی هوا از حقوق 
عامه به شمار می رود یا نه؟ آیا قوه قضائیه به تنهایی می تواند برخورد متناسب با این 
موضوع داش��ته باشد یا خیر؟ همه ما از امنیت روانی و جسمی می نالیم آیا به تنهایی 
قوه قضائیه می تواند برای تامین امنیت روانی و جس��می جامعه گام بردارد؟ ما نیاز به 

همکاری و همفکری شما داریم.

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

۵۰ میلیون ایرانی
 در بازار سرمایه حضور دارند
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آفتاب یزد ـ رضا بردســتانی - خبرنگار بین الملل: یک استاد تاریخ 
و روابط بین الملل دانشــگاه با اشاره به سرنوشت »ببرهای تامیل« که دیگر 
نامی از آن ها در میان نیســت به آفتاب یزد گفت:»آمریکایی ها به موازات 
دنبال کردن طرح دو دولت)دولت مســتقل فلســطینی( در تلاش است تا 
حماس را از اذهان پاک کند.« علی بیگدلی می افزاید: بسیاری بر این عقیده 
هســتند که چنین اتفاقی هرگز رخ نخواهد داد به تعبیری، حماس از بین 
رفتنی نیســت اما اگر به دیگر جاهای دنیا نگاه 
کنیم)برای مثال آن چه برای ببرهای تامیل رخ 
داد( آن وقت متوجه برنامه ریزی های میان مدت 
 و بلنــد مــدت آمریکایی ها نیز خواهیم شــد.

این کارشــناس مســائل بین الملل خاطرنشان 
می کند: در حــال حاضر یعنی همین زمان که 
در حال گفتگو هســتیم، بزرگترین مانع بر سر 
راه پیاده ســازی ایده های کاخ ســفید در مورد 
سرزمین های اشــغالی، شخص نتانیاهو است و 
تقریباً توافقات حداقل منطقه ای و بین المللی برای رسیدن به راه حل »دو 
کشــوری«، به انجام رسیده اســت اما نتانیاهو که می داند با اتمام بحران 
در غزه، او، حزب لیکود و تفکر راســت افراطی برای همیشــه از صحنه ی 
قدرت کنار گذاشته خواهد شــد به پشتوانه ی گروه های تندروی مذهبی 
که اندیشه هایی به شدت آپارتاید گونه دارند در تلاش است تا به اصطلاح، 
اعاده ی حیثیت کند اما همه می دانند که این مقاومت نیز به زودی خواهد 

شکست و پیروز نهائی حماس خواهد بود.

<همهپرسیتکلیففلسطینراروشنمیکند؟!
علی بیگدلی با اشــاره به مصاحبه ی اخیر کمال خرازی، رئیس شــورای 
راهبردی روابط خارجی که گفته است:» موضع و راه حل ایران برای بحران 
فلســطین، ایجاد یک دولت واحد اســت، به طوری که شــامل مسلمانان، 
مسیحیان و یهودیانی باشد که اصالتا در این سرزمین می زیسته اند. بر این 
اســاس باید همه پرسی درباره آینده فلسطین برگزار شود.« می گوید: ایران 
با طرح دو دولت مخالف است و در نهایت این خود فلسطینی ها هستند که 

باید برای آینده ی خود تصمیم بگیرند.

<افشایجزئیاتطرحآمریکابرایآیندهغزهپسازجنگ
مقامات بلندپایه آمریکایی آنچه به گفته آنها جزئیات طرح دولت جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا برای پس از جنگ در نوار غزه است، فاش کردند. به 
گزارش ایسنا، روزنامه آمریکایی پالتیکو گزارش داد که مقامات کاخ سفید، 
وزارت خارجه و ســایر آژانس ها به رهبری هماهنگ کننده امور خاورمیانه 
کاخ ســفید هفته ها را صرف تدوین این طرح کرده اند که شــامل افزایش 

کمک های امنیتی واشــنگتن به تشــکیلات خودگردان فلسطین و اعطای 
نقش بیشتر به هماهنگ کننده امنیتی آمریکا در منطقه است. به گفته یک 
مقــام آمریکایی، »دولت بایدن در حال تدوین طرحی برای نوار غزه پس از 
پایان جنگ اســت که بر اساس آن یک قدرت فلسطینی علیرغم مخالفت 
اشــغالگران، اداره آن را به دســت بگیرد. مراحل این طرح شامل بازسازی 
غــزه و ایجاد نیروی بین المللی برای ایجاد ثبات و ســپس روی کار آمدن 
یک قدرت فلسطینی برای حکومت در غزه است«.مقامات آمریکایی اشاره 
کردند که نیاز به یک نیروی بین المللی برای دســتیابی به ثبات بلافاصله 
پــس از توقف جنگ و بــه دنبال آن روی کار آمدن قدرتی فلســطینی با 
»حکمرانی تجدید شــده« در بلندمدت وجــود دارد. پالتیکو همچنین به 
نقل از یکی از مقامات وزارت خارجه آمریکا نوشــت، تشکیلات خودگردان 
فلسطین از نظر »مشروعیت و قابلیت ها« با چالش های بزرگی مواجه است.

این روزنامه به نقل از یک مقام ارشد آمریکایی نوشت: آنچه هنوز ناشناخته 
باقی مانده اســت، حجم جنبش مقاومت اســلامی )حماس( است که پس 
از جنــگ در غزه باقی خواهد ماند. این مقام مســئول با اشــاره به اینکه 
علیرغم تلاش های انجام شــده، دولت آمریکا نتوانست رهبران صهیونیست 
را به ســمت بحث معنادار درباره شکل غزه پس از جنگ سوق دهد، تاکید 
کرد: هیــچ صحبتی از محدود کردن کمک های نظامــی آمریکا به عنوان 
ابزاری برای فشــار بر اسرائیل نیســت. این روزنامه آمریکایی خاطرنشان 
کرد که اگرچه آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه و سایرین در دولت بایدن 
اعلام کردند که تشــکیلات خودگردان فلســطینی »احیا شده« باید نوار 
غــزه را مدیریت کند، اما جزئیات چگونگی انجام این کار را فاش نکردند و 
تل آویو مخالفت خود را اعلام کرد و موضوع را کنار گذاشته اســت. پالتیکو 

به نقل از یک مقام ارشــد دولت بایدن گفــت: »در نهایت، ما می خواهیم 
پس از درگیری، یک ســاختار امنیتی فلســطینی در غزه داشته باشیم.« 
این در حالی اســت که کاخ سفید بیانیه ای رسمی درباره طرح فوق صادر 

نکرده است.

<مخالفتآشکارنتانیاهوباچشماندازآمریکابرایمرحله»پساجنگ«درغزه
نخست وزیر رژیم صهیونیستی در سخنانی در مخالفت آشکار با چشم انداز 
آمریــکا برای توهم »پســاجنگ« در غزه، تاکید کرد که اجازه بازگشــت 
تشکیلات خودگردان فلسطین به نوار غزه را نخواهد داد. به گزارش ایسنا، 
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی بار دیگر با تکرار توهم 
از بین بردن جنبش حماس و مرحله »پســاجنگ« در غزه گفت که اجازه 
بازگشــت تشکیلات خودگردان فلسطین به نوار غزه پس از اتمام جنگ را 

نخواهد داد.
طبق گزارش خبرگزاری ســما، نتانیاهو گفت: من نمی توانم خودم را گول 
بزنم و بگویم اشــتباه فاحشی که در توافقنامه اسلو صورت گرفت، می تواند 
غزه را اداره کند. وی همچنین تاکید کرد: اشــتباه توافقنامه اسلو را تکرار 

نخواهم کرد.
نتانیاهو همچنین با تصور نابودی جنبش حماس افزود: باید اسرائیل تسلط 
امنیتی بر سراسر نوار غزه داشــته باشد تا هیچ تهدیدی در سال های آتی 
علیه آن شکل نگیرد. نخســت وزیر رژیم صهیونیستی همچنین گفت که 
تشکیلات خودگردان از مبارزان فلسطینی حمایت مالی می کند و به دنبال 
صلح نیست و درصدد نابود کردن رژیم صهیونیستی است و در برهه فعلی 
نباید وارد غزه شود. طبق این گزارش، این اظهارات نتانیاهو مخالفت آشکار 
با چشــم انداز توهمی آمریکا برای مرحله »پســاجنگ« در غزه محسوب 
می شــود؛ چراکه آمریکا بر بازگشت تشکیلات خودگردان فلسطین به نوار 
غــزه در صورت تحقق توهم و رویــای دور و دراز »نابودی حماس« تاکید 
دارد. جو بایــدن، رئیس جمهور آمریکا و آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه 
این کشــور چندین بار بر لزوم بازگشت تشکیلات خودگردان فلسطین به 

نوار غزه پس از پایان جنگ تأکید کرده اند.

<سیطرهیدولتخودگردانبرغزهآغازکشمکشیتازه
بیگدلــی در بخش دیگری از گفتگوی خود به موضوع طرح پنهانی آمریکا 
بــرای آینده ی غزه و حماس اشــاره کرده می گویــد: منهای مباحثی که 
پیرامون شــروط تشــکیل دولت مستقل فلســطینی از جمله بازگشت به 
مرزهای 1967 و نیز تعیین تکلیف »قدس« مطرح است باید به اختلافات 
ایدئولوژیک و مذهبی محمود عباس و اســماعیل هنیه نیز توجه داشــت 
حتی اگــر آمریکایی ها برای این موضوع به »دولت خودگردان با حکمرانی 
تجدید شده« استناد کنند بازهم نمی توان منکر اختلافات حماس و دولت 

خودگردان شــد مگر آن که دولت خودگردان با کنار رفتن محمود عباس 
و روی کار آمــدن نیروهایی جوان تر به اصطــلاح مواضع نزدیک تر با گروه 

حماس اتخاذ کند.

<تغییراتمنطقهایوسرنوشتیکهدرانتظارفلسطینیهااست
علی بیگدلی در ادامه با اشاره به تغییرات گسترده ی ژئوپلیتیک در منطقه 
خاطرنشــان می کند: در این باره که در نهایت سرنوشــت فلسطینی ها چه 

خواهد شد باید به سه مسئله توجه داشت:
الف: در هیچ یک از سناریوهای ایالات متحده برای آینده ی غزه و تشکیل 

»دولت مستقل فلسطینی«، نتانیاهو جایگاهی ندارد.
ب: نســل جدید در اســرائیل دیگر اهمیتی برای تفکرات راست افراطی، 
میراث شــوم آریل شــارون قائل نیســتند و این بدان معنا است که پایان 
بحران غزه در عمل، پایان لیکود، نتانیاهو و تفکر بســیار خطرناک راســت 

افراطی است.
ج: موضوع مهم دیگری که نباید از نظر دور داشــت تغییرات منطقه ای به 
ویژه نزد اعراب اســت. آن ها با نوعی بیگانگی و خســتگی موضوع بحران 
غزه را دنبال می کنند و تقریباً با طرح دو دولت)دولت مســتقل فلسطینی( 
مخالفتــی ندارند مضافــاً این که در بطن همین کشــورهای عربی، برخی 
اساساً مترصد پایان درگیری ها و خصومت ها هستند تا بی حاشیه در مسیر 

عادی سازی روابط با اسرائیل گام بردارند.
وی تأکید می کند: با توجه به این ســه موضوع بایــد موضوع دو دولت را 
تمام شــده دانست آن چه باقی می ماند شــرایط ایجاد و مسیری است که 

باید طی شود.

<کرانهیباختریباغزهیکیشودمحمودعباسبرکنارخواهدشد
علــی بیگدلی در پایــان اظهار می دارد: منهای بحث نتانیاهو و سرکشــی 
نســبت به تصمیمات کاخ ســفید موضوع دیگری نیز باید مد نظر باشــد 
و آن این که اگر ســاکنان کرانــه باختری و مردم غزه یکی شــوند عملًا 
دیگــر جایی برای محمود عباس باقــی نخواهد بود و همانطور که قبلًا نیز 
گفته بودم؛ تاریــخ مصرف نتانیاهو و محمود عبــاس تقریباً در یک زمان 
به اتمام خواهد رســید.بیگدلی به این نکته نیز اشــاره می کند که: ابهام ها 
در مــورد وضعیــت جغرافیایی به بعــد حل مســئله ی دو دولت مربوط 
اســت یعنی این پراکندگی ها به نوعی حل خواهد شــد امــا آن چه فعلًا 
مد نظر غرب و آمریکا اســت، غزه ی پس از جنگ، سرنوشــت حماس و 
آینده ی اســرائیل و دولتی اســت که روی کار خواهد آمد که باید گفت 
 از اصلی تریــن دغدغه ها اســت و احتمالاً به این زودی هــا نیز فیصله پیدا

 نخواهد کرد.

 آفتاب یزد در گفتگو با علی بیگدلی استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه، چشم انداز بحران غزه را بررسی می کند 

آمریکا، غزه و مانعی به نام »نتانیاهو«
بیگدلی: در هیچ یک از سناریوهای ایالات متحده برای آینده ی غزه و تشکیل »دولت مستقل فلسطینی«، نتانیاهو جایگاهی ندارد

<تاکیدعبدالفتاحالسیسیبرلزومتشکیلکشورمستقلفلسطین
رئیس جمهور مصر بر لزوم تشکیل کشور مستقل فلسطین به پایتختی قدس 
شــرقی تاکید کرد. به گزارش ایلنا به نقل از خبرگزاری آلمان، »عبدالفتاح 
السیسی«، رئیس جمهور مصر در جریان دیدار با »نیکوس کریستودولیدس«، 
همتای قبرسی خود بر لزوم اقدام بین المللی برای پیشبرد اجرای راهکار دو 
کشوری و تشکیل کشور مستقل فلسطین با پایتختی قدس شرقی به عنوان 

تنها راه حل تحقق صلح، امنیت و ثبات در منطقه تاکید کرد. 
طبق بیانیه وزارت خارجه مصر، دو طرف در این دیدار با بررســی روابط بر 
تمایل متقابل برای ادامه تقویــت روابط متمایز و نزدیک که در دوره اخیر 
به طور پیوسته در حال توسعه بوده است، تاکید کردند. در این بیانیه آمده 
است: »در این دیدار همچنین وضعیت منطقه به ویژه تشدید تنش در نوار 
غزه مورد بررســی قرار گرفت و السیسی تلاش های مصر برای دستیابی به 
آتش بــس دائمی در نوار غزه را تبییــن و تاکید کرد که جامعه جهانی باید 

مسئولیت های خود را در این زمینه بپذیرد«.
السیســی همچنین تلاش های فشــرده مصر برای تضمین دسترسی مردم 
نوار غزه به کمک های بشردوســتانه را توضیح داد و بر آمادگی کشــورش 
برای دریافــت و هماهنگی بین همه کمک هــای بین المللی برای نوار غزه 

تاکید کرد.

<هاآرتص:یکسوماسرائیلیهادچار»اختلالاسترس«شدهاند
یک رســانه عبری از دچار شدن یک سوم ساکنان سرزمین های اشغالی به 
اختلال استرس در نتیجه عملیات »طوفان الاقصی« مقاومت فلسطین پرده 
برداشت. به گزارش ایسنا، روزنامه عبری زبان »هاآرتص« نتایج تحقیقاتی را 
منتشر کرده است که در آن به پیامدهای روانی عملیات طوفان الاقصی برای 

بسیاری از شهرک نشینان صهیونیست پرداخته شده است.
طبق این گــزارش، این تحقیق که یک ماه پــس از آغاز عملیات »طوفان 
الاقصی« توسط مقاومت فلســطین در 7 اکتبر انجام شده است، نشان داد 
که یک سوم ساکنان سرزمین های اشغالی از علائم »اختلال استرس« رنج 

می برند.
نتایج تحقیقات انجام شده حاکی از آن است که ۳۴ درصد از پاسخ دهندگان 
که مستقیماً در معرض این رویدادها نبودند، هنوز از علائم اختلال استرس 
رنج می برند. طبق این گزارش، ۵۰ درصد کســانی نیز که مستقیما درگیر 
رویدادها و درگیری ها بوده و نزدیکان خود را از دســت داده اند نیز با چنین 

اختلالاتی دست و پنجه نرم می کنند.
ایــن مطالعه همچنین حاکی از افزایش مصرف مــواد اعتیاد آور و داروهای 
پزشــکی از جمله داروهای خواب آور در هفته های اول پس از شروع جنگ 
است. 16 درصد شرکت کنندگان در این تحقیق از افزایش مصرف نیکوتین، 
افزایــش مصرف الکل و افزایش مصرف حشــیش خبــر داده اند. هاآرتص 
گزارش داد که اضطراب شــکل گرفته درنتیجه اختلال استرس در بسیاری 

از صهیونیست ها مزمن است.

<دیپلمــاتایرانی:مواضعغربدرقبالغزه،مبیناوجانحطاطاخلاق
وزوالعقلاست

ســفیر جمهوری اسلامی ایران در ارمنســتان با بیان اینکه امروز فلسطین 
محک و ملاک شرافت انسانی است، گفت: آنچه امروز توسط اسرائیل در غزه 
انجام می شــود، مصداق روشن جنایت جنگی و جنایت علیه بشریت است.

به گزارش ایســنا، »مهدی سبحانی« سفیر کشــورمان در ایروان طی یک 
سخنرانی در میزگرد »استانداردهای دوگانه غرب در خاورمیانه« که از سوی 
موسســه مطالعات آلترناتیو و با شرکت ســفرای چین، بلاروس، قزاقستان، 
ســوریه و روســیه و جمعی از مقامات و تحلیلگران ارمنستانی برگزار شد، 
با ارائه آماری از جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه، تاکید کرد: اگر کســی 
می تواند در مورد شــرایط فاجعه بار و نســل کشــی موجود در غزه سکوت 
کند چیزی از انســانیت نمی داند. بمباران مدارس، بیمارستان ها، کمپ های 
بی گناهان و مردم عادی چه توجیهی دارد؟ آن ها به دنبال شکســت حماس 

هستند اما فقط خودشان را شکست می دهند. 
سبحانی افزود: تعداد کودکانی که در ظرف چند هفته در غزه کشته شده اند 

بیش از تعداد کودکان کشته شده در افغانستان و عراق طی چند سال جنگ 
و خونریزی بوده است. چه بسیار مادرانی که فرزندان مرده خود را در آغوش 
گرفتند و پدرانی که ناامید در میان آوار به دنبال اعضای خانوده خود بودند. 
ســفیر ایران در ارمنستان گفت: مسئله غزه، مســئله حماس نیست، بلکه 
مســئله فلسطین است. غزه جوهره فلســطین و ترجمان آشکار رنج و درد 
مردمی است که 7۵ ســال تحت ظلم، فشار و جنایت صهیونیسم هستند. 
غزه بخشــی از یک کل است. امروز فلسطین محک و ملاک شرافت انسانی 
است. آنچه امروز توسط اسرائیل در غزه انجام می شود مصداق روشن جنایت 

جنگی و جنایت علیه بشریت است.
ســبحانی با بیان اینکه مواضع اتحادیه اروپا و آمریکا در قبال حوادث غزه و 
جنایات رژیم اسرائیل و اصرار بنیادگرایانه بر آن، مبین اوج انحطاط اخلاق 
و زوال عقل اســت، گفت: غزه نشان داد که پلوراریسم معرفتی مورد ادعای 
غرب و لیبرال دموکراسی بر اساس مدرنیته نه تنها برای جهان صلح نیاورده 
است، بلکه عامل قساوت های تاریخی هم بوده است. قساوت در تمدن غرب 
بیش از هر تمدن و امپراطوری دیگر است. اکنون غرب به ویژه آمریکا و اروپا 
در معرض امتحانی ســخت قرار گرفته اند که سرنوشت تمدن غربی و نظم 
جهانی غرب محور را تحت تاثیر قرار خواهد داد. این نقاط عطف تاریخ مایه 
درس بیشتری برای جهانیان است و این اندیشه را رونق خواهد بخشید که 

اساسا سایر الگوهای حکومتی می توانند ثبات بخش تر و صلح سازتر باشند. 
این دیپلمات کشورمان افزود: فرهنگ و تمدن غرب همان تمدنی است که 
وقتی با بمب فســفری بیش از 6 هزار کودک را شــهید می کند، می گویند 
اســرائیل دارد از خودش دفاع می کند. آیا کشــتن کــودکان دفاع از خود 
است؟ این وقایع معنا و مفهوم خاص خود را دارند و در دوره انتقالی روابط 
بین الملل عوارض طولانی مدتی برای تمدن غربی خواهند داشــت. سبحانی 
 تاکیــد کرد کــه عقوبت جنایات در غــزه از بیــرون و درون دامن آن ها را 

خواهد گرفت.
ســفیر ایران در پایان ســخنان خود پنج اصل را به عنــوان موضع اصولی 
جمهوری اسلامی ایران در قبال تحولات غزه برشمرد که عبارتند از: جنگ 
در غزه و جنایات و نسل کشــی باید متوقف شود، گذرگاه ها باز شوند و غزه 
از محاصره خارج شــود، سیاســت کوچاندن اهالی غزه محکوم و محتوم به 
شکست است و باید با آن مقابله شود، جنایتکاران جنگی در غزه باید تحت 
پیگرد حقوقــی قرارگیرند و کمیته ای ویژه و تخصصی برای رســیدگی به 

جنایات جنگی اسرائیل تشکیل شود.

<رئیسشورایسیاسییمنقانونممنوعیتبهرسمیتشناختن
رژیمصهیونیستیراامضاکرد

 رئیس شــورای عالی سیاســی یمن قانونی را امضا کرد کــه هدف از آن 
ممنوعیت به رسمیت شــناختن رژیم صهیونیستی و عادی سازی روابط با 
آن اســت. به گزارش ایسنا، مهدی المشــاط، رئیس شورای عالی سیاسی 
یمن قانونی را امضا کرد که هدف از آن ممنوعیت و جرم انگاری به رسمیت 

شناختن رژیم صهیونیستی و عادی سازی روابط با آن است. 
وی گفت که این قانون این امکان را به یمن می دهد که به صورت کارآمدتر 
و به نحو رسمی در رویارویی با رژیم غاصب صهیونیستی و نیز برای حمایت 
از مردم و مقاومت فلســطین دســت به تحرکات بزند. رئیس شورای عالی 
سیاسی یمن عنوان داشت که عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیستی به 
منزله خیانتی به امت عربی و اســلامی و خیانتی به اسلام و ملت ها است و 
نظام هایی که اقدام به عادی ســازی روابط کردند ابزارهایی در مسیر پروژه 
صهیونیستی بوده و تمامی اقداماتشان در راستای خدمت به این پروژه است.

وی افزود، امضای این قانون در راستای رویارویی با سیاست بد عادی سازی 
روابط تعدادی از نظام ها در منطقه با رژیم صهیونیســتی است و این قانون 
بیانگر نظر تمام آزادگان جهان و نه فقط یمن اســت. المشاط تصریح کرد 
که هیچ عقب گردی از موضع یمن در پشتیبانی از مردم فلسطین و مقاومت 
دلاورانه آنها و ادامه هدف قرار دادن رژیم صهیونیســتی با تمامی ابزارهای 

ممکن وجود ندارد.

<وزیرتندروصهیونیستاعداماسرایفلسطینیراخواستارشد
وزیر میراث رژیم صهیونیســتی پس از اظهاراتش در خصوص بمباران غزه 

با بمب های هســته ای، خواستار اعدام اسرای فلسطینی شد تا در چارچوب 
مذاکرات احتمالی آتی آزاد نشــوند. به گزارش ایسنا، آمیخای الیاهو، وزیر 
میراث رژیم صهیونیســتی در اظهاراتی عجیب و غریب مدعی شد: »ما باید 
"تروریســت ها" را در میدان نبرد اعدام کنیم. ما مجریان قانون هستیم، اما 
نیاز مبرمی داریم که این افراد را نزد خدا بفرســتیم تا در معامله های تبادل 

اسرا آزاد نشوند!«
براســاس گزارش وبــگاه عربی ۲1، درخواســت این وزیر تنــدرویِ رژیم 
صهیونیســتی طی گفت وگو با وبگاه عبری زبان »یدیعوت آحارنوت« مطرح 
شــد که طی آن به بررسی کشته شــدن یک شهرک نشین در شهر قدس 
اشغالی به دست نیروهای خودی پرداخت؛ چرا که نظامیان رژیم اشغالگر این 
صهیونیست را با مجری عملیات ضدصهیونیستی اشتباه گرفته بودند. وزیر 
میراث رژیم صهیونیستی ماه گذشــته میلادی در اظهاراتی که با انتقادات 
گسترده ای مواجه شده بود، گفت، یکی از گزینه های رژیم صهیونیستی در 

جنگ علیه غزه انداختن بمب هسته ای در این منطقه است.

<طرحبرگزارینشستیعربیبرایبهرسمیتشناختن»کشورفلسطین«
برخی منابع دیپلمات مصری و عربی فاش کردند که در داخل اتحادیه عرب 
اقداماتی جهت اعلام فراخوان برای برگزاری یک نشست فوق العاده در سطح 
وزرای خارجه کشورهای عضو در دست انجام بوده که هدف از آن دعوت از 
جامعه جهانی برای به رسمیت شناختن کشور فلسطین و مراجعه به شورای 
امنیت از طریق یک گروه عربی برای اجرای این تصمیم اســت. به گزارش 
ایســنا، یک دیپلمات مصری در یکی از سفارت های این کشور در گفتگویی 
 که به شــرط افشا نشــدن نامش با ســایت خبری العربی الجدید داشت، 
اظهــار کرد: قاهــره با برخی مســئولان دولت آمریکا مذاکراتــی را درباره 
درپیش گرفتــن اقدامی جهت آرام کردن اوضاع منطقه از راه به رســمیت 
شناختن کشور فلسطین انجام داد، مشروط بر اینکه در مرحله آتی مرزها و 

شکل این کشور گفتگو شود.
این دیپلمات مصری گفت که برخی مقامات ارشد دولت آمریکا می دانند که 
حل وفصل درگیری فعلی و تامین امنیت برای ساکنان اراضی اشغالی تنها با 

تشکیل کشور مستقل فلسطین محقق خواهد شد.

<گفتگوهایگستردهواستقبالکشورهایعربی
یک دیپلمات عرب دیگر در اتحادیه عرب که هم خواست نامش فاش نشود، 
به العربی الجدید گفت: طرح به رسمیت شناختن کشور فلسطین به شکل 
گســترده ای در داخل اتحادیه عرب مورد بررسی قرار گرفت. این دیپلمات 
عرب با اشاره به اینکه تاکنون تقریبا پنج کشور عضو اتحادیه عرب موافقت 
خود را با برگزاری این نشســت اعلام کرده و از آن اســتقبال کردند، گفت: 
موضوع فراخوان برای برگزاری نشســت فوق العاده اتحادیه در سطح وزرای 

خارجه هنوز در برخی کشورهای عربی بانفوذ مورد بحث است.
ایــن منبع دیپلمات افزود: صحبت درباره به رســمیت شــناختن کشــور 
فلســطین با راه حل دو دولتی مغایرت نداشــته و به منزله گامی است که 
در صورت موافقت ســران کشــورهای عربی با آن و در ادامه درخواست از 
جامعه جهانی برای پیوســتن به آن، می تواند آب هــای راکد را به حرکت 
درآورد، شرایط بین المللی فعلی با قدرت خونی که مسئله فلسطین را دوباره 
بــه صدر بازگرداند، می تواند حامی چنین اقدامی باشــد. او در ادامه گفت: 
در حال حاضر تحرکاتی در ســطوح مختلف، بعضــا دیپلماتیک و امدادی 
جهت تضمین تداوم ارســال کمک های امدادی برای ســاکنان نوار غزه با 
وجود لغو آتش بس موقت و نیز رایزنی هایی با ســطوح مختلف در واشنگتن 
جهت تشویق دولت آمریکا به اعمال فشار بر کابینه رژیم صهیونیستی برای 

آتش بس و توقف جنگ علیه نوار غزه در دست انجام هستند.
ایــن دیپلمات ادامه داد: نشســت وزرای خارجه اتحادیــه عرب که اکنون 
برگزاری آن مورد بحث اســت، یکی از برنامه های آن بررسی عمل به نتایج 
اجلاس سران کشــورهای عربی-اســلامی در ریاض از جمله لغو محاصره 

اعمال شده بر نوار غزه خواهد بود.

<وتویآمریکاعلیهبهرسمیتشناختنکشورفلسطین
رخا احمد حســن، معاون ســابق وزیر خارجه مصر در این رابطه به العربی 

الجدید گفت: موضوع تکمیل روند به رســمیت شناختن کشور فلسطین به 
ویژه در میان کشــورهای اروپایی و کشــورهایی که هنوز آن را به رسمیت 
نشاختند، کمی زمان بر است، در ســال ۲۰1۲ میلادی 1۳۸ کشور، کشور 
فلسطین را به رسمیت شناخته و آن را به عنوان یک عضو ناظر در سازمان 
ملــل پذیرفتند اما پذیرش آن به عنوان یک عضو فعال در این ســازمان به 
عدم استفاده از وتوی آمریکا بستگی دارد، با توجه به هماهنگی موضعگیری 
آمریکا با »اســرائیل« در مورد تداوم جنگ علیه غزه این مسئله بسیار بعید 

است چراکه هیچ مسئول آمریکایی به آتش بس کامل اشاره نکرده است.
این مســئول مصری افزود: در اینجا باید میان درخواست بسیار فوری برای 
برقــراری آتش بس کامل که در حال حاضر کشــورهای عربی و اســلامی 
باید روی آن متمرکز شــده و بــرای اجرایش تلاش کنند و درخواســتی 
کــه در اولویت بعدی قرار می گیرد، یعنی به رســمیت شــناختن کشــور 
 فلســطین و درخواست برای عضویت کامل آن در سازمان ملل تفاوت قائل

 شد.
ذوالفقار سویرجو، چهره سیاسی فلسطینی و از رهبران سابق جبهه مردمی 
آزادســازی فلســطین در همین رابطه به العربی الجدید گفت: تمام آنچه 
اکنون درباره آن صحبت می شــود، به وضعیت میدانی و قدرت مقاومت در 

اعمال معادله های میدانی بستگی دارد که امکان عبور از آنها نیست.
ســویرجو اظهار کرد: مــا درباره چند هفته صحبــت می کنیم که طی آن 
مقاومت بتواند نتایج نظامی بســیار دردناکی را به ارتش رژیم اشغالگر وارد 
کنــد و در صورتی که این ارتش به تهدیدهای خود درباره یورش به مناطق 

جنوبی عمل کند، احتمال تشدید آن وجود دارد.
این چهره فلســطینی افزود: سیاســت در واقــع بازتاب نتایــج میدانی و 
غافلگیری ها اســت و صحبت درباره مرحلــه پس از جنگ که هنوز متوقف 
نشــده و احتمال دارد برای ماه های طولانی ادامه یابد، هنوز زود اســت اما 
این مســئله فلســطینی ها را از این باز نمی دارد که وضعیت داخلی خود را 
سامان داده و یک رهبری فراگیر را با استناد به حق فلسطینی ها برای دفاع 
از خود، سرزمین و حقوقشان از جمله حق تعیین سرنوشت به دور از تمامی 
تشــکل های قدیمی که مورد آزمون قرار گرفتند و تنها ابزاری در دســت 

حامیانشان بودند، ایجاد کنند.
او در پایان نیز تاکید کرد: آنچه می تواند مورد بررسی قرار بگیرد، چگونگی 
اجرای قطعنامه های بین المللی برای اعطای حق فلســطینی ها در تشکیل 
کشــور مستقل خود با پایتختی قدس است نه چانه زنی بر سر این حقوق و 
ازسرگیری روند اسلو، اما اینکه چه کسی رهبری ملت فلسطین را بر عهده 

بگیرد، این مسئله تنها به خود فلسطینی ها مربوط است.

<پیشنهادقبرسدربارهایجاد»کریدورانسانی«برایغزه
 رئیــس جمهوری قبرس قرار اســت به مصــر و اردن برود و این ســفر، 
بخشــی از ابتکار عمل برای ایجاد یک کریدور کمک بشردوســتانه به غزه 
اســت. به گزارش ایســنا، قبرس به عنوان نزدیک ترین کشور عضو اتحادیه 
اروپا به »خاورمیانه« پیشــنهاد داده با پایــان یافتن درگیری ها میان رژیم 
صهیونیستی و حماس، میزبان و انتقال دهنده تسهیلات و ارسال کمک های 

مستقیم به غزه باشد.
خبرگزاری رویترز گزارش کرد، "نیکوس کریستودولیدس" رئیس جمهوری 
قبرس قرار است با عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهوری مصر و عبدالله دوم، 
پادشــاه اردن دیدار کند. مذاکرات فنی روز یکشــنبه درباره مسئله ارسال 
کمک های بشردوستانه بین مقام های رژیم صهیونیستی و قبرس مورد بحث 
قــرار گرفت. طرح قبرس با هدف افزایش ظرفیت برای ارســال کمک های 
بشردوستانه به صورت مســتقیم به غزه، به دور از محدودیت های ارسال از 

طریق گذرگاه رفح بین مصر و این باریکه تحت محاصره است.
چنین کریدور کمک رســانی با چالش های امنیتی، سیاســی و لجستیکی 
روبروســت چون غزه هیچ بندری ندارد و آب های آن عمیق نیست. انگلیس 
که ۸۰ تنُ کمک در قالب پتو و چادر از طریق قبرس به مقصد غزه ارســال 
کرده، شــناورهایی را پیشنهاد داده که در صورت تحقق این کریدور، بدون 
نیاز به زیرســاخت های ویژه به خط ساحلی دسترســی داشته باشند. ۸۰ 
درصد از جمعیت ۲.۳ میلیون نفری غزه در پی عملیات بمباران این باریکه 

توسط رژیم صهیونیستی خانه های خود را ترک کرده اند.

اخبارمرتبط

 علی بیگدلی با اشاره به مصاحبه ی اخیر کمال خرازی، 
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی که گفته است: 
»موضع و راه حل ایران برای بحران فلســطین، ایجاد 
یک دولت واحد است، به طوری که شامل مسلمانان، 
مسیحیان و یهودیانی باشد که اصالتا در این سرزمین 
می زیسته اند. بر این اســاس باید همه پرسی درباره 
آینده فلسطین برگزار شود.« می گوید: ایران با طرح دو 
دولت مخالف است و در نهایت این خود فلسطینی ها 

هستند که باید برای آینده ی خود تصمیم بگیرند



آفتاب یزد - رضا بردس�تانی: بر اس��اس م��اده ۲ قانون نظارت 
مجل��س بر رفتار نماین��دگان )مصوب ۱۵ فروردی��ن ۱۳۹۱(، این 

هیئت به صورت خلاصه، صلاحیت رسیدگی به این موارد را دارد:
ال��ف - گزارش ه��ای واصله درباره س��وء اس��تفاده و تخلف مالی یا 

اخلاقی نماینده و درآمدها و هزینه های غیرمتعارف وی
ب - گزارش های مربوط به رفتار خلاف شؤون نمایندگی

پ - گزارش ه��ای واصله درباره اعمال خلاف امنیت ملی کش��ور و 
سایر اعمال مجرمانه از بعد انتظامی

ت - گزارش ه��ای هیئت رئیس��ه درباره غیب��ت، تأخیر و بی نظمی 
نماینده موضوع مواد )۷۸( تا )۸۱( و )۸۸( تا )۹۱( آیین نامه داخلی 

مجلس شورای اسلامی
البت��ه ماده ی ۲ این قانون تبصره هایی نیز دارد که از آن صرف نظر 

می کنیم.

< خضریان و مورد متواری بودن »شبنم نعمت زاده«
مورخ ۲۲ آبان س��ال جاری، علی خضریان، رئیس هیئت تحقیق و 
تفحص مجلس شورای اسلامی از شستا در تشریح آخرین وضعیت 
پرونده ش��بنم نعمت زاده دختر وزیر س��ابق صمت در جریان فساد 
ش��رکت دارویی رسافارمد گفت: »به ما گزارش شده است که خانم 
شبنم نعمت زاده متواری شده و اصلًا در زندان نیست بنابراین انتظار 
داریم مسئولان ذی ربط در این خصوص شفاف سازی کنند و بگویند 
ایش��ان چه مقدار از مدت محکومیت ۲۰ س��ال زندان را در زندان 
س��پری کرده است؟ طبق گفته آقای اس��ماعیلی، سخنگوی وقت 
قوه قضائیه در نشس��ت خبری ۱۰ دی ماه سال ۱۳۹۸، خانم شبنم 
نعمت زاده و احمدرضا لشگری پور به جرم مشارکت در اخلال عمده 
و کلان در نظ��ام اقتصادی کش��ور از طریق اخ��لال در نظام توزیع 
مایحتاج عمومی و پیش خرید محصولات دارویی هر کدام به تحمل 
۲۰ س��ال حبس تعزیری محکوم ش��دند. و به اذعان آقای خدائیان 
در نشست خبری س��خنگوی قوه قضائیه در ۲۵ آبان سال ۱۴۰۰، 
نوع جرم خانم ش��بنم نعمت زاده به شکلی بوده که مشمول نظارت 

الکترونیکی یعنی استفاده از پای بند الکترونیک نیز نشده است.«
متعاقب این خبر، دادستانی تهران با بیان این که شبنم نعمت زاده 
)دخت��ر وزیر صنعت، معدن و تجارت دولت روحانی( در زندان اوین 
اس��ت اعلام کرد ک��ه درباره »غیبت غیر موج��ه« او از زندان اعلام 
جرم شده و موضوع در حال رسیدگی است. به گزارش ایسنا، روابط 
عمومی دادستانی عمومی و انقلاب تهران اعلام کرد: »شایعه مطرح 
ش��ده در مورد متواری بودن ش��بنم نعمت زاده صحت ندارد و این 
محکوم اقتصادی هم اکنون در زندان اوین است. شبنم نعمت زاده 
مدتی پیش طبق قانون و بر اس��اس زمان مقرره قانونی )طبق ماده 
۵۲۰ آیین دادرس��ی کیفری محکومان می توانند در صورت رعایت 
ضوابط زندان پس از س��پردن تامین مناسب ماهانه حداکثر ۳ روز 
از مرخصی برخوردار شوند( مرخصی رفته بوده و متعاقب آن مدتی 
غیبت کرد که در همان مقطع زمانی هم بلافاصله حکم جلب صادر 
و بازداش��ت و روانه زندان ش��د. روابط عمومی دادستانی عمومی و 
انق��لاب تهران اعلام کرد بابت مدت زمان غیبت هم علیه وی اعلام 
جرم شد که در حال رسیدگی است همچنین این محکوم اقتصادی 
وثائق سنگینی داشته که با دستور دادستانی بلافاصله پس از غیبت 
غیرموجه ضبط و جلب وی هم توسط تیم عملیات دادستانی تهران 

انجام شده است.«
یک روز بعد، علی خضریان درباره واکنش روابط عمومی دادستانی 
عمومی و انقلاب تهران به اظهاراتش پیرامون متواری بودن ش��بنم 
نعمت زاده، گف��ت: »طبیعتاً در جریان تحقیق و تفحص از شس��تا 
مطالب و گزارش های متعددی به دست ما می رسد و پس از بررسی 
و صحت س��نجی آن ها اعلام موض��ع کرده و به نهاده��ای نظارتی 
ارجاع می دهیم؛ موضوع متواری ش��دن خانم شبنم نعمت زاده نیز 
بر همین اس��اس مطرح ش��د. وی افزود: بنده صحت این موضوع را 
ارجاع می دهم به جلس��ه دادگاهی ک��ه در همین روزهای اخیر در 
آبان ماه به منظور بررسی شکوائیه از شبنم نعمت زاده تشکیل شده 
بود؛ وکیل مش��ارالیه در پاسخ به قاضی که پیگیر حضور ایشان در 
جلس��ه بود صراحتاً اعلام عدم حض��ور می کند و وقتی جناب قاضی 
مجدد می پرسد یعنی »ش��بنم نعمت زاده متواری هستند؟« وکیل 
ایش��ان می گوید بله؛ در این جلسه به این شبهه نیز اشاره می شود 
که چگونه اعاده دادرس��ی کس��ی که متواری است و حضور ندارد، 

پذیرفته شده است.
نماین��ده م��ردم تهران، ری، ش��میرانات، اسلامش��هر و پردیس در 
مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: روابط عمومی دادستانی عمومی 
و انقلاب تهران نیز در توضیحاتی که منتشر کرده، اصل این موضوع 
که خانم ش��بنم نعمت زاده در زندان نب��وده را با بیان اینکه مدتی 
پیش بر اساس زمان مقرر شده قانونی مرخصی رفته بوده و متعاقب 
آن مدتی غیبت کرده، پذیرفته اس��ت؛ حال انتظار داریم با توجه به 
اینکه ج��رم خانم نعمت زاده جنبه عمومی داش��ته و حقوق بخش 
مهمی از مردم عزیزمان که سرمایه گذاران اصلی تأمین اجتماعی و 
شستا هس��تند را تضییع کرده، اسناد مرخصی رفتن و بازگشت به 
زندان نامبرده و مدت زمانی را که مجموعا در زندان بوده را منتشر 

کنند تا افکار عمومی خودشان قضاوت کنند. «
در همان روز ارائه ی توضیحات از س��وی علی خضریان، دادس��تان 
تهران در نامه ای به هیئت رئیسه مجلس خواستار آن شد تا هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان انتش��ار اخبار کذب از سوی خضریان را 
بررس��ی کند. به گزارش ایس��نا، مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: 
»علی خضریان نماینده مردم تهران در مجلس که روز گذش��ته در 
رابطه فراری بودن یک محکوم اقتصادی که در زندان است مطالبی 
خلاف واقع مطرح کرده بود امروز با عدول از ماجرای متواری بودن 

فرد مورد اشاره مطالب غیر دقیق دیگری هم در ادامه بیان کرد.
بع��د از طرح برخی ادعاها از س��وی علی خضری��ان، روابط عمومی 
دادس��تانی عمومی و انق��لاب تهران با ص��دور اطلاعیه ای، متواری 
 بودن شبنم نعمت زاده را تکذیب و اعلام کرد: این محکوم اقتصادی 
هم اکنون در زندان اوین است و خبر متواری بودن وی کذب محض 
است. پس از صدور اطلاعیه روابط عمومی دادستانی تهران مجددا 
علی خضریان در مصاحبه دیگری که  منتشر شد ضمن پس گرفتن 
ادعای خ��لاف واقع قبلی خود، اظهارات خ��ودش را تغییر داد و با 
عدول از ماجرای متواری بودن فرد مورد اش��اره گفت: انتظار داریم 
با توجه به اینکه جرم خانم نعمت زاده جنبه عمومی داش��ته اسناد 
مرخص��ی رفتن و بازگش��ت به زندان نامبرده و م��دت زمانی را که 
مجموعا در زندان بوده است، منتشر شود تا افکار عمومی خودشان 
قض��اوت کنند. این درحالی اس��ت که وی هن��وز بابت خبر کذب 
متواری بودن نعمت زاده هیچ سند قابل اعتنایی ارائه نکرده است.«
سه هفته پس از این ماجرا، غضنفرآبادی به دنبال شکایت دادستانی 
تهران می گوی��د: »هیئت نظارت اظهارات خضریان درباره ش��بنم 

نعمت زاده را در راستای وظایف نمایندگی تشخیص داد.«
س��خنگوی هیئ��ت نظارت ب��ر رفتار نماین��دگان درباره ش��کایت 
دادس��تانی از خضریان نماینده تهران درباره ط��رح ادعای متواری 

بودن ش��بنم نعمت زاده محکوم اقتص��ادی گفت: هیئت نظارت بر 
رفتار نمایندگان اظهارات خضریان را در راستای وظایف نمایندگی 
تش��خیص داد. اخیرا دادس��تانی تهران در نامه ای به هیئت رئیسه 
مجلس خواس��تار بررس��ی ادعای خضریان مبنی بر متواری بودن 
ش��بنم نعمت زاده در هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان ش��ده بود. 
هیئت نظارت این موضوع را در جلس��ه ای مورد بررسی قرار داد که 
در توضیج نتایج این جلس��ه، موسی غضنفرآبادی سخنگوی هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان به ایسنا گفت: هیئت نظارت جلسه ای با 

آقای خضریان تشکیل داد.
وی توضیح داد: هیئت نظ��ارت بر رفتار نمایندگان این اظهارات را  
در راس��تای وظایف نمایندگی تشخیص داد؛ نتیجه بررسی هیئت 

نیز به دادستانی فرستاده شده است.

< مورد »علیرضابیگی« و »شاسی بلندها«
اردیبهش��ت س��ال ج��اری، ماجرای��ی عجی��ب از س��وی »احمد 
علیرضابیگی«، نماینده مردم تبریز در مجلس مطرح شد که بعدها 
به »شاس��ی بلندها و مجلس« معروف ش��د و آن، دریافت تعدادی 
شاس��ی بلند از س��وی نمایندگان مجلس، خارج از نوبت و ارزان تر 

از قیمت بازار بود.
ماجرا نخس��ت به اس��تیضاح وزی��ر صمت گره خورد ام��ا در ادامه، 
مسیری دیگر در پیش گرفت که همچنان، فرجام این ماجرا نامعلوم 
اس��ت. اگرچه تایی��د و تکذیب ها، تلویحاً اصل ماج��را را رد نکرده 
است و حتی برخی از نمایندگان خواهان اعلام اسامی »شاسی بلند 
نگرفته ها« ش��ده اند اما نماینده ای که از ابتدا دست روی این ماجرا 
گذاش��ت، همچنان بر حرف خود علی رغم دادگاهی شدن و حتی 
دریافت حکم، ایستاده و هر از گاهی در مصاحبه هایی، ابعاد دیگری 

از این ماجرا را افشا می کند.
در یکی از این موارد تایید و تکذیب؛ بازرس��ی ریاست جمهوری از 
تایید ماجرای اعطای خودروی شاسی بلند به تعدادی از نمایندگان 
مجل��س خب��ر داد و گفت: »با کارس��ازی یکی از مس��ئولان وقت 
مجلس نس��بت به واگذاری بیش از یکصد خودرو به قیمت کارخانه 
و بدون قرعه کش��ی به تعدادی از نمایندگان اقدام شده است.« این 
موضوع که قبل از این و برای اولین بار از سوی احمد علیرضا بیگی 
نماینده تبریز در مجلس مطرح ش��ده اما با تکذیب هیئت رئیس��ه 
مجلس و وزارت صمت روبه رو شد ولی در نهایت تایید شد. اگرچه 
علیرضابیگی تعداد خودروها را ۷۵ دس��تگاه خودروی شاسی بلند 
فیدلیتی و دیگنیتی اعلام کرده بود اما در گزارش بازرس��ی ریاست 

جمهوری، تعداد خودروها ۱۰۰ دستگاه اعلام می شود.
س��ر این ماجرا )شاس��ی بلند ها( بگو - مگوهایی نیز بین دولت و 
مجل��س رخ داد اما آن چ��ه تاکنون خبری از آن نیس��ت این که؛ 
تعداد دقیق این خودرو ها، نمایندگانی که شاس��ی بلند گرفته اند 
)اعم از خودش��ان، نزدیکان ش��ان و دیگرانی که معرفی کرده اند( و 
نیز فرجام پرونده ی آن نماینده ی بدشانس��ی که قرعه ی افشاگری 

به نام او افتاد!
یکم ش��هریور گذش��ته، احمد علیرضابیگی عضو کمیس��یون امور 
داخلی کش��ور و شوراهای مجلس شورای اس��لامی درباره جنجال 
شاسی بلندها در مجلس گفت: موضوع این است که نماینده مجلس 
در معرض یک توطئه ای قرار گرفته و معاون مجلس به او زنگ زده 
و گفته که برای ش��ما این ماشین ها را در نظر گرفتیم و شرط شان 
این است که باید به اسم داماد، عروس، شوفر و رئیس دفترتان باشد. 
وی ادامه داد: این کار در یک فرآیند مجرمانه اتفاق افتاده یعنی یک 
ش��رکتی به نام رادین مبین غرب با بهمن موتور قرارداد امضا کرده 
که ارکان این ش��رکت دو دختر هس��تند که در کوهدشت لرستان 
در حال چوپانی هس��تند. در این شرکت یکی مدیرعامل و دیگری 
رئیس هیئت مدیره اس��ت و با یک س��رمایه ثبتی صد هزار تومانی 
این شرکت را تاسیس کردند که بعدا معلوم شد این دو دختر اصلا 
روحشان هم از این قضیه خبر ندارد، اما از کارت ملی این ها استفاده 
ش��ده است. نماینده مردم تبریز، اس��کو و آذرشهر در مجلس بیان 
کرد: این ها با ش��رکت بهمن موتور قرارداد س��یصد دستگاه شاسی 
بلند امضا کردند. همان شاسی بلندهایی که به نمایندگان مجلس، 

خانواده های شان و مدیران مجلس داده شده است.
علیرضابیگی اظهار کرد: این سیصد دستگاه در یک فرآیند متقلبانه 
به نمایندگان، کارکنان و مدیران داده ش��ده و الان باید کشف شود 
که موضوع چه بوده و با چه نیتی این کار صورت پذیرفته و امضای 
معاون مجلس پای این قرارداد و دس��تور واگذاری چه کار می کند. 
وی ادام��ه داد: چ��را کس��ی از بهمن موتور س��وال نمی کند به چه 
اعتباری آمدی س��یصد دس��تگاه خودرو را در حال��ی که معامله و 
واگذاری خودرو خارج از س��امانه عموم��ی واگذاری خودرو ممنوع 
اس��ت آن را واگذار کردی؟ عضو کمیس��یون امور داخلی کش��ور و 
ش��وراهای مجلس گفت: چرا نماینده ملت که این تخلف را آشکار 
کرده باید یک سال حبس بکشد. هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 
بر چه مبنایی چنین تصمیمی گرفت که تریبون نماینده را ببندند 

و خودش را هم به دادگاه بفرستند و دادگاه هم به یک سال زندان 
محکومش کند. وی اضافه کرد: حکم بنده نقض نشده و الان منتظر 
رای دادگاه تجدیدنظر هستم. این مصونیت پارلمانی چه شد؟ اصل 

۸۴ و اصل ۸۶ قانون اساسی چه شد؟
نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس تصریح کرد: از ابعاد 
مختلف تاثیر این ماجرا را شاهد هستیم. چرا باید با نماینده مجلس 
این طور رفتار ش��ود و چرا در این چهار ماه هیچ چیز معلوم نش��ده 
اس��ت. من که تمام مدارک و مس��تندات را دادم و منتشر کردم و 
در اختیار مردم هم هس��ت چرا نمی خواهند واقعیت مشخص شود. 
علیرضابیگی بیان کرد: هیئت نظ��ارت بر رفتار نمایندگان امتحان 
خیلی بدی پس داد. بس��تن میکروفون نماین��ده و اینکه مصونیت 
پارلمان��ی نماین��ده را بردارن��د و به دادگاه معرف��ی کنند و بگویند 
اظهاراتش کذب بوده در صورتی که حالا مش��خص ش��ده اظهارات 
درس��ت ب��وده، اما حالا به واس��طه همین اظهارات، متهم به نش��ر 

اکاذیب شدم و حکم یک سال زندان به من دادند.
وی ادام��ه داد: من باید ب��ه دادگاه بروم تا ببین��م چه می گویند و 
هیئت نظارت بای��د از نظر خود عدول کند که اظهارات بنده کذب 
نب��وده و در چارچوب وظایف نمایندگی بوده اس��ت. نماینده مردم 
تبریز، اس��کو و آذرشهر در مجلس تصریح کرد: اگر این موضوع در 
چارچ��وب وظایف نمایندگی نبوده پس چه بوده؟ آیا کار ش��خصی 
بنده ب��وده؟ این کاری که بن��ده انج��ام دادم در چارچوب وظایف 
نمایندگ��ی و بدیهی ترین کاری بوده ک��ه من انجام دادم. من دیدم 
ک��ه این ماش��ین ها را دارند در مجلس پی��اده می کنند و اینجا هم 
اس��تیضاح وزیر صمت در جریان بود. من حق دارم بپرس��م که این 

موضوع چه بوده است.
در واکن��ش به گفته ه��ای علیرضا بیگی، حجت الاس��لام مجتبی 
ذوالن��وری نایب رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی در صحن علنی 
گف��ت: هیئت نظارت بر رفتار نماین��دگان بعد از نطق علیرضابیگی 
نماینده مردم تبریز ، آذرش��هر و اس��کو ب��رای جلوگیری از التهاب 
اوضاع تصمیمی را اتخاذ کرد و س��پس بعد از تش��کیل نخس��تین 
جلس��ه هیئت نظارت جدی��د منع نطق نماینده یاد ش��ده به کلی 

برداشته شد.
نماین��ده مردم قم در مجلس ش��ورای اس��لامی با اش��اره به اتهام 
دریافت خودرو شاس��ی بلند از س��وی نمایندگان مجلس و ارتباط 
آن با استیضاح وزیر صمت اظهار کرد: تلاش هیئت نظارت در دوره 
قبل و اکنون نش��ان می دهد هیچ ارتباطی بین موضوع استیضاح و 
تحویل خودرو شاس��ی بلند به برخی از نمایندگان وجود نداش��ته 
است؛ در واقع این دو مقوله بی ربط هستند. وی افزود: تعداد زیادی 
از نماین��دگان نامه ای خطاب به هیئ��ت نظارت بر رفتار نمایندگان 
مرق��وم کردند مبنی بر اینکه وکالت تام و اختیارات کامل می دهند 
و مصرانه می خواهند که موضوع را بررس��ی کرده و چنانچه نماینده 
امضاکننده خودش یا همس��ر و فرزندان��ش و نزدیکانش و اعضای 
دفترش یا هر فردی با س��فارش وی خودرویی تحویل گرفته باشد، 
می توان به رس��انه ها اعلام کنیم، اما اگر این کار صورت نگرفته باید 

عدم آن اعلام شود.
نایب رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح کرد: شبهه ای مطرح 
ش��ده چنانکه ممکن اس��ت تعدادی خودرو گرفته باش��ند، اما چرا 
دشمنان باید برای تخریب چهره مجلس انقلابی و نمایندگان خدوم 
س��وار بر این موج ش��وند، لذا هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در 
حال بررس��ی کامل موضوع بوده و با دس��تگاه های مختلف مکاتبه 
کرده اس��ت. اگر فرض کنیم فردی خودرویی از نمایندگان دریافت 
کرده باش��د که بر اساس بررسی های فعلی به اندازه انگشتان دست 
هم نیس��ت؛ اگر کس��انی این کار را کرده باش��ند ما اسامی افرادی 
که خودرو دریافت نکرده باش��ند را اعلام می کنیم. حجت الاس��لام 
ذوالنوری گفت: اینکه مجلس انقلابی بخواهد در این زمینه آس��یب 
ببیند باید توجه کنیم راهبرد اصلی دش��منان انقلاب اس��لامی در 
ش��رایط کنونی اعتبارزدایی از نظام و مس��ئولین است؛ باید بدانیم 
در شایعاتی که دیگران در موضوعات مختلف می سازند در گردابش 
قرار نگیریم و همچنین اگر مسئولی در هر سطحی و هر جایگاهی 
به صورت رانتی ویژه خواری از جایگاه خودش برخلاف قانون تخلفی 
مرتکب ش��د و کاری کرد، باید معرفی کرد تا سره از ناسره در نظام 

اسلامی تفکیک شود و هر دو بعد موضوع پیگیری خواهد شد.

< ابعادی تازه از ماجرای شاسی بلند ها
۲۰ روز بعد )۲۱ ش��هریور سال جاری( احمد علیرضابیگی، نماینده 
تبریز و افشاکننده پرونده خودروهای شاسی بلند در مجلس، گفت: 
لیست دریافت کنندگان خودروهای شاسی بلند وجود دارد. اما باید 
دید که اراده ای برای کش��ف حقیقت وج��ود دارد یا خیر. اگر اراده 
موجود باش��د، کاری ندارد. وی افزود: طبق دستور رئیس جمهوری 
خ��ارج از س��امانه عمومی که م��ردم از طریق آن خ��ودرو دریافت 
می کنن��د، هی��چ خودرویی نباید به کس��ی تحویل ش��ود و رئیس 
بازرس��ی ریاس��ت جمهوری و وزیر صمت ضامن اجرای این دستور 
هستند. طبق مشخصات شرکتی که اعلام کرده ام، ارکان آن شامل 
رئی��س هیئت مدیره و مدیرعامل، دو دختر چوپان هس��تند که در 
شهرستان کوهدشت لرستان در حال کار چوپانی هستند؛ حال این 
دو خانم چگونه با ش��رکتی معتبر مثل آن خودروساز قرارداد ۳۰۰ 
دستگاه خودروی شاسی بلند را به صورت غیرقانونی امضا کرده اند؟ 
پیدا کردن این موارد خیلی س��اده است؛ حتی پلیس تخصصی هم 
نمی خواهد، به همان کلانتری بهارستان هم بدهند قطعا اطلاعات و 

چند و چون ماجرا را پیدا می کند.
ای��ن نماینده مجلس تاکید کرد: آن بن��دگان خدا دو دختر چوپان 
هس��تند که در شهرشان نشس��ته اند و از کارت ملی شان برای ثبت 
این شرکت با س��رمایه ۱۰۰ هزار تومان استفاده شده است. وی از 
ردپ��ای نفر س��وم در پرونده خودروهای شاس��ی بلند روایت کرد و 
گف��ت: این را برای اولین بار می گویم؛ نفر س��ومی در این ش��رکت 
حضور دارد که در ش��رکت دیگری با معاون منابع انس��انی مجلس 
ش��ریک است. فرد س��وم، این دو خانم را پیدا و یکی شان را رئیس 
هیئت مدی��ره و دیگری را مدیرعامل کرده اس��ت؛ خودش هم در 

همان شرکت سوم، با آن معاون مجلس شریک است.

< پرسش آفتاب یزد از هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان
          چرا از »علیرضابیگی« همانند »خضریان« دفاع نکردید؟!

ماجرای »شاس��ی بلن��د« همچنان مبهم اس��ت، تأیید و تکذیب ها 
نی��ز همچنان ادام��ه دارد اما پرس��ش اصلی آفتاب ی��زد از هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان، درباره ی اصل ماجرا که گمان می کنیم 
 در نتیج��ه ی قضاوت اف��کار عموم��ی، دیگر ابهام��ی در آن وجود 
ندارد )!( نیس��ت بلکه پرس��ش این اس��ت؛ چرا از »علیرضابیگی« 
همانن��د »خضریان« دفاع نکردید، مگر اصل خب��ر کذب بود یا به 
آن دلی��ل که آن جا پای دختر وزیر دول��ت روحانی در میان بود و 
 آنجا پای نمایندگان مجلس، صلاح ندیدید تا از نماینده ی افش��اگر 

دفاع کنید؟!

ماج�رای »شاس�ی بلن�د« همچن�ان مبهم 
اس�ت، تأیی�د و تکذیب ه�ا نی�ز همچنان 
ادامه دارد اما پرس�ش اصل�ی آفتاب یزد 
از هیئ�ت نظ�ارت بر رفت�ار نماین�دگان، 
درب�اره ی اصل ماج�را که گم�ان می کنیم 
در نتیج�ه ی قضاوت اف�کار عمومی، دیگر 
ابهامی در آن وجود ندارد )!( نیس�ت بلکه 
پرس�ش این اس�ت؛ چرا از »علیرضابیگی« 
همانن�د »خضری�ان« دفاع نکردی�د، مگر 
 اص�ل خبر ک�ذب بود ی�ا ب�ه آن دلیل که

 ای�ن جا پای دختر وزیر دول�ت روحانی در 
می�ان ب�ود و آنجا پ�ای نماین�دگان، صلاح 
ندیدید تا از نماینده ی افشاگر دفاع کنید؟!

پرسش آفتاب یزد از هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان

چرا از »علیرضابیگی« همانند »خضریان« دفاع نکردید؟!
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مسکن

بیت الله ستاریان - استاد دانشگاه و تحلیل گر 
بازار مس��کن در گفتگو با جماران، اظهار کرد: 
بنابر مطالعه ای که در دو دهه گذشته داشتیم، 
سالانه بین یک میلیون تا ۱۳۰۰ واحد در سال 
مس��کن نیاز داریم که نیاز س��الانه محس��وب 
می ش��ود. طبیعتاً وقتی نتوانیم تولید کنیم، با 
تولید به طور متوسط ۴۰۰ - ۳۰۰ هزار واحد، 

طبیعتا کسری زیادی می شود.
وی ادام��ه داد: عل��ت افزایش قیمت مس��کن 
نس��بت به کالاهای دیگر و نس��بت به شاخص 
تورم بیش��تر درعدم توانائ��ی عرضه و تقاضای 
انبوهی است که وجود دارد و منجر به عوارض 
حاشیه نشینی شهر و گسترش حاشیه نشینی، 
شبه کپرنشینی، چادرنشینی، پشت بام نشینی 
و غی��ره می ش��ود. این موارد طبیعت مس��کن 
اس��ت؛ به دلیل اینکه کالای زیستی و حیاتی 

به شمار می آید. مسکن کالای فرعی نیست.

< دولت توان ساخت مسکن ندارد
این کارش��ناس مس��کن متذکر ش��د: مسکن 
کالایی اس��ت که به حیات بشر ربط مستقیم 
دارد و کس��ی اگر سرپناه به هر شکلی نداشته 
باش��د، حیات اجتماع��ی او مختل می ش��ود. 
بنابراین بحث بر س��ر یک کالای زیستی است 
و باید بر اس��اس تقاضای س��الانه، تولید شود. 
طبیعتاً تولید ما در حد تقاضا نیس��ت. مشکل 
این امر به حوزه داخلی مسکن بر نمی گردد؛ به 
دلیل اینکه بخش خصوصی کار می کند و ۹۵ 
درص��د تولید تاکنون توس��ط بخش خصوصی 
بوده اس��ت. بخش دولتی توان تولید مس��کن 
ن��دارد. مقدار کمی هم که س��اخته ش��د نیز 
شرکت های خصولتی یا عمومی تولید کرده اند.

< وظیفه اصلی دولت، تسهیل در ارائه ابزارهای مالی 
         به بخش خصوصی برای ساخت مسکن است

ستاریان با اشاره به اینکه چرا بخش خصوصی، 
توان این مقدار تولید را ندارد، پاس��خ داد: این 
موضوع هم بحث ماست. دولت وظایف خاصی 
دارد. دول��ت وظیفه دارد زمین به اندازه فضای 
مس��کونی در اختیار بگذارد و مرحله بعدی که 
وظیفه اصلی هر دولت اس��ت و متاسفانه انجام 
نداده، تسهیل در ارائه ابزارهای مالی به بخش 
خصوصی است که متاس��فانه در دولت ها این 

بخش مغفول مانده است.
او اضافه کرد: به دولت چه ربطی دارد مس��کن 
ثبت ن��ام کند، پ��ول بگیرد و بس��ازد؟! بخش 
خصوص��ی می خواهد تولید و س��رمایه گذاری 
می کن��د. در ای��ن می��ان دولت ه��ا چ��ه کاره 
هستند؟ دولت ها باید روابط بخش خصوصی را 
تسهیل کنند تا تولید انجام شود. مشکل ما در 
اینجاست. دولت هر طرحی دارد مطمئناً توان 
تولی��د ندارد. به دلیل اینکه خود بودجه چقدر 
اس��ت که بخواهد مسکن هم تولید کند؟ ۱۰۰ 
میلیارد دلار بودجه دولت اس��ت. همین مقدار 
واحد مس��کونی مورد نیاز ما را آمریکایی ها تا 
س��ال قبل تولید کرده اند یعنی یک میلیون و 
۳۰۰ هزار و اندی را تولید کرده اس��ت. چقدر 
گردش مالی بود؟ دو هزار میلیارد دلار گردش 
 مالی داش��ته اس��ت و توانس��ته این میزان را 

تولید کند!
این اس��تاد دانش��گاه تصریح ک��رد: دولتی که 
۱۰۰ میلی��ارد دلار بودج��ه دارد جای��ی برای 
ح��رف زدن در بخ��ش مس��کن دارد؟ چطور 
می خواهد مش��کل مسکن را حل کند. بخواهد 
تولید یک میلیون واحد مس��کن داش��ته باشد 
باید گردش��ی معادل این مقدار یعنی دو هزار 
میلیارد را داشته باشد. در کشوری مثل آمریکا 
و اروپا ارزان س��ازی خیلی بیش��تر از ما است. 
متاس��فانه ما روش س��اخت س��نتی داریم که 
در بخش مس��کن فاجعه است. با روش ساخت 
ارزان س��ازی توانس��ته با آن گردش مالی این 

میزان را تولید کند.

< دولت نباید خودش را فریب دهد 
       و در دوران رکود آمار بگیرد!

ستاریان در خصوص صحبت سخنگوی دولت 
مبن��ی بر اینک��ه »علت کاهش نرخ رش��د در 
ح��وزه خرید و فروش مس��کن این اس��ت که 
س��اخت های دول��ت به ثمر رس��یده و موجب 
کاهش رشد قیمت مس��کن شده« به جماران 
گفت: بازار راکد ش��ده و بع��د حرف از کاهش 
رش��د نرخ مسکن می زنید؟ رکود تورمی است. 
آماری که می دهید این را نشان می دهد. دولت 
نبای��د خود را فریب بدهد. ج��ای تعجب دارد 
که در رکود، آم��ار می گیرید و اعلام می کنید! 
در رون��ق باید آمار گرفت و بع��د ارزیابی کرد. 
همیشه مس��کن این حالت را داشته است. به 
دلیل اینکه متقاضی موثر خارج شده و حضور 
ندارد؛ توان خرید وجود ندارد. متاسفانه دولت 
کاری در حوزه مس��کن نکرده است. این مردم 
هستند که توان خرید را از دست داده اند. یک 
روزی اگ��ر رون��ق در اقتصاد ش��ود دوباره این 

حوزه اوج می گیرد.
او در ادامه متذکر شد: مگر چند واحد مسکونی 
س��اخته اید؟ دو میلیون واحد مس��کن تحویل 
دادید که قیمت مس��کن کاه��ش یابد؟ واقعا 
خنده دار اس��ت. یک بخش��ی را دولت درست 
می گوید؛ متقاضیان را برده اند در انتظار! یعنی 
در واقع سر آن ها را کلاه گذاشته اند. یک وعده 
داده ش��د و با ای��ن وعده آن ها بنش��ینند که 
دول��ت می خواهد مس��کن را ارزان کند. بعدها 
می بینند اگ��ر آن زمان می توانس��تند ده متر 
بخرند الان همان میزان هم نمی توانند بخرند! 
قیمت مس��کن در کجا پائین آمده اس��ت؟ در 
حوزه مسکن رکود تورمی است. یعنی تورم را 

خودش دارد.

< روش آمارگیری دولت در مسکن 
       اساسا درست نیست

س��تاریان تاکید ک��رد: نه کاه��ش قیمتی در 
مس��کن داریم و نه وضع قیمت مسکن ربطی 
ب��ه عملکرد دول��ت دارد؛ اصلا تولید مس��کن 
دولت کجاس��ت؟ چق��در تحوی��ل داده اند که 
کاهش قیمتی ایجاد ش��ده باش��د؟! روشی که 
در دوران رکود، آمارگیری می کنید با روش��ی 
که در دوران رونق آمارگیری می کنید متفاوت 
است. نباید خودتان را گول بزنیم. مثلا اگر در 
تهران ۱۰ هزار معامله مس��کن انجام می شده 
و الان شده باش��د ۱۰۰ معامله مسکن در ماه 
نمی توانیم بگوییم قیمت مسکن کاهش داشته 
است، این معیار درستی، چون شرایط معاملات 
فراهم نب��وده و این مقدار اعداد کم همواره در 
می��ان کل معاملات هس��ت که ط��رف به هر 
دلیلی پ��ول لازم دارد و مجبور ش��ده ملکش 
را ارزان بفروش��د. اینه��ا که در آم��ار قیمتی 
معامله محس��وب نمی شوند؛ اصلا خیلی از این 
معاملات در ش��رایط کنونی باید از آمارگیری 
حذف شود. بعد ش��ما می خواهید با استناد به 
این بگویید قیمت مسکن کاهش یافته است؟! 
اساسا شما باید روش آمارگیری را درست و در 

زمان درست انجام دهید.
او اضاف��ه ک��رد: دولت در این زمین��ه چه کار 
کرده است؟ گفتند می خواهیم ۵۰۰ هزار واحد 
مسکونی بسازیم؛ مقداری هم در حال ساخت 
داریم؟ اگر این میزان وارد بازار ش��د، آن وقت 
باید بررسی کنید! در گذشته بخش خصوصی 
۴۰۰-۳۰۰ هزار واحد مسکونی می ساخت که 
طی یکی دو س��ال اخیر ای��ن میزان به حدود 
۲۰۰ هزار واحد مس��کونی کاهش یافته است. 
یعن��ی در واقع م��ا افزایش تولید مس��کن که 

نداشتیم؛ بلکه افت تولید هم داشته ایم.
س��تاریان در ادام��ه درباره ادعای س��خنگوی 
دول��ت مبن��ی بر اینک��ه »اقدام��ات دولت در 
زمینه ساخت مسکن به این شکل بوده حدود 
 ۵۰۰ ه��زار قطعه زمین واگذار ش��ده و حدود 
 یک و نیم میلیون قطعه زمین آماده واگذاری است.«
 به خبرنگار جماران گفت: واگذاری ۵۰۰ هزار 
قطع��ه زمین را ما نش��نیدیم؛ یعنی ۵۰۰ هزار 
زمین مس��کونی ۳۰۰-۲۰۰ مت��ری را تحویل 
داده ان��د؟ آخر این مقدار زمین مس��کونی را از 
کجا آورده اند؟! در کدام ش��هر است؟ در کدام 
شهرک است؟ ش��ما ۵۰۰ هزار )قطعه زمین( 
را ضربدر ۲۰۰ )بر ف��رض حداقل متراژ زمین 
قاب��ل واگذاری( هم که بکنید، ببینید چه عدد 
بزرگی می ش��ود! صحبت این بود که مش��کل 
مس��کن را ب��ه چند روش ح��ل کنیم که یک 
م��ورد خانه های ویلایی بود که زمین می دهیم 
تا بسازند. این روشی که همه جا اجرا می شود 
اما در ح��د ۲۰-۱۰ هزار قطعه یا بر فرض ۵۰ 
هزار تا ۱۰۰ هزار قطعه زمین. بیشتر از این که 
برایتان امکان پذیر نیست و از کجا می خواهید 
بیاورید؛ مگر اینکه مجبور شوید عمودی سازی 
و بلندمرتبه س��ازی کنید. نمی توان با ادعا کار 
کرد. »۵۰۰ ه��زار قطعه برای ۵۰۰ هزار واحد 
مس��کونی تحویل دادیم و یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار قطعه برای یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد 
مسکونی هم می خواهیم تحویل دهیم! از شما 
می پرس��م این اصلا ش��دنی اس��ت؟! این چه 

ادعایی است؟!«

< دولت عددها را در حوزه مسکن نمی شناسد
این کارش��ناس تصریح کرد: این حرف ها مورد 
قبول نیست. ادعاهای دولت غیرمنطقی است. 
ب��ا این عدد و رقم ها نمی توان جلو رفت. دولت 
عدد و رقم ها را مثلا ۵۰۰ هزار و یک میلیون را 
در حوزه زمین و مسکن نمی شناسد. مثال زدم 
که یک اقتصادی مثل اقتصاد آمریکا در حالی 
توانسته یک میلیون واحد مسکونی تولید کند 
که سهم بخش مسکن در اقتصادشان که شاید 
۱۰ درصد باش��د؛ حدود دو هزار میلیارد دلار 
آن ۱۰ درصد گردش مالی دارد. حالا با اقتصاد 
کوچ��ک و بس��ته ای ما چط��ور می توانیم یک 
میلیون واحد مس��کونی تولی��د کنیم؟ و البته 
این را هم بگویم که تا یک میلیون مس��کن را 
تولید نکنیم مطمئناً مش��کلات بخش مسکن 

حل نخواهد شد.

< در هیچ جای دنیا، دولت مسکن تولید نکرده است
س��تاریان در پایان در پاس��خ به این سوال که 
با توج��ه به فضای کنونی بهترین راهکاری که 
دول��ت می توان��د در حوزه مس��کن اتخاذ کند 
تا مش��کلات کمتر شود، چیس��ت، به خبرنگار 
جم��اران گفت: دول��ت باید ابزاره��ای مالی را 
تس��هیل کند و در اختیار بخش خصوصی قرار 
بده��د. ابزارهای مالی اع��م از اوراق، صکوک، 
فاینان��س س��رمایه گذاری خارج��ی و... را حل 
کن��د و در اختیار این بخش ق��رار بدهد. فقط 
به بخش دولتی این تسهیلات را ندهد و بخش 
خصوص��ی هم بای��د بتواند از این تس��هیلات 
استفاده کند. ش��ما به کشورهای همسایه هم 
ن��گاه کنید، می بینید ک��ه بخش خصوصی در 
حال تولید مسکن است. اصلا هیچ کجای دنیا، 
مس��کن تولید نکرده و نمی کند. چطور بخش 
خصوصی کشورهای همس��ایه پاسخگوی نیاز 
مسکن کشور خودشان هستند و تازه در کشور 
ما هم بازار برای خودشان ایجاد می کنند، ولی 
بخش خصوص ما نمی تواند؟! چرا؟ علیل است، 
ناتوان است، زورش نمی رسد؟! واقعا از خودتان 
بپرسید چرا نمی تواند؟! برای این است که شما 
دس��ت و پای بخش خصوصی تان را بسته اید! 
در کشورهای دیگر اگر بخش خصوصی موفق 
می ش��ود، برای این است که ابزارهای مالی در 

اختیارش است.

استاد دانشگاه تهران:
نباید خودتان را فریب دهید و در رکود مسکن آمار قیمت بدهید!
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آفت�اب یزد – گ�روه فرهنگی: پانصد و ش��صت و چهارمین برنامه 
س��ینماتک خانه هنرمندان ایران عصر دوشنبه ۱۳ آذر به نمایش فیلم 
»کشتی روسی« به کارگردانی »الکساندر سوخوروف« محصول ۲۰۰۲ 
اختصاص داشت. سپس نشست نقد و بررسی فیلم نیز با حضور شهرام 
اشرف ابیانه )منتقد( برگزار شد. اجرای این برنامه بر عهده سامان بیات 
بود. شهرام اشرف ابیانه سخنان خود را در این نشست این طور آغاز کرد: 
»الکساندر سوخوروف« فیلمسازی کاملا تجربی است و نباید انتظار داشت 
که از آن فیلمی روایی ببینیم. حتی مستندهای او نیز به شیوه تجربی 
ساخته شده و همین روند در سینمای داستانی نیز ادامه پیدا کرده است. 
او با بیان اینکه س��ینمای »سوخوروف« از دل سینمای »تارکوفسکی« 
بیرون آمده است، افزود: فیلم »کشتی روسی« محصول سال ۲۰۰۲ بوده 
و به صورت تک پلان فیلمبرداری شده است. اتفاقی که در آن زمان بسیار 
ویژه به ش��مار می آمد. البته پیش از این فیلم نیز، »هیچکاک« با فیلم 
طناب خود فرم سکانس پلان را در سینما تجربه کرده است. اما باتوجه 
 به امکانات فنی آن زمان ۱۰ دقیقه به ۱۰ دقیقه نوارها تغییر می کرده 
است. در حالی که در این فیلم این اتفاق به صورت کامل رخ داده است. 
حتی برای ساخت این اثر، دوربین خاصی طراحی می شود که مستقیم با 
فیلمبردار در ارتباط است. این منتقد سینما در ادامه بیان کرد: وزن این 
دوربین ۹ کیلو بوده و در کنار وسایل فنی که باید گروه فیلمبرداری را 
همراهی می کردند، وزنی نزدیک به ۳۵ کیلو داشته است. باتوجه به اینکه 
قرار بود فیلم به صورت سکانس پلان گرفته شود، بازیگران این فیلم از 
قبل تمرینات بسیاری را انجام داده بودند. همچنین ماه دسامبر را برای 
زمان فیلمبرداری انتخاب می کنند؛ زیرا آن زمان روزها کوتاه تر بوده است. 
به این ترتیب فیلم »کشتی روسی« در یکی از روزهای ماه دسامبر و در 
یک برداش��ت یک ساعت و سی و پنج دقیقه ای گرفته می شود. اشرف 
ابیانه در ادامه صحبت هایش گفت: فیلم »کشتی روسی« در جشنواره 
کن س��ال ۲۰۰۲ حضور داش��ت اما »الکساندر سوخوروف« در نشست 
خبری این فیلم می گوید با توجه به اینکه در این جشنواره متوجه فیلم 
من نمی شوند، انتظار هیچ جایزه ای را ندارم. نکته جالب در این اظهار نظر، 
این است که در آن زمان »دیوید لینچ« رئیس هیئت داوران بوده است. 
طرح این فیلم به خاطر ۳۰۰ سالگی سن پترزبورگ ریخته شده است. در 

واقع »س��وخوروف« قصد داشته به گونه ای به ماجرا بپردازد که دغدغه 
همه روس هاست. او ادامه داد: باتوجه به اینکه روسیه بخشی از آسیا را 
نیز همراه خود دارد، همیشه دور از اروپا بوده و هیچوقت در اروپا پذیرفته 
نشده است. به همین دلیل ما همیشه تضادهای مختلفی در دوره های 
گوناگون می بینیم. به صورتی که به خاطر ناس��ازگاری شوروی در دوره 
جنگ س��رد، اروپا دو بخش می شود. اکنون نیز شاهد ماجرای اوکراین 
هس��تیم. با این همه هیچگاه غرب توجه چندانی به روسیه نمی کرده 
است. باوجود اینکه از دوره پطر کبیر تلاش های صورت گرفت که روسیه 
به اروپا نزدیک شود. در روایت اول این فیلم نیز به این موضوع پرداخته 
شده است. در واقع پطر کبیر اولین کسی بود که تلاش کرد تا روسیه را 
به اروپا نزدیک کند. این منتقد سینما در بخش دیگری از صحبت هایش 
عنوان کرد: پیش از ورود به بحث فیلم باید به کدگذاری هایی که در این 
اثر انجام شده، بپردازم. البته آنها نماد نیستند و قرار هم نیست که هنر 
دنبال نماد پردازی باش��د. زمان س��اخت فیلم  ۹ سال پس از فروپاشی 
شوروی است اما به سیاق فیلم هایی که زمانی شوروی ساخته می شده، 
کاملا بی صدا ضبط ش��ده است. در واقع تمام صداهای فیلم در مرحله 
پس تولید به فیلم اضافه شده اس��ت. این فیلم دو راوی دارد؛ یک راوی 

خود کارگردان بوده که صدای او را می شنویم و راوی دوم در فیلم است. 
اشرف ابیانه در ادامه صحبت هایش گفت: فیلم در تاریکی با صدای راوی 
اول شروع می شود؛ صدایی که می گوید من همه چیز را فراموش کردم. 
اتفاقی افتاده که ما نمی دانیم چیست. این اتفاق برای ما کمدی الهی دانته 
را تداعی می کند که می گوید در جنگل تاریکی گم شده ام و بعد راوی را 
پیدا می کند. اینجا نیز به همین صورت است؛ ناگهان دوربین روی فضای 
برفی باز می شود. مردانی که یونیفرم پوشیده اند و زنانی که با لباس رسمی 
هس��تند. به احتمال زیاد اوایل قرن نوزدهم را تداعی می کند و بعد این 
دیالوگ: »احتمالا گم شده ام.« شنیده می شود. او افزود: ما وارد دخمه ای 
می شویم که حالت سردابه دارد. در اینجا نشانه شناسی کارگردان اهمیت 
دارد. اولین چیزی که در آنجا می بینیم، یک پنجره است که پشت آن 
پطر کبیر بوده که در حال تنبیه یکی از ژنرال هایش است. از پشت پنجره 
نگاه می کنیم. پنجره نقش مهمی در فیلم دارد و به طور مرتب به صورت 
کد در جاهای مختلف روی آن تاکید می شود. شخصیت اصلی که راوی 
دوم ماست مارکی گوستین، سیاح فرانسوی است که ۱8۳8، ۱8۳۹ وارد 
روسیه می شود. راوی دوم شبیه خوناشام فیلم بورنئو، تنها و تک افتاده 
است. جالب است که راوی دوم می گوید که من روسی بلد نیستم. این 
منتقد سینما در ادامه بیان کرد: دست ها کد مهم دیگر فیلم است. مثلا 
می بینیم راوی دوم همیشه دست هایش را پشتش گرفته است. همچنین 
افرادی که با دس��تکش های س��فید در حال نظارت یا به نوعی سانسور 
هستند نیز در فیلم دیده می شوند. حتی مجسمه ای را در فیلم می بینیم 
که دس��ت هایش رو به بالاست و دوربین روی آن تاکید دارد. نشانه های 
دیگری نیز در فیلم وج��ود دارد که کارگردان به عنوان کدهایی از آنها 
بهره گرفته است. اشرف ابیانه در پایان گفت: تنها جایی که شخصیت ها 
می توانند به آرامش برسند و آخرین وداع را با فرهنگ خودشان داشته 
باشند، در سکانس پایانی فیلم است. جایی که دوربین از شخصیت هایی 
که در حال خارج شدن از سالن تئاتر و رقص هستند دور می شود و وارد 
فضای بازی می شود؛ تنها جایی که ما بیرون را می بینیم. آنجا جایی کنار 
شهر سن  پترزبورگ قرار دارد و مه آلود است. در واقع تشبیه به کشتی 
است که این فرهنگ و کشور در آن شناور است و می خواهد بگوید که ما 

تا ابد روی این کشتی شناور هستیم.

نقد و بررسی فیلم سینمایی »کشتی روسی« به کارگردانی »الکساندر سوخوروف«

فیلمسازی با دوربین نهُ کیلویی

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 شاهنامه خوانی کوتاه از هنر 

»پنجره ای بر بادها« 
در »انتظامی« 

آفت�اب ی�زد: نمایش��نامه خوانی »پنجره ای 
بر بادها« نوش��ته فره��اد ناظ��رزاده کرمانی و 
کارگردانی مریم عبدلی، جمعه ۱۷ آذر ۱۴۰۲ 
س��اعت ۱۷ به مدت ۵۰ دقیقه در تماشاخانه 

استاد انتظامی اجرا می شود.

»کت  چرمی« و »کاپیتان«
 در هند 

دو فیلم سینمایی »کت چرمی« و »کاپیتان« 
به ترتیب به کارگردانی حسین میرزامحمدی 
و محمد حم��زه ای در بخش رقابتی فیلم های 
بلند سینمای جهان بیست  و یکمین جشنواره 
بین المللی »چنای« هند به نمایش در می آیند. 
بیست و یکمین جشنواره بین المللی »چنای« 
هن��د از چهارده��م تا بیس��ت ویکم دس��امبر 
 برابر با بیس��ت  و سوم تا س��ی ام آذرماه برگزار 

می شود./صبا 

»عروسی سیندرلا« در »مهرگان« 
نمایش »عروس��ی س��یندرلا« نوشته مهدی 
مهدی آبادی و کارگردانی مرتضی مقدم از امروز 
چهارشنبه ۱۵ آذر ماه در خانه نمایش مهرگان 
روی صحن��ه می رود. در خلاصه داس��تان این 
نمایش آمده: سیندرلا از لندن برای پیدا کردن 
پ��درش به تهران می آید و به دروازه ش��میران 
می رس��د، پدرش حاجی میرزا قلمدون بعد از 

دیدن دخترش متوجه می شود که.../مهر  

»دنیا پیره مرد است«
 در نیاوران

نوانمایش »دنیا پیره مرد اس��ت« به کارگردانی 
ثمین علما و نویسندگی یاسین حجازی از ۲۰ 
تا ۲8 آذر در س��الن خلیج فارس این مجموعه 
ویژه بانوان اجرا می شود. در خلاصه داستان این 
اثر آمده: بانویی خادمه اش را فرستاده تا خبری 
را ببرد و برگردد ولی او حین برگش��ت، مسیر 
خانه  بانویش را گم کرده و حال به دنبال راهی 

برای بازگشت است.../مهر 

»دختر شاه مرداب« آمد
پلتفرم »تماشاخونه« مجموعه ای از آثار سینمای 
ای��ران و جهان را به ص��ورت رایگان در اختیار 
علاقمندان قرار داده و این روزها فیلم سینمایی 
»دختر ش��اه مرداب« یکی از آثاری اس��ت که 
در این مجموعه عرضه ش��ده اس��ت. این درام 
 جنایی و رازآلود محصول ۲۰۲۳ آمریکاست که 
»نی��ل برگ��ر« آن را بر اس��اس فیلمنامه ای از 
»مارک ال.اسمیت« و »کارن دیون« کارگردانی 

کرده است./برنا

فرستادن خاقان هومان را 
نزد رستم

بهومان چنی��ن گفت خاقان چین      
که تنگس��ت بر ما زم��ان و زمین 

م��ران نام��ور پهل��وان را ت��و نام      
ش��وی باز جوی��ی فرس��تی پیام 

بدو گفت هومان که س��ندان نیم      
ب��رزم ان��درون پی��ل دن��دان نیم 

بگیت��ی چو کام��وس جنگی نبود      
چن��و رزم خ��واه و درنگ��ی نبود

بخمّ کمن��دش گرفت این س��وار      
ت��و ای��ن گ��رد را خوارمای��ه مدار

ش��وم تا چه خواه��د جهان آفرین      
که پیروز گردد بدین دش��ت کین 

ب��اد       بک��ردار  آم��د  در  بخیم��ه 
یک��ی ت��رگ دیگر بس��ر ب��ر نهاد

درفشی دگر جس��ت و اسپی دگر      
دگرگونه جوش��ن دگرگون س��پر

بیام��د چو نزدیک رس��تم رس��ید      
هم��ی بود تا یال و ش��اخش بدید

برس��تم چنین گف��ت کای نامدار      
کمند افگن و گرد و جنگی س��وار

بی��زدان که بی��زارم از ت��اج و گاه      
که چون ت��و ندیدم یکی رزم خواه 

ز ت��و بگ��ذرد زی��ن س��پاه بزرگ      
نام��داری س��ترگ  نبین��م همی 

دلیری ک��ه چندی��ن بجوید نبرد      
ب��ر آرد هم��ی از دل ش��یر گ��رد

ز ش��هر و ن��ژاد و ز آرام خوی��ش      
سخن گوی و از تخمه و نام خویش 

ج��ز از تو کس��ی را ز ایران س��پاه      
رزم��گاه  دل  دارد  ک��ه  ندی��دم 

م��را مهربانیس��ت بر م��رد جنگ      
پلن��گ  نه��اد  دارد  ک��ه  بوی��ژه 

کن��ون گر بگویی م��را نام خویش      
ب��رو ب��وم و پیون��د و آرام خویش 

سپاس��ی بری��ن کار بر م��ن نهی      
کز اندیش��ه گ��ردد دل م��ن تهی 

بدو گفت رستم که چندین سخن      
که گفت��ی و افگن��دی از مهر بن 

چرا ت��و نگوی��ی مرا ن��ام خویش      
بر و کش��ور و ب��وم و آرام خویش 

م��ن       بنزدی��ک  آمدس��تی  چ��را 
بنرم��ی و چربی و چندین س��خن 
اگر آش��تی جس��ت خواهی همی
بکوش��ی که این کینه کاهی همی 

»مهیار عیار« رمضان می آید 
س��ریال »مهیار عیار« به کارگردانی سیدجمال س��یدحاتمی این روز ها در حال 
تصویربرداری است و برای پخش در ماه رمضان آماده می شود. قصه این سریال 
در دوران صفویه می گذرد. این مجموعه در ۳۰ قس��مت ساخته خواهد شد که 
فیلمنام��ه این مجموعه تلویزیونی را محمدرضا محمدی نیکو به نگارش درآورده 
است. »مهیار عیار« یک پروژه تاریخی است که هم لوکیشن های زیادی برای آن 
س��اخته شده که حدود ۱۲۰ لوکیشن را در بر می گیرد و هم از حضور بازیگران 
زیادی بهره می گیرد که به ۲۶۰ نفر می رس��ند. بخش��ی از این بازیگران ثابت و 

بخشی فرعی هستند و تغییر می کنند./باشگاه خبرنگاران

یونیورسالیسم
ادامه از صفحه اول:

جمه��وری جهانی می خواهد تمام ملل جهان ب��ا فرهنگ و نژادهای مختلف در 
کن��ار ه��م همکاری و تبادل اطلاع��ات کنند و تجربیات خ��ود را در اختیار هم 
بگذارن��د. در جمهوری جهانی اعتقاد به توس��عه و همکاری بین المللی اس��ت و 
تمام تصمیمات در راس��تای منافع کل بش��ر اتخاذ می شود و هیچ کس حق وتو 
نخواهد داشت و همه آدمیان باید در رفاه و توسعه قدم بردارند و ثروت زمین به 
شکل مس��اوی بین همه تقسیم خواهد شد و در این میان بسیاری از مشکلات 
جه��ان بهبود می یاب��د. در این جمهوری وقتی مرزی نباش��د تج��ارت جهانی 
و اش��تغال زایی به اوج خود خواهد رس��ید و اقتصاد آدمیان ش��کوفا خواهد شد. 
جمهوری جهانی به نهادهای مدنی جهانی اهمیت بسزایی قائل است چون این 
امر مهم مدیریت جهانی را تسهیل خواهد کرد. جمهوری جهانی علم و دانش را 
در اختیار همه قرار خواهد داد و در این میان تکنولوژی فرایندی را تجربه خواهد 
کرد که ثمره آن بهره  را همه از دانش و علوم ببرند. یونیورسالیس��م می خواهد 
تمام��ی آدمیان بخصوص دانش��مندان و فرهیختگان به نقش��ه راه نجات زمین 
 )جمهوری جهانی( فکر کنند و در رسیدن آدمی به رویای زندگی بهتر در زمین

 کمک کنند.

رضا فیاضی بازیگر شناخته شده سینما،تئاتر و تلویزیون درباره فعالیت 
جدید خود در س��ینما و تئاتر کش��ور گفت: »بعد از ب��ازی در نمایش 
»س��یندرلا« به کارگردانی مریم کاظمی و حضور در فیلم س��ینمایی 
»پروین اعتصامی« در حال خواندن چند فیلمنامه هستم.« وی با اشاره به 
این مطلب که در سال های اخیر کار جذابی برای کودکان ساخته نشده 
اس��ت عنوان کرد: »نمایش تئاتر و فیلم کودک باید آنها را تکان دهد و 
به فکر وا دارد فیلم و نمایش باید به شکلی باشد که کودکان و نوجوانان 
برای دیدن آن لحظه ش��ماری کنند.« فیاضی یادآور ش��د: »به عنوان 
مثال ما در نمایش سیندرلای مریم کاظمی هر روز مخاطب داشتیم و 
استقبال بسیار بسیار خوبی از این نمایش شده بود.« این بازیگر شناخته 
شده سینما در ادامه با اشاره به اینکه کمک هزینه  مالی و معنوی برای 

ساخت تئاترهای کودک و نوجوان نمی شود اظهار کرد: »متاسفانه این 
روزها کمک مالی و معنوی کمتری به تئاتر کودک می شود و به همین 

دلیل کمتر کارگردان های فعال تئاتر به سمت تئاتر کودک و تئاتر کودک 
می رون��د.« وی ادامه داد: »باید ب��ه حال این روزهای تئاتر کودک گریه 
کرد زیرا در برخی موارد می بینیم خوراک بس��یار بدی از س��وی برخی 
هنرمندنماها برای کودکان و نوجوانان ایرانی ساخته می شود تا تاثیر منفی 
روی آنه��ا بگذارد.« به گزارش پانا، این هنرمند درباره اینکه راهکار برای 
مقابله با تهاجم فرهنگی که از سوی برخی خواننده ها برخی هنرمندان 
خارج نشین برای تغییر سبک زندگی کودکان و نوجوانان می شوند، گفت: 
»راهکار فرهنگی من برای حل معضلاتی که امروز می بینیم کار کردن، 
فکر کردن و اس��تفاده از هنر متعالی اس��ت به عنوان مثال وقتی اوضاع 
شعر و ترانه کودک خوب نیست معلوم است که در ادامه اتفاقات خوبی 
نمی افتد ما باید با خلق ایده های جدید به جنگ تهاجم فرهنگی برویم.« 

رضا فیاضی:  با ایده های فاخر باید به جنگ هنرمندنماها برویم

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی 
براب�ر رای ش�ماره 140260321006002146 هیئ�ت اول موض�وع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای س�ید جواد نقیبی ش�رف آبادی 
فرزند سیدحس�ن بشماره شناسنامه 3073 صادره از یزد در یک 
ششدانگ خانه به مساحت 163.35 متر مربع بطور مفروز قسمتی 
از پ�لاک 5 فرعی از 2952 اصلی بخش 7 ی�زد واقع در طزرجان 
خری�داری از مالک رس�می محرز گردیده اس�ت. ل�ذا به منظور 
اط�لاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش�ود 
در صورتی که اش�خاص نس�بت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داش�ته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
م�دت دو ماه اعتراض خ�ود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ 
رس�ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خ�ود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی اس�ت در صورت 
انقض�ای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه 1402/08/30 

تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 1402/09/15 
م.الف 380

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی

 و ساختمان های فاقد سندرسمی 
براب�ر رای ش�ماره 140260321006002180 هیئ�ت اول موض�وع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جهانگیر مهربانی زین آباد فرزند 
مهربان بش�ماره شناس�نامه 1 صادره از تفت در ششدانگ زمین 
مزروعی محصور به مس�احت 1940 مت�ر مربع پلاک 79 فرعی از 
4937 اصل�ی بخش 6 یزد واقع در زین آباد تفت خریداری عادی 
مع الواسطه از رستم مهربانی زین آباد مالک رسمی محرز گردیده 
اس�ت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می ش�ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و 
پس از اخذ رس�ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
ص�ورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه 1402/08/30 

تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 15/ 09/ 1402 
م.الف 378

علی اصغر کریمی 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت 

علی اصغر کریمی 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت 

از طرف علی محمد شبانیان تفتی
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آفتاب یزد: قایق های زنگ زده در مویناق، ازبکستان. مویناق زمانی 
بندری پررونق در دریای آرال بود، اما از زمان خشــک شدن دریا به 

شهری بیابانی تبدیل شده است.
قدم زدن کنار بقایای دریای آرال در ازبکستان مانند ورود به جهنم 
بود. دور تا دور این صحرا خالی از زندگی و ســکنه اســت و به جز 
بوته هــای تاغ چیزی به چشــم نمی خورد. گــرد و غبار در گرمای 
۴۴درجه ســانتیگراد با اندک بادی از زمین برمی خیزد. به لبه یکی 
از معدود دریاچه های پراکنده رســیدم که از این دریای بزرگ باقی 
مانده است. کفش هایم را درآوردم و داخل آب شدم. میزان نمک آب 
به اندازه ای بود که احساس می کردم آب به پاهایم چسبیده است و 

حالت کاملًا مایع ندارد.
در نزدیکی شهر مویناق موزه ای محلی وجود دارد، فیلم های خبری 
ســیاه و سفید و آلبوم عکس های خانوادگی ساکنان در این موزه از 
زمان هایــی که زندگی اوضاع بهتری داشــته، حکایت می کنند. در 
دوران اتحاد جماهیر شوروی، گروههای بزرگ ماهیگیران در دریا به 
کار ماهیگیری مشغول بودند و انواع آبزیان از جمله ماهیان خاویاری، 
کفشک و ده ها گونه دیگر از ماهیان را بر سر سفره مردمان شوروی 
می آوردند. در شــهر اوکتیابر دوسپانوف، باستان شناسی را دیدم که 
در کنار سواحل آرال بزرگ شده بود و زمانی را در جوانی اش به یاد 
می آورد که قایق های ماهیگیری، کشتی های مسافربری و ترال های 
باری شــبانه روز در دریا رفت و آمــد می کردند. اما در طول دهه ها، 
مقامات شوروی رودخانه هایی را که به دریا می ریختند برای آبیاری 
پنبه و سایر محصولات کشاورزی منحرف کردند. چهارمین دریاچه 
بزرگ جهــان - که منطقه ای تقریباً نصف دریای خزر را پوشــش 
می داد - به تدریج خشــک شد و دومینویی از فروپاشی اکولوژیکی، 
اقتصــادی و اجتماعــی را ایجاد کرد. این فاجعه میتواند در ســایر 
 نقاط شکننده زیســت محیطی دنیا رخ دهد؛ مگر اینکه راهمان را 

عوض کنیم.
در ســال ۲۰۰۷ حدود ۹۰ درصد دریا خشک شد و مویناق تبدیل 
به یک ایستگاه برای گردشگرانی شد که برای شگفتی از این فاجعه 
زیست محیطی بازدید می کردند و در کنار کشتی های زنگ زده و در 

شن نشسته، سلفی می گرفتند.
اگرچه تلاش ها برای زنده شــدن دریا در ســال های اخیر منجر به 
پیشرفت های کوچکی در برخی مناطق شد، اما پهنه نیلگون دریای 

آرال تصویری اســت که امروز تماما نابود شــده است. دریای آرال 
اکنون به صحرای آرالکم تغییر نام داده است. در طول دهه ها، بستر 
دریا توســط آفت کش ها، کودهای شیمیایی و سایر آلاینده ها آلوده 
شده و انتشــار این ذرات در هوا عامل ایجاد نقص های مادرزادی و 

سایر بیماری های مزمن در این منطقه است.
به گفته آقای دوســپانوف، با مرگ دریای آرال، مراتع و جنگل های 
غنــی منطقه رو به خشــکی رفتند. پرندگان، حشــرات و ســایر 
حیات وحشــی که به دریا و اکوسیستم آن وابسته بودند نیز ناپدید 
 شــدند. انگار بــدون دریا، تنوع زیســتی هم یک ســقوط آزاد را 

تجربه کرد.
قایق هایی که زمانی در دریای آرال شــناور بودند، اکنون در فاصله 

بیش از ۱۲۰ کیلومتری از آب به گل نشسته اند.
سال گذشــته، پس از پیشنهاد دولت ازبکســتان مبنی بر کاهش 
خودمختاری منطقه قره قالپاقســتان، منطقه ای که دریای آرال در 
آن قرار دارد، تظاهرات مردمی آغاز شد. بسیاری از ناظران معتقدند 
که مشــکلات اقتصادی و زیســت محیطی مرتبط با نابودی دریا بر 

ناآرامیهای منطقه افزوده است.
نکتــه ترســناک در مــورد دریــای آرال این اســت کــه فجایع 
زیســت محیطی مانند آن در سراســر جهان تکرار خواهد شــود. 
ما شــاهد فــرار پناهندگان از ســرزمین های غیرقابل ســکونت، 
درگیری های تلخ بر سر منابع آب و شهرهایی هستیم که با افزایش 

سطح دریاها تهدید می شوند.
در ایالات متحده، دریاچه مید و دریاچه نمک بزرگ رو به خشــکی 
می روند و شهرهایی مانند لس آنجلس در تلاش برای متعادل کردن 
نیازهای آبی خود با تغییر آب و هوا هســتند. کشاورزی، استخراج 
نفت )به روش فرکینگ(، کاشــت چمن و سایر فعالیت ها به سرعت 
ســفره های آب زیرزمینی را در سراسر آمریکا تخلیه می کند. نسل 
بشــر از آب و سایر منابع خود بگونهای اســتفاده می کند که گویا 
فردایی وجود ندارد، اما همانطور که ساکنان مویناق متوجه شدند، 
فردایی وجود داشت، اما نه آن چیزی که آن ها انتظارش را داشتند.

دریــای آرال یک دنیــای کوچک از ارتباطات عمیــق اقتصادی و 
اجتماعی بشر با محیط زیســت بود. فرهنگ و شیوه زندگی شکل 
گرفته در اطراف آن زاییده و هم زیســت با این دریا بود. اما نابودی 

دریا باعث شد که چیزهای دیگر هم در کنار آن فرو بریزد.
دریای آرال به مثابه یک هشــدار تلخ اســت، هشداری درباره آنچه 
که میتواند از غرور زیســت محیطی بشریت ناشی شود. اگر این راه 
را ادامه دهیم و منتظر باشــیم تا افراد دیگری چاره ای بیندیشند یا 
اجازه دهیم منافع اقتصادی کوتاه مدت مانع شــود، ممکن اســت 
خودمان را مانند ســاکنان مویناق ببینیم که بــه بازدیدکنندگان 

می گویند: »خانه ما زمانی چقدر زیبا بود!«
منبع: نیویورک تایمز

۱3۱5- تو جامعه ای که مردم باید به دلار 
هزینه کنند و حقوق به ریال بگیرند زندگی 

یا خیلی سخت می شود یا غیرممکن! 
۱۲۲۰- برخی از ســارقین در پوشــش 
مســافر سوار تاکسی می  شــوند سپس از 
رانندگان اخاذی می کنند. اینها هم یکی از 

شگردهای جدید سارقان شده است. 
۱۲3۱- خانــم مجری تلویزیــون که از 
افزایش کرایه تاکسی های اینترنتی انتقاد 
می کند بایــد بداند برخــی از این نرخ ها 
براســاس تورم موجود هم همسان سازی 
نشــده. هزینه خدمات تعمیــرات و لوازم 
یدکی خودرو وحشــتناک افزایش یافته. 

باید کرایه تاکسی ها افزایش یابد. 
۱۱۴5- رئیس ســازمان انرژی هسته ای 
بازرس آژانس  کشــورمان می گوید ۱۲۰ 
بین المللــی بــرای ورود به کشــور تایید 
شده اند. آیا با این حساب بهانه های آژانس 

بین المللی برطرف می شود؟! 
۱۲۰۱- متاســفانه نه تیم ملــی فوتبال 
بزرگســالان نه تیم نوجوانان نتوانســتند 
روز سه شنبه مردم را خوشحال کنند. روز 
فوتبالی بدی بود. حال طرفداران فوتبالی 

گرفته شد. 
۱۱۲۰- یک نماینــده مجلس خطاب به 
دولت با کنایه می گوید اگر دولت به دنبال 
مجلس دســت چین اســت بداند به ضرر 
خودش خواهد شد. نمی دانیم منظورشان 

چیست؟ 
۱۱3۱- ظاهرا در برخی رســانه ها اعلام 
شــده پیامک هایــی برای مردم ارســال 
می شــود و از آنهــا برای طــرح مقابله با 
بدحجابی دعوت به عمل می آید! برای ما 

که از این پیامک ها نیامده. 
۱۰۴۱- بعد از هیاهوهای فراوان در مورد 
اجرای قانون جدید بازنشستگی وزیر کار 
می گویــد این طرح از ســال ۱۴۰5 اجرا 

خواهد شد. 
۱۱۰۱- وزیر بهداشــت می گویند کمبود 
دارو نداریــم وضع مان خوب اســت. چرا 
خلاف واقع سخن می گویند؟ برخی مردم 
دربه در دنبال یکسری از اقلام و داروهای 
خاص هســتند. این داروها کمیاب است 
گران هســتند چگونه وزیر ایــن ادعا را 

مطرح می کند؟
فراموش  کیهــان  روزنامه  ۱۰۱5- چــرا 
کرده رفرانــدوم جمهوری اســلامی ۱۰ 
و ۱۱فروردیــن برگــزار شــد؟ نتیجه آن 
هم روز بیســت و یکم اعلام شــد! چطور 
کیهان مدعی اســت آقای مصباح در روز 
۱۲فروردین به همراه پسرش در انتخابات 
شــرکت کرده؟! ضمنا ماجرای عکس گم 
شده شرکت ایشان در انتخابات چیست؟! 
۱۹5۷- نادیــده گرفتن ســلایق جامعه 
و نســل جدید فاصله بین نظام مدیریتی 
و نســل و طبقه جدید را زیــاد می کند. 
این اصلا زیبنده نیســت کــه در جامعه 

قطب بندی ایجاد شــود. برای انتخابات به 
همه اقشــار جامعه و ســلایق متنوع نیاز 

است. 
۲۱۲5- روزنامه هم میهن در یادداشــتی 
نوشــته امثال مطهری معتقد بودند حتی 
مارکسیســت ها هم باید در دانشــگاهها 
حضور داشته باشــند. در واقع به تضارب 

آراء معتقد بودند. 
رئیــس دولــت محترم  ۲۲۲5- شــاید 
نمی داند که خالص ســازان چــه ضرباتی 
بر خود دولــت وارد خواهند کرد؟ یکی از 
آن ضربات کاهش محبوبیت شدید دولت 

است! 
۱8۲5- آقــای محمــد مهاجــری فعال 
اصولگــرا در ادعایــی جالــب و عجیــب 
می گویــد خالص ســازان حتــی از آقای 
رئیسی به زودی عبور خواهند کرد. چطور 
ایشــان چنین ادعایی می کنــد؟ ولی اگر 
چنین شود چه شگفتی خلق خواهد شد؟!

۱۹۰5- متأسفانه در جامعه ما سقوط نزول 
مسالمت آمیز  همزیســتی  روحیه  اخلاق 
هستیم بخشــی از جامعه بسیار عصبی و 
پرخاشگر شدند. کارشناسان بارها در این 
موارد هشدار می دهند اما گوش مسئولان 

به چیزهای دیگر مشغول است. 
۱6۴5- یــک روزنامه اصولگــرا از دولت 
رئیسی ســوال کرده تکلیف گشت ارشاد 

مدیران که وعده دادید چه شد؟! 
۱۷۱۰- انحصار رســانه ملی در دســت 
عده ای خاص رسانه ملی را تبدیل به یک 
رســانه جناحی خاص بــا تفکراتی کاملا 

متضاد مردم کرده است!
۱6۰5- امیدواریــم تیم فوتبال ملوان که 
این روزها در بــالای جدول لیگ برتر جا 
دارد بتوان آمادگی خود را حفظ کند این 
تیم ریشــه دار باید به روزهــای اوج خود 

برگردد. 
۱6۲۱- در یــک آمار جالــب آمده برای 
اولین بار تعداد سارقین زندانی از محکومان 
موادمخدر بیشتر شده یعنی آمار سرقت و 

دزدی افزایشی شده؟ 
۱635- آیــا اختلالات روانــی در جامعه 
زیاد شده که شــاهد درگیری های شدید 
خانوادگی به خاطر ســوءظن ها هستیم؟ 

این موارد نگران کننده است. 
۱5۱۰- خیلی جالب است قائم مقام وزیر 
میراث فرهنگی می گوید یک میلیون اشیاء 
و کالای فرهنگــی داریم جا نداریم آنها را 
در معــرض دید عمومی قــرار دهیم. باور 

کنید این حرف ها خیلی عجیب است. 
۱5۲۱- یکســری افــراد حاضــر مجلس 
به دســت خودشــان بیفتد حتــی اگر با 
حداقل مشــارکت انتخاباتی همراه باشد. 
زیاده خواهی آنان به انتخابات لطمه می زند. 
۱۴۲۱- صحنه درگیری سرمربی استقلال 
و کادر فنی تیم با فیلمبردار مسابقه اصلا 
صحنه جالبی نبود. در شــأن یک مربی و 

کادر فنی نبود.
پیام های مردمی در صفحات 6-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

تبدیل دریای بزرگ آرال به یک بیابانواتساپ و تلگرام   1796   299   0912
هشداری برای بشریت
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آفتاب یزد- شهین نجفی کشایه : ریه نیز همانند بقیه اعضای بدن از بافت 
و عضله تشکیل  شده که هزاران مویرگ و رگ خونی از آن عبور کرده است و 
دچار بیماری مختلفی می شود. آب آوردن ریه یا ادم ریه یکی از بیماری های 
ریه بسیار جدی است که در آن آب جای هوا را در ریه ها می گیرد. در حالت 
عادی زمانی که افراد نفس می کش��ند ریه ها پر از هوا می ش��ود اما در صورت 
وجود این بیماری، در زمان تنفس، ریه پر از آب ش��ده که مش��کلات جدی 
را ب��رای فرد ایجاد می کند و کیفیت زندگی ف��رد را به صورت جدی کاهش 
می ده��د لذا با توجه به اهمیت موض��وع آفتاب یزد در اینباره با دکتر محمد 
حس��ین نجفی، متخصص قلب و عروق و دکتر آرزو خسروی، متخصص قلب 

و عروق گفتگو کرده است.
دکتر نجفی در این باره می گوید: ادم ریه یک بیماری ناشی از مایع اضافی در 
ریه ها اس��ت. این مایع جمع شده در کیسه های هوایی ریه ها، نفس کشیدن 
را دش��وار می س��ازد. علایم ادم ریوی به صورت ناگهانی، در دراز مدت یا در 

ارتفاعات رخ می دهند.
وی بیان کرد: در اغلب موارد، مشکلات قلبی باعث ادم ریوی می شود اما مایع 
می تواند به دلایل دیگر، از جمله ذات الریه، قرار گرفتن در معرض س��موم و 
داروها، تروما ) ضربه ( به قفس��ه س��ینه و ورزش یا زندگی در ارتفاعات بالا 

جمع شود.
این متخصص قلب و عروق متذکر شد: ادم ریوی ایجاد شده به طور ناگهانی 
)ادم حاد ریوی( یک اورژانس پزشکی است که به مراقبت های فوری نیاز دارد. 
درمان این بیماری بسته به علت آن، متنوع است اما به طور کلی شامل داروها 

و اکسیژن مکمل است.
 وی اظه��ار کرد: علایم ادم ریوی ناگهانی )حاد( عبارتند از کوتاهی ش��دید 
تنفس یا اش��کال در تنفس )تنگی نفس( که زمانی که دراز می کش��ید، بدتر 
می ش��ود، احس��اس خفگی و یا غرق ش��دن، خس خس سینه یا نفس نفس 
زدن، اضطراب، بی قراری یا حس دلهره، س��رفه هایی که خلط کف آلود تولید 

می کنند و ممکن است آغشته به خون باشد، درد قفسه سینه و تپش قلب.
دکتر نجفی ادامه داد: اگر هر یک از علائم و نش��انه های گفته ش��ده در شما 
گس��ترش یافت، با اورژان��س تماس بگیرید زیرا ادم ریوی اگر درمان نش��ود 

می تواند کشنده باشد.
 ای��ن متخصص قلب و عروق توضیح داد: علائم بیماری ادم ریه در بلند مدت 
) مزمن ( ش��امل داش��تن تنگی نفس بیش��تر از حد نرمال هنگامی که شما 
فعالیت فیزیکی دارید، مش��کل در تنفس با فعالیت، مشکل در تنفس وقتی 
که شما به صورت صاف دراز می کشید،خس خس سینه و بیداری در شب با 

احساس تنگی نفس که ممکن است با نشستن تسکین یابد، است.
وی مط��رح کرد: ادم ری��وی به عنوان یک نتیجه از نارس��ایی گرفتگی قلب 
گس��ترش می یابد، وضعیتی که در آن قلب شما، خون خیلی کمی برای رفع 
نیازهای بدن شما پمپ می کند. افزایش وزن ناشی از تجمع مایعات در بدن، 

به خصوص در پاها نیز مشاهده می شود.
 دکت��ر نجفی تصریح ک��رد: علایم ادم ریوی در ارتفاع ب��الا عبارتند از تنگی 
نفس پس از فعالیت، س��رفه کردن، مشکل در راه رفتن، تب، سرفه هایی که 
خلط کف آلود تولید می کنند و ممکن اس��ت آغش��ته به خون باشد، ضربان 
قلب س��ریع، نامنظم، ناراحتی قفسه سینه و س��ردرد که ممکن است اولین 

نشانه باشد.
ای��ن متخصص قلب و عروق اب��راز کرد: ادم ریوی که به ط��ور ناگهانی بروز 
می یابد )ادم حاد ریه( تهدید کننده زندگی است لذا اگر شما هر گونه از علائم 

و نشانه های ادم حاد ریه را دارید به کمک های اورژانسی نیاز دارید.

< دادن اکسیژن اولین گام در درمان ادم ریوی است
 وی خاطرنشان کرد: دادن اکسیژن اولین گام در درمان ادم ریوی است. شما 
معمولا اکس��یژن از طریق ماسک صورت یا کانول بینی )یک لوله پلاستیکی 
انعطاف پذیر با دو دهانه که اکس��یژن به هر سوراخ بینی می رساند( دریافت 
خواهید کرد تا پزش��ک شما سطح اکس��یژن تان را از نزدیک نظارت داشته 
باشد. گاهی اوقات ممکن است کمک به تنفس شما از طریق دستگاهی مانند 

تهویه مکانیکی لازم باشد.
این متخصص قلب و عروق اش��اره کرد: بس��ته به وضعیت ش��ما و دلیل ادم 
ریوی، ش��ما ممکن است یک یا داروهای بیش��تری دریافت کنید. داروهای 
کاهش دهنده پیش بار قلبی، فشار ناشی از مایع ورودی به قلب و ریه شما را 
کاهش می دهند. پزشکان معمولا نیتروگلیسیرین و دیورتیک مانند فوروزماید 
برای درمان ادم ریوی تجویز می کنند. دیورتیک ممکن اس��ت دفع ادرار شما 
را در ابتدا زیاد کند و در صورتیکه شما در بیمارستان هستید که ممکن است 
طور موقت شما به یک سوند ادراری نیاز داشته باشید. داروی نیفدیپین گاهی 

اوقات ممکن است تجویز شود.
وی ادامه داد: داروهای کاهنده های پس بار نیز برای این بیماران مفید است. 
این داروها، مانند نیتروپروس��اید با گشاد شدن عروق خونی، فشار بطن چپ 

قلب شما کاهش میدهند.
 دکتر نجفی مطرح کرد: اگر شما دارای فشار خون بالا هستید زمانی که ادم 
ریوی شما پیشرفت کرد، برای شما دارو کنترل کننده آن داده می شود. روش 
دیگر، اگر فشار خون شما پایین باشد، به احتمال زیاد به شما داروهایی داده 
می شود، که آن را افزایش دهند.اگر ادم ریوی شما با شرایط دیگری مانند یک 
بیماری سیستم عصبی ایجاد می شود، پزشک شما شرایطی که ایجاد کننده 

آن و ادم ریوی است را درمان خواهد کرد.
 ای��ن متخصص قلب و عروق تصریح کرد: اگر ش��ما ب��ه ارتفاعات بالا صعود 
می کنی��د و علائم خفیفی از ادم ری��وی را در ارتفاع بالا تجربه می کنید، باید 
فعالیت فیزیکی تان را کاهش دهید و خودتان را گرم نگه دارید، فعالیت بدنی 

و سرما می تواند شرایط ادم ریوی شما را بدتر کند.
وی عنوان کرد: اکسیژن معمولا درمان اول این بیماری است و اغلب می تواند 
علائم شما را از بین ببرد. اگر اکسیژن مکمل در دسترس نیست، شما ممکن 
است از یک اتاق پرفشار قابل حمل استفاده کنید که تقلیدی از یک شرایط 
پایین برای چند س��اعت است تا زمانی که ش��ما بتوانید به یک ارتفاع کمتر 

فرود بیایید.
 دکتر نجفی افزود: علاوه بر اکس��یژن و فرودآمدن به ارتفاع پایین تر، داروی 
نیفدیپین ممکن است به کاهش فش��ار در شریان ریوی و بهبود شرایط ادم 
ریوی کمک کند.هنگامی که علائم شدید تر است، شما به احتمال زیاد نیاز به 

کمک در ارتفاعات پایین تر دارید.
این متخصص قلب و عروق بیان کرد: بس��ته به وضعیت ش��ما، پزشک شما 
ممکن است تغییراتی در شیوه زندگی تان جهت درمان ادم ریوی توصیه کند 
که مهمترین آن عبارتند از اینکه فش��ار خون بالای خودتان را کنترل کنید، 
کنترل چربی و فش��ار خون را انجام دهید، سیگار نکشید، رژیم غذایی سالم 

داشته باشید و ورزش کنید و وزن خود را ثابت نگه دارید.

<آب آوردن ریه مسئله ای اورژانسی است
 در ادامه نیز دکتر خسروی در اینباره خاطرنشان کرد: به طور کلی ادم ریوی 
مشکلی است که در آن ریه ها با مایع پر می شوند که معمولا به آن آب آوردن 
ریه می گویند. همچنین به این مش��کل احتقان ریه، آب ریه و احتقان شش 
نیز می گویند.وی بیان کرد که زمانی که آب آوردن ریه رخ دهد، بدن س��عی 
می کن��د که مقدار کافی اکس��یژن دریافت کند و ش��روع به نفس های کوتاه 
می کند.این متخصص قلب و عروق توضیح داد: به تجمع مایعات در ریه ها آب 
آوردن ریه می گویند. این بیماری منجر به اختلالات زیادی در بدن می شود. 
در ابتدا ریه ها به خوبی کار نمی کنند و س��پس بر روی قلب نیز تاثیر منفی 
می گذارد.وی ادامه داد: آب آوردن ریه باعث ایجاد مش��کلات تنفسی زیادی 
می گردد و یک مس��ئله اورژانس��ی است و نیاز به پیگیری سریع دارد اگر این 

بیماری سریعا درمان نشود می تواند زندگی فرد را به خطر بیندازد.
دکتر خس��روی اذعان داشت: علایم آب آوردن ریه در افراد مختلف، متفاوت 

خواهد بود. در موارد ادم ریوی، بدن ش��ما برای گرفتن اکسیژن تقلا خواهد 
کرد. در این احتقان ریوی است که مقدار افزایش یافته مایع در ریه های شما 
از انتقال اکس��یژن به جریان خون ش��ما پیشگیری خواهد کرد. این علائم تا 
زمانی که پزشک شما مایعات را خارج کند، بدتر خواهند شد. این متخصص 
قلب و عروق می گوید: علائم بس��تگی به نوع ادم ریوی ش��ما خواهد داشت. 
علائم ادم ریوی طولانی مدت ش��امل تنگی نفس هنگام فعالیت جس��مانی، 
سختی در نفس کشیدن هنگام دراز شدن، خس خس کردن ریه، بیدار شدن 
از خواب با احساس خفگی )کمبود هوا( که با بلند شدن از بین می رود، اضافه 
وزن سریع به ویژه در پاها، تورم در قسمت های تحتانی بدن و خستگی است.

وی تصریح کرد: ادم ریوی که به دلیل بیماری ارتفاع، یا عدم وجود اکسیژن 
کاف��ی در هوا رخ داده اس��ت، علائمی مانند س��ردرد، تپ��ش قلب نامنظم و 
س��ریع، تنگی نفس بعد از فعالیت و هنگام اس��تراحت، س��رفه کردن، تب و 
مشکل در راه رفتن در مسیر های سربالایی و صاف در فرد مشاهده می گردد 
اما توصیه می ش��ود که اگر این علائم ش��روع به بدتر ش��دن کردند بی درنگ 
 به پزش��ک مراجعه کنید و برای رس��یدن به بیمارس��تان خودتان رانندگی 

نکنید.
دکتر خس��روی گفت: اگر دچار هر یک از علائم که ش��امل مشکل شدید در 
نفس کش��یدن، یا تنگی نفس مانند خفگی یا غرق شدن، عدم توانایی برای 
تنفس، اضطراب مرتبط با سختی در نفس کشیدن، سرفه ای که خلط کف دار 
و صورتی رنگی که با بزاق مخلوط است را داشته باشد، درد قفسه سینه، تپش 
قلب سریع و نامنظم، آبی یا خاکستری شدن پوست، تعریق به همراه مشکل 
در تنفس است، شدید سریعا با اورژانس تماس بگیرید زیرا این ها ممکن است 
علامت ادم حاد ریوی باش��ند. ادم حاد ریوی به صورت ناگهانی رخ می دهد. 

اگر بدون درمان بماند، مایعات موجود در ریه می توانند شما را خفه کنند.
این متخصص قلب و عروق مطرح کرد: برخی از علت های مهم آب آوردن ریه 

عبارتند از نارسایی احتقانی قلب و آب آوردن ریه در اثر کرونا.
 وی اضافه کرد: متداول ترین علت آب آوردن ریه نارسایی احتقانی قلب است. 
نارس��ایی قلب زمانی است که قلب دیگر نتواند خون را به صورت مناسب به 
ب��دن پمپ کند. این یک فش��ار برعکس در عروق کوچ��ک خونی ریه ایجاد 

می کند، چیزی که باعث می شود مایعات از عروق تراوش کنند.
دکتر خس��روی ادامه داد: در بدن سالم، ریه ها اکسیژن را از هوایی که تنفس 
کرده اید می گیرند و آن را وارد جریان خون می کنند اما وقتی مایعات ریه را 
پر کرده باش��ند، ریه ها نمی توانند اکسیژن را به جریان خون وارد کنند. این 

موضوع باعث محروم شدن تمام بدن از اکسیژن می شود.
 ای��ن متخصص قلب و عروق توضیح داد: ویروس کووید - 19 دارای علائم و 
عوارض زیادی می باش��د. در تحقیقات اخیر که بر روی تعدادی از افرادی که 
به کرونا مبتلا بودند، مش��خص شد که یکی از عوارض نادر ویروس کرونا آب 

آوردن ریه می باشد.
وی عنوان کرد: دیگر مشکلات سلامت که با شیوع کمتر می توانند باعث ادم 
ریوی ش��وند، شامل بروز حمله قلبی، یا دیگر بیماری های قلبی، دریچه های 
قلبی آس��یب دیده، تنگ شده یا نارسا، فش��ار خون بالای ناگهانی، پنومونی، 
نارسایی کلیه، آسیب ریه که به دلیل عفونت شدید رخ داده باشد، سپسیس 
ش��دید خون، یا آلوده ش��دن خون با عفونت و التهاب پانکراس اس��ت. دکتر 
خس��روی تصریح کرد: اس��ترس نیز می تواند باعث آب آوردن ریه ش��ود. بر 
اساس تحقیقات انجام شده، استرس شدید روانی، به ویژه برای بیماران مبتلا 

به تنگی آئورت، خطر قابل توجهی در آب آوردن ریه دارد.
این متخصص قلب و عروق متذکر ش��د: بعض��ی از عوامل خارجی می توانند 
فشار اضافه ای روی قلب و ریه ها وارد کنند و باعث ادم ریوی شوند. این عوامل 
خارجی ش��امل قرار گیری در ارتفاع بالا، استفاده از مواد مخدر یا مصرف زیاد 
دارو )اوردوز(، آس��یب ریه که توسط تنفس سموم ایجاد شده باشد، جراحت 

شدید، صدمه جدی، غرق شدن ناقص است.
 وی گفت: افراد دارای مشکلات قلبی یا نارسایی قلبی احتمال بیشتری برای 
ابت��لا ب��ه ادم ریوی دارند. دیگر عوامل که ممکن اس��ت فرد را در خطر ابتلا 
قرار دهد ش��امل پیشینه ای از بیماری های ریوی، مانند سِل یا بیماری مزمن 

انسدادی ریه و داشتن اختلالات خونی یا عروقی است.

دکتر خسروی درباره راه های تشخیص ادم ریوی توضیح داد: جهت تشخیص 
ادم ریوی پزش��ک متخصص قلب و عروق به دنبال وج��ود مایع در ریه های 
ش��ما یا علائمی که به دلیل این موضوع ایجاد ش��ده اند، خواهد بود. پزشک 
متخصص یک معاینه بالینی اساس��ی انجام خواهد داد و با گوش��ی پزشکی 
به صدای ریه های ش��ما گوش خواهد داد، تا به دنبال مواردی مانند افزایش 
تپش های قلبی، تنفس سریع، صدای کراکل در ریه های شما و هرگونه صدای 

قلب غیر طبیعی بگردد.
این متخصص قلب و عروق اضافه کرد: همچنین ممکن اس��ت پزش��ک شما 
گردن ش��ما را برای تجمع مایع، پاها و شکم شما را برای وجود تورم بررسی 
کند و همچنین این که آیا رنگ پوس��ت ش��ما رنگ پریده یا آبی رنگ باشد. 
همچنی��ن درباره علائمی که دارید با ش��ما صحبت خواهد ک��رد و درمورد 

پیشینه پزشکی شما سوالاتی خواهد پرسید.
وی اظهار کرد: اگر پزشک متخصص تشخیص دهد که در ریه های شما مایع 
وجود دارد، آزمایش های بیش��تری برای ش��ما درخواست خواهد کرد. برخی 
از این آزمایش هایی که برای تش��خیص ادم ریوی اس��تفاده می شوند، شامل 
آزمایش خون، انجام اکو قلبی، برای بررسی فعالیت غیر طبیعی قلب، عکس 
قفسه سینه برای مشاهده مایعات، آزمایش خون برای بررسی مقدار اکسیژن 
خون، اکو قلبی، برای مشاهده این که آیا در ماهیچه های قلبی مشکلی وجود 
دارد یا خیر و نوار قلب برای بررسی مشکلات ریتم قلبی یا نشانه ای از حمله 

قلبی است.
دکتر خسروی می گوید: ادم ریوی یک مشکل جدی است که نیازمند درمان 
سریع می باشد. اکسیژن همیشه خط اول درمانی برای این مشکل است. گروه 
درمانی تان اکسیژن صد درصد از طریق ماسک اکسیژن، سوند )کانولا( بینی 
یا ماس��ک فشار مثبت به ش��ما می دهند و همچنین پزشک شما علت ایجاد 
ادم ریوی را تشخیص خواهد داد و درمان مناسبی برای علت زمینه ای تجویز 
خواهد کرد. این متخصص قلب و عروق خاطرنشان کرد: بسته به مشکل شما 
و علت ادم ریوی، ممکن است پزشکتان برای درمان آب آوردن ریه داروهای 
مختلفی را به شما دهد که شامل کاهنده های پیش بار، کاهنده های پس بار، 

داروهای قلبی، کاتتر ساکشن است. 
وی ادامه داد: داروهای کاهنده های پیش بار کمک می کنند که فشار به رفتن 
مایعات از ریه ها و قلب کاه��ش یابد. همچنین دیورتیک ها )ادرار آورها( این 
فش��ار را با تولید ادرار کاهش می دهن��د، چیزی که باعث کاهش مقدار مایع 
بدن می شود. داروهای کاهنده پس بار نیز عروق خونی شما را متسع می کنند 

و فشار را از روی قلب برمی دارند.
دکتر خسروی اضافه کرد: داروهای قلبی، تپیدن قلب شما را کنترل می کنند، 
فش��ار خون بالای شما را کاهش می دهند و فشار درون شریان ها و وریدها را 
کاهش می دهند و یک کاتتر ساکشن کوچک نیز ممکن است برای کمک به 

خارج کردن مایعات از ریه ها استفاده شود.
 ای��ن متخصص قلب و عروق متذکر ش��د: در موارد ش��دید، اف��رادی که ادم 
ریوی دارند ممکن اس��ت نیاز به درمان جدی یا بحرانی داشته باشند. بعضی 
از موارد ادم ریوی ممکن است نیاز به درمان با یاری تنفس داشته باشند که 
یک دستگاه اکسیژن تحت فشار را برای کمک به ورود هوای بیشتر به ریه ها 
خواهد داد.بعضی اوقات این کار با کمک ماس��ک یا س��وند )کانولا( بینی که 
همچنین به آن CPAP می گویند، انجام می شود یا ممکن است پزشک شما 
نیاز به وارد کردن یک لوله درون تراشه ای، یا لوله تنفس، به درون گلوی شما 

و استفاده از ماشین ونتیلاتور داشته باشد.
 وی ابراز داشت: ادم ریوی یک بیماری پزشکی است که در آن ریه های فرد با 
مایعات پر می شود. این بیماری بیشتر در نتیجه نارسایی احتقانی قلب است، 
اما همچنین می تواند به دلایل غیر قلبی نیز ایجاد شود. در حالی که کمک به 
یک متخصص پزش��کی ضروری است، دانستن چگونگی درمان ادم ریوی در 

خانه نیز بسیار مهم است.
دکتر خس��روی افزود: اگر علائم ادم ریوی شدید باش��د، باید فوراً به پزشک 
مراجعه نمایید. در موارد جدی، پزشکان جراحی به نام توراسانتیس را انجام 
می دهند که در آن سوزنی بین دیواره قفسه سینه و ریه ها قرار داده می شود 

تا از آب اضافی ریه ها خارج شود. 
این متخصص قلب و عروق گفت: برخی از روش های خانگی برای درمان آب 
آوردن ریه عبارتند از رژیم غذایی مناسبی داشته باشید، فشار خون را کنترل 
کنید، س��ایر بیماری های خود را کنترل کنید، سیگار نکشید، نمک کمتری 
بخورید، وزن خود را مدیریت کنید و ورزش منظم داش��ته باشید. وی افزود: 
ب��رای اینکه بدانی��د چه نوع رژیم غذایی هنگام آب آوردن ریه ها برای ش��ما 
مفید است، باید با یک پزشک یا یک متخصص تغذیه مشورت کنید. اگرچه 
این رژیم از یک بیمار به بیمار دیگر بس��ته به بدن و ش��دت مشکل متفاوت 
خواه��د بود، اما موارد مهمی وجود دارد که باید در رژیم روزانه بگنجانید که 
عبارتند از مصرف میوه های تازه و س��بزیجات س��بز، مصرف پروتئین که در 
تخم مرغ، مرغ، ماهی، آجیل و حبوبات است، مصرف منابع ویتامین D مانند 
تخم مرغ، ماهی، گوش��ت، آب پرتقال، ش��یر و غلات غنی شده، مواد دارای 
 منابع پتاسیم و منیزیم مانند سبزیجات برگ دار، موز، دانه ها و زردآلو مفید

 است.
 دکتر خسروی متذکر شد: اگر فشار خون دارید، داروهای خود را طبق تجویز 

مصرف کنید و مرتباً فشار خون خود را چک کنید. نتایج را ثبت کنید. فشار 
خ��ون مورد نظر خود را از پزش��ک خود بخواهید و همچنین در صورت ابتلا 
به هرگونه بیماری پزش��کی زمینه ای از جمله دیابت به کنترل سطح گلوکز 

خود رسیدگی کنید.
 این متخصص قلب و عروق متذکر ش��د: ترک س��یگار همیشه ایده ای سالم 
است. اگر به ترک کمک نیاز دارید، با پزشک خود صحبت کنید. او می تواند 

نکاتی و گاهی داروهایی برای کمک به شما در ترک سیگار ارائه دهد.
 وی اش��اره کرد: نمک به بدن ش��ما کمک می کند مایعات را حفظ کند. در 
برخی از افراد با عملکرد بطن چپ به شدت آسیب دیده، دریافت نمک زیاد 
ممکن اس��ت برای تحریک نارس��ایی احتقانی قلب کافی باشد. پزشک شما 
ممکن اس��ت رژیم کم نمکی را توصیه کن��د. اگر جهت درمان به کمک نیاز 
دارید، یک متخصص تغذیه می تواند نحوه تعیین میزان نمک در غذاها و ایجاد 
یک رژیم غذایی مغذی و خوش طعم را به ش��ما نش��ان دهد. به طور کلی، 
بیشتر افراد باید روزانه کمتر از 2300 میلی گرم نمک )سدیم( مصرف کنند. 

از پزشک خود بپرسید چه سطح برای شما بی خطر است.
دکتر خس��روی متذکر شد: حتی کمی اضافه وزن خطر ابتلا به بیماری های 
قلب��ی - عروقی را افزایش می ده��د. از طرف دیگر، حتی کاهش مقدار کمی 
وزن می تواند فشار خون و کلسترول شما را کاهش دهد و خطر ابتلا به دیابت 
را کاهش دهد. این متخصص قلب و عروق توصیه کرد: بزرگسالان سالم باید 
حداقل 150 دقیقه فعالیت هوازی متوسط یا 75 دقیقه فعالیت هوازی شدید 
در هفته یا ترکیبی از این دو داشته باشند. اگر عادت به ورزش ندارید، آهسته 

شروع کنید و به تدریج پیشرفت کنید.
 وی تشریح کرد: یکی از روش های تخلیه آب ریه روش استفاده از توراسنتز 
می باشد که تنها در چند دقیقه آب ریه تخلیه می شود و دیگر به ساعت یا روز 
نمی کشد. برای انجام این کار روی تخت یا صندلی می نشینید، در حالی که 
دستان خود را روی میز قرار داده اید. این حرکت موقعیت فضای بین دنده ها 
را گس��ترش می دهد. محلی که س��وزن در آن قرار می گیرد تمیز و بی حس 
می ش��ود. دکتر خسروی افزود: گاهی اوقات به کودکان کوچکتر دارویی داده 
می ش��ود که باعث خواب آلودگی آنها می ش��ود. پزشک سوزن را بین دنده ها 
در پش��ت شما فرو می کند و مایعات ریه خارج می شود. پزشک ممکن است 
از ش��ما بخواهد در زمان های مختلف بی حرکت باش��ید، نفس خود را بیرون 
دهید یا نفس خود را حفظ کنید. پس از تخلیه مایعات کافی، سوزن برداشته 
می ش��ود و محل پانسمان می شود. نقطه ای که سوزن وارد آن می شود بدون 
هیچ بخیه ای بس��ته می شود. این متخصص قلب و عروق ادامه داد: این روش 
تخلی��ه آب ریه به طور معمول یک روش 15 دقیقه ای اس��ت اما اگر مایعات 

زیادی برای از بین بردن وجود داشته باشد، ممکن است بیشتر طول بکشد.
وی می گوید: راهی برای پیشگیری کامل از ادم ریوی وجود ندارد. کسانی که 
در خطر بالایی قرار دارند باید در صورت ایجاد علائم این بیماری به سرعت به 
پزشک مراجعه کنند. دکتر خسروی توصیه کرد: بهترین راه برای پیشگیری 
از آب آوردن ریه یا احتقان ریه مراقبت خوب سلامتی است بنابراین می توانید 
واکس��ن پنومونی و واکسن آنفلوآنزا بزنید به خصوص اگر مشکل قلبی دارید 
یا س��ن شما بالا است وهمچنین ش��ما می توانید خطر ابتلایتان به نارسایی 
قلبی که شایع ترین علت ایجاد ادم ریوی است با مواردی مانند منظم ویزیت 
شوید،س��یگار نکش��ید یا از مواد مخدر تفریحی استفاده نکنید،منظم ورزش 
کنید،غذاهای سالم بخورید و وزنتان را در محدوده سالم نگه دارید و کاهش 

دهید.

 پاسخ متخصصان به پرسش آفتاب یزد

آیا بیماری »ادم ریوی« قابل درمان است؟
= دکتر نجفی: علایم ادم ریوی ناگهانی )حاد( عبارتند از 
کوتاهی شدید تنفس یا اشکال در تنفس )تنگی نفس( 
که زمانی که دراز می کش�ید، بدتر می شود، احساس 
خفگی یا غرق ش�دن، خس خس س�ینه یا نفس نفس 
زدن، اضطراب، بی قراری یا حس دلهره، سرفه هایی که 
خلط کف آلود تولید می کنند و ممکن است آغشته به 

خون باشد، درد قفسه سینه و تپش قلب

=بس�ته به وضعیت شما، پزشک ش�ما ممکن است 
تغییراتی در ش�یوه زندگی تان جه�ت درمان ادم ریوی 
توصیه کند که مهمترین آن عبارتند از اینکه فشار خون 
بالای خودتان را کنترل کنید، کنترل چربی و فشار خون 
را انجام دهید، سیگار نکشید، رژیم غذایی سالم داشته 

باشید و ورزش کنید و وزن خود را ثابت نگه دارید

=دکتر خس�روی: نم�ک به بدن ش�ما کمک می کند 
مایع�ات را حف�ظ کن�د. در برخ�ی از افراد ب�ا عملکرد 
بطن چپ به ش�دت آسیب دیده، دریافت نمک زیاد 
ممکن است برای تحریک نارسایی احتقانی قلب کافی 
باش�د لذا پزشک شما ممکن اس�ت رژیم کم نمکی را 
توصیه کند. اگر جهت درمان به کمک نیاز دارید، یک 
متخصص تغذیه می تواند نحوه تعیین میزان نمک در 
غذاها و ایجاد یک رژیم غذایی مغذی و خوش طعم را به 
شما نشان دهد. به طور کلی، بیشتر افراد باید روزانه 
کمتر از 2300 میلی گرم نمک )سدیم( مصرف کنند. از 
پزشک خود بپرسید چه سطح برای شما بی خطر است



کاشت یک میلیارد اصله نهال
حمزه رضایی

وزیر آموزش و پرورش، گفت: اگر ۲۰ ســال قبل 
طرح کاشــت یک میلیارد اصله نهال شروع شده 
بــود، امروز پر از غصه نبــودم که چرا آموزش در 
مدارس ابتدایی ما »غیرحضوری« شــده است...
ایسنا اگر را با مگر ممزوج کردند تولد شد طفلی 
کاشکی نام از اگر و مگر و شاید و اما که بگذریم کلًا 
ملت ما ملتی نمک نشناس و قدرندان و نصیحت 
ناپذیر است... باور بفرمایید اگر مسئولان گرانقدر و 
فرهیخته ما، نصایح پربار و حرف های شیرین تر از 
عسل شان را در گوش سنگ هم فرو کرده بودند، 
شــاید دل آن توده ســخت و بی جان کمی نرم 
می شد و چه بسا از خود واکنش نشان می داد، ولی 
مردم ما انگار نه انگار، اصلاً عین خیال شان نیست 
که وزیر شــان، شــب و روز خون دل می خورد و 
دندان به جگر می فشارد که این ملت درختی بکارد 
و لطافت هوای خــود را در آینده تضمین کند... 
وقتی می بینیم که دل آن وزیر آینده نگر به واسطه 
قدرنشناسی این امت، پر غصه و خونین شده است، 
چشم ما نیز گریان و دل مان کباب می شود. تصور 
بفرمایید اگر ملت مــا فقط به یک قلم از نصایح 
پربــار وزیر در باب یک میلیارد اصله نهال، گوش 
جان ســپرده بود، امروز نه تنها از حیث درخت و 
جنگل و ســبزه و هوای لطیف و محیط زیست، 
وضع مان نور علی نور شــده بود، بلکه دنیا هم با 
تبعیت از ما به گلستانی از گل و درخت و شکوفه 
تبدیل شــده بود... ای کاش مردمان اقلیم دیگر، 
سعادت داشتن این وزیران نابغه و این مسئولان 
صاحب فکر را داشــتند، حداقل این پیشنهادات 
عالمانــه و مبتکرانه در باب هوای پاک و لطیف و 
بهشتی به هدر نمی رفت... جای تاسف است که 
پررویی ملت ما تمامی ندارد، جدا از حرف نشنوی 
و نصیحت ناپذیری شان درعدم کاشت نهال، حتی 
جنگل ها و باغ های موجود را نیز تخریب نموده و به 
جای آن، ویلا و ساختمان و قصر و کاخ می سازند... 
واقعاً که امت بی خیال و بی مبالاتی داریم... خداوند 
متعال به وزیر آموزش و پرورش و سایر مسئولان 
که دلشان از دست مردم پر غصه و خونین است، 

صبر جمیل و اجر جزیل عنایت فرماید... الهی

طنز

آفتاب یــزد - گروه شــبکه: واکنش ها به 
بزرگترین فساد اقتصادی کشور ادامه دارد. 
داستان از این قرار است که یک گروه تجاری 
چای از ابتدای ســال ۱۳۹۸ تا پایان ســال 
۱۴۰۱، حدود ۳ میلیارد و ۳۷۰ میلیون دلار 
برای واردات چای و ماشــین آلات پیشرفته 
ارز دریافت کرده و طی  چاپ و بسته بندی، 
این مدت، ۷۹ درصد از ارز نیمایی تخصیص 
یافته برای واردات چای، به این گروه تجاری 
اختصاص پیدا کرده است. در سال ۱۴۰۱ نیز 
کل ارز تامین شده برای واردات چای حدود 
یک میلیــارد و ۳۹۶ میلیون دلار بود که از 
این میزان یک میلیــارد و ۱۰۱ میلیون دلار 
به ایــن گروه اختصاص پیــدا کرده بود که 
تاکنون برای یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار 
از ارزهای دریافتی خود، رفع تعهد نداشته و 

کالایی وارد کشور نکرده است. در نهایت مشخص می شود 
که بخشی از ارزهایی که توسط این گروه دریافت شده، در 
بازار آزاد به مبالغ بالاتر فروخته شده است. از سوی دیگر 
این گروه، نسبت به ثبت سفارش چای درجه یک هند به نام 
دارجلینگ به ارزش هر کیلو ۱۴ دلار اقدام کرده بود، اما در 
عمل چای کشور کنیا و چای صادراتی درجه دو ایران را به 

ارزش حدود ۲ دلار وارد کشور کرده است«.

< مدیران و افراد ذی ربط در بازداشتند
حالا در تازه ترین اظهارات ســخنگوی قوه قضاییه با بیان 
اینکه اعلام کشف فساد دیگری در کشور خاطر عزیز مردم 
را مکدر کرد، گفت: گرچه نقص پدیدار شدن این فساد در 
تخصیص ارز و منابع ملی امری نگران کننده است، اما اهتمام 
قوه قضاییه و سایر دستگاه های ذی مدخل نسبت به کشف 
و جلوگیری از ادامه یافتن آن و تعهد نسبت به ریشه کنی 
گلوگاه های دیگر، امری مطلوب و پسندیده و نشانه از آن 
است که مقابله با فســاد در کشور به صورت سیستمی و 
همه جانبه انجام خواهد شــد. به گزارش ایســنا، مسعود 
ستایشی با اشاره به مبارزه با فساد گفت: متاسفانه خبری 
را اخیرا داشتیم و اعلام کشف فساد دیگری در کشور که از 
مدت ها قبل مورد رصد مسئولان قضایی و اجرایی بود، به 
حق خاطر عزیز مردم را مکدر کرد. گرچه این فساد توسط 
شرکت خصوصی غیردولتی شکل گرفت ولی مشخص شد 
همکاری های مختلفی در بخش های ذی مدخل شده تا ارز و 
منابع ملی به آن تخصیص بیابد و پس از بررسی ها مشخص 
شــد ارز تخصیص یافته نه تنها در محل خود صرف نشده 
بلکه موجبات فســاد را ایجاد کرده است. سخنگوی قوه 
قضاییه افزود: قوه قضاییــه با پیگیری های مجدانه و همه 
جانبه ضدفساد خود و همکاری چندوجهی با دستگاه های 
دولتی و ضابطان قضایی به محض کشــف سرنخ های این 
فساد بدون مسامحه وارد شــده است و مصمم است این 
روند را تا انتها و بدون هرگونه تســامح نسبت به استیفای 
حقــوق ملت و وفق موازین قانونی اقــدام کرده و از هیچ 
کوششی فروگذار نکند. وی گفت: اراده دستگاه قضایی این 
است که همزمان امر پیشگیری و مقابله با فساد را به صورت 
همزمان دنبال کرده و اجازه ندهیم این پرونده مهم و ملی 
پس از ســیر مراحل تحقیقات مقدماتی و تحقیقات دچار 
اطاله رسیدگی شــود. سخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: 
گرچه نقص پدیدار شدن این فساد در تخصیص ارز و منابع 
ملی امری نگران کننده است، اما اهتمام قوه قضاییه و سایر 
دستگاه های ذی مدخل نسبت به کشف و جلوگیری از ادامه 
یافتن آن و تعهد نســبت به ریشه کنی گلوگاه های دیگر، 
امری مطلوب و پســندیده و نشان از آن است که مقابله با 

فساد در کشــور به صورت سیستمی و همه جانبه صورت 
خواهد پذیرفت. ستایشی گفت: قصور و تقصیر و ترک فعل 
همه دســتگاه ها اعم از اجرایی و نظارتی بررسی های فنی 
لازم مطابق مقررات انجام خواهد گرفــت. وی ادامه داد: 
اهتمام قوه قضاییه و سایر دستگاه های ذی مدخل نسبت 
به کشــف و ادامه یافتن آن امری مطلوب است. نسبت به 
قصور و تقصیر و ترک فعل همه دستگاه ها ورود می کنیم. در 
این پرونده برخی مدیران و افراد ذی ربط با قرار صادره در 
بازداشتند و برخی با تامین های مناسب آزادند و تحقیقات 
ادامه دارد. به محض تکمیل تحقیقات و شرایط قانونی برای 
اطلاع رسانی، اطلاعات واصله را به آگاهی مردم می رسانیم.

< پرونده فساد واردات چای را در محضر ملت منتشر کنید
اما یک منبع نزدیک به دولــت یازدهم و دوازدهم گفت: 
از قوه قضائیه تقاضا داریم پرونده فســاد واردات چای را 
در محضر ملت منتشــر کند تا حقایق برای مردم روشن 
شــود. به گزارش ایلنا، یک منبع نزدیک به دولت روحانی 
با اشاره به اتهاماتی که طی روزهای اخیر از سوی دستگاه 
تبلیغاتی دولت سیزدهم علیه دولت قبل مطرح می شود، 
گفت: اینکه هر نوع ضعف و فســادی را در دولت با تعمیم 
و قلب واقعیت و ارائه اطلاعات مغشوش و آشفته به دولت 
قبل ارجاع می دهند، تکنیک نخ نماشده ای است که افکار 
عمومی دیگر باوری به آن ندارد. در این زمینه هم گزارش 
اولیه سازمان بازرسی کل کشور به قدر کافی گویاست اما 
حال که چنین تخلف بزرگی کشف شده و عزم دستگاه قضا 
نیز بررسی غیرنمایشی پرونده های فساد است، بهتر است 
به طور عمومی این پرونده را در محضر ملت منتشر کنند تا 

به این سوالات پاسخ داده شود:
۱- روند تخصیص ارز به این گروه تجاری در هر ســال به 
تفکیک واردات چای و ماشین آلات چه میزان بوده است؟ 
تا پایان دولت دوازدهم چه میزان ارز به آن تخصیص یافته 

است و پس از آن چه میزان؟
۲- مراجع قانونی نظارتی و قضایی به طور شــفاف و علنی 
اعلام کنند فســاد و سوءاســتفاده متهمان، با تبانی چه 

مقاماتی و در چه زمانی اتفاق افتاده است؟
۳- در حالی که قریب به یکصد شرکت تولیدی و بازرگانی، 
به امر واردات چای مشــغول هستند، چرا در سال ۱۴۰۱ از 
کل ارز تامین شده برای واردات چای که حدود یک میلیارد 
و ۳۹۶ میلیون دلار بود، یک میلیارد و ۱۰۱ میلیون دلار فقط 

به این گروه اختصاص پیدا کرده است؟
۴- میانگین واردات چای طی ۵ سال منتهی به ۱۴۰۰، بین 
۶۰ تا ۶۵ هزار تن بوده اســت، چرا در سال ۱۴۰۱ به یکباره 

رقم واردات به ۱۱۰ هزار تن رسیده است؟

۵- اگر آغاز این فساد از سال ۱۳۹۸ بوده چرا 
رئیس وقت ســازمان بازرسی کل کشور که 
امروز رئیس دفتر ویژه رئیس جمهور و رئیس 
وقت قــوه قضائیه که امــروز رئیس جمهور 
است، در آن زمان گزارشی به مقامات ذی ربط 

نداده اند و آن را منتشر نکرده اند؟
اطلاعیه  آگاه، طبــق  منبع  ایــن  به گفته 
سازمان بازرسی کل کشور ۷۹ درصد از ارز 
نیمایی تخصیص یافته برای واردات چای، به 
این گروه تجاری اختصاص پیدا کرده است. 
علاوه بر آن طی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ ثبت 
ســفارش های این گروه به میزان »بیشتر از 
نیاز کشــور« تأیید و به محض ارسال برای 
بانک مرکــزی تخصیص لازم انجام شــده 
است. وی افزود: به رغم انتشار این اطلاعات 
روشن، دســتگاه تبلیغاتی دولت سیزدهم، 
با این ادعا که »ریشــه تخلف و فســاد ارزی یک شرکت 
مطرح در زمینه واردات چای به ســال ۱۳۹۸ بازمی گردد« 
 و »کشــف فســاد و برخورد با آن در دولت سیزدهم«، 
»دم کشیدن چای پررنگ در مطبخ دولت قبل« و... سعی 
کردند طبق رویه مرسوم بدون مشخص شدن ابعاد پرونده، 
 با هیاهو دولت سابق را متهم کنند. اما همانطور که جلوگیری 
از فساد نیازمند شفافیت اســت، در مبارزه با آن نیز باید 
شــفافیت را به کار گرفت. ارائه اطلاعات ناقص و مغشوش 
و جهت دهی افکار عمومی برای سلب مسئولیت از خود، نه 
به فسادستیزی می انجامد نه اعتمادسازی. این منبع آگاه 
تاکید کرد: ارائه اطلاعات جامع و برخورد غیرنمایشی با این 
پرونده و پیگیری مسئولان متخلف در هر رده و هر دولتی 
می تواند گامی رو به پیش در جهت فسادستیزی مسئولانه 
باشد؛ عزمی که اظهارات سخنگوی قوه قضائیه نیز نوید آن 

را می دهد.

< تخلف اخیر در حوزه چای بی سابقه است
از سوی دیگر حبیب جهان ساز، رئیس سازمان چای، درباره 
تخلف مالی در زمینه واردات چای به انتخاب گفت: اتفاقی 
که اکنون درباره چای افتاده اســت، پیش از این ســابقه 
نداشت و سازمان چای هم در آن دخیل نیست. بحث ارائه 
ارز و تنظیم بازار از نقاط دیگر صورت گرفته است. سازمان 
چای بیشتر در حوزه تولیدات داخل فعال است. وی افزود: 
بحث واردات و صادرات متمرکز در وزارت جهاد کشاورزی 
اســت؛ بنابراین ما خیلی در آن قضیه دخیل نبودیم. وی 
درباره نیاز واقعی کشور به چای بیان کرد: ما نیاز به واردات 
یک میلیارد دلار چــای نداریم و ۳۰۰ میلیون دلار برای ما 
کفایت می کند. نیاز مصرف ما درســال حدود ۱۰۰ هزار تن 
اســت که ۳۰ درصد آن تولید داخل است و ۷۰ درصد آن 
نیز با واردات از هند و ســریلانکا و کنیا صورت می گیرد. 
با قیمت هایی که الان وجــود دارد حداکثر تا ۴۰۰ میلیون 
دلار برای واردات چای کفایت می کند. جهان ســاز درباره 
میزان تولید چای در کشور گفت: تولید چای داخل همین 
امسال ۳۰ درصد نسبت به ســال گذشته افزایش داشته 
اســت. باید تولید داخل حمایت شود و در تقابل با واردات 
کفه تجاری باید به نفع تولید باشد و تولید هم مورد حمایت 
قرار بگیرد. در چند سال اخیر تولید ما رو به افزایش بوده 
است. ما از ۱۶ هزار تن به ۳۳ هزار تن رسیدیم و پتانسیل 
 ۴۵ هزار تن را هــم داریم. ۵۰ هزار چایکار و ۱۷۲ کارخانه 
در گیلان و مازندران فعال هستند و نگاه وارد کننده باید 
به تولید داخل باشد. فقط باید کمبودها جبران شوند و اگر 
بخواهیم صرفا به واردات نگاه کنیم حمایت از تولید داخل 

اتفاق نمی افتد.

آخرین خبرها و واکنش ها نسبت به فساد بزرگ

درخواست دولت روحانی از قوه قضاییه در مورد پرونده چای
حاشیه سازی دوربین های مدار بسته مترو مشهد

دستیار رئیس جمهور: 
مصداق نقض حقوق 

شهروندی است

آفتاب یزد - گروه شبکه: اخیرا تصویری 
از دوربین مداربســته قطارشــهری مشــهد 
منتشر شد که دارای قابلیت شناسایی چهره 
افراد بود. پیگیری ها نشــان می دهد که این 
دوربین ها صرفا تصویر افراد را نشان می داد و 
قابلیت شناسایی افراد )مشخصات( را ندارد. 
این دوربین ها ظاهرا ۶ماه است که در راه آهن 
مشــهد و یک ماه است که در فرودگاه نصب 
شده اســت. نصب این دوربین ها و مانیتورها 
به منظور بازدارندگی امنیتی در مشهد آغاز 
شده اســت؛ باتوجه به اتفاقات تروریستی در 
برخی شــهرهای کشــور این اتفاق می تواند 
 به برقراری امنیت در محل های مهم شــهر 

کمک کند.
حال دستیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق 
و آزادی اجتماعی با بیان اینکه نمایش چهره 
شــهروندان، مصداق نقض حقوق شهروندی 
اســت، گفت: هیچ فرد و مقامی حق ندارد با 
هر بهانه ای به حقوق شهروندان تعرض کند 
و اقدام و رفتار فراقانونی داشته باشد، باید با 
ناقضین به حقوق مردم و مرتکبین رفتارهای 

فراقانونی برخورد شود. 
»سکینه سادات پاد« دستیار رئیس جمهور 
در پیگیــری حقــوق و آزادی اجتماعی در 
گفت وگو با ایرنا، نمایش چهره شهروندان در 
فرودگاه، برخی ایستگاه های مترو و راه آهن 
در مشــهد را مصداق نقض حقوق شهروندی 
دانست و عنوان کرد: این اقدام کرامت انسانی 
و حریم خصوصی را نقض می کند و در واقع 

ناقض اصول ۲ و ۲۵ قانون اساسی است. 
دســتیار رئیس جمهــور در پیگیری حقوق 
و آزادی اجتماعی بــا فراقانونی خواندن این 
اقدام خاطر نشــان کرد: هیــچ فرد و مقامی 
حق ندارد با هر بهانه ای به حقوق شهروندان 
 تعــرض کنــد و اقــدام و رفتــار فراقانونی 

داشته باشد. 
پاد بــا تاکید به اینکه بــا ناقضین به حقوق 
مردم و مرتکبین رفتارهای فراقانونی برخورد 
شــود، بیان کرد: از استاندار محترم خراسان 
رضوی انتظار می رود به عنوان نماینده عالی 
دولت مردمی که حفظ کرامت شــهروندان 
ناگسســتنی تمــام تصمیمات و  پیوســت 
اقداماتش است به این موضوع ورود کند و با 
ناقضین به حقوق مردم و مرتکبین رفتارهای 

فراقانونی برخورد شود. 
گفتنی اســت دبیر روزنامه خراسان با انتشار 
اســتوری در اینستاگرام از اقدام مترو مشهد 
خبر داد که مشــخصات مســافران مترو را 
 در ورودی هــا چهره نــگاری و روی مانیتور 

منتشر می کردند.
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آدولف هیتلر )برونو گانتــس(: کارم به جایی 
رســیده که ارتشــم و همه ی نیروهام به من 
دروغ می گن حتی نیروی اس. اس، یک مُشت 
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چه مستی است؟ ندانم که رو به ما آورد حافظ نامه 
که بود ســاقی و این باده از کجا آورد؟

تفسیر: با توجه با اخباری مثل فساد مالی و فروش ارز وارداتی چای 
در بازار آزاد حافظ می گوید: من نمی دانم چه شــد که دچار چنین 

مسائلی شدیم؟!

آفتاب یزد -گروه شــبکه: هیچ گاه مردم 
نتوانسته اند، خودرویی را بدون دغدغه خریداری 
کنند. فارغ از قیمت بالایشان علی رغم کیفیت 
پایینی کــه دارنــد، باید بــرای بهره مندی از 
خودروی ایرانی با قیمت کارخانه، ماه ها یا سال ها 
در صف انتظــار بمانند. تازه در این مدت هم با 
شرط و شروط عجیبی که دو خودروساز بزرگ 
کشــور برای شــان می گذارند، بعضی ها عطای 
داشتن خودرو را به لقایش می بخشند. حساب 
وکالتی و بلوکه کردن ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان 
از زمان درخواســت خرید خودرو و ثبت نام در 
سامانه، تأخیر چندماهه در تحویل خودرو، تغییر 
مدل خودرو در دقیقه ۹۰، تغییر رنگ خودروی 
انتخابی و... از جمله هفت خوان رستمی است 
کــه باید خریداران خــودرو از آن بگذرند. حالا 
به نظر می رســد که یکی از خودروســازان راه 
دیگری را انتخاب کرده تا نگذارد مردم خودروی 
مورد علاقه شان را تهیه کنند. با نگاهی گذرا به 
خودروهای سطح خیابان در می یابیم که غالب 

خودروها سفید رنگ هســتند این یعنی آنکه 
بیشتر مردم زمانی که می خواهند ماشین ثبت 
نام کنند رنگ مورد نظرشــان سفید است اما 
آنطور که پیداست متقاضیان خودرو نمی توانند 
خودرویی به رنگ ســفید داشته باشند چرا که 
یکی از خودروســازان به خریدارانش پیام داده 
که خودروی سفید تمام شده و آن ها می توانند 
خودروی »قهوه ای« یا »آبی اقیانوسی« انتخاب 
کنند! این بدان معناســت که نه می توانید برند 
خودرو را انتخاب کنید و نه رنگ اش را! از سوی 
دیگــر همه این موارد نشــان از تضییع حقوق 
متقاضیان خودرو است که خودروسازان کشور 
آن را نادیــده گرفته انــد. مانند خیلی از نکات 
دیگــر مثل شــکایت مــردم از کیفیت پایین 
خودروها، عدم خلاقیــت در طراحی خودروها 
و... البته سالهاست خودروسازان کشور با وجود 
گله و انتقادهای بسیار، ثابت کرده اند که سمبه 
پرزوری دارند و تنها چیزی که برایشان اهمیت 

ندارد، خواسته متقاضیان خودرو است.

این روزها هوش مصنوعی کاربرد زیادی دارد 
تصویرسازی می کند، پاسخ به سوالات میدهد 
عملکردهــای متنوعی دارد. اخیــرا از هوش 
مصنوعی چند ســوال کردیم و پاسخ هایی داد 

که خدمتتان عرض می گردد:
ســوال: در مورد کســانی کــه ارزهای چند 
میلیاردی برای واردات چای گرفتند و ارزها را 

در بازار آزاد فروختند چه نظری داری؟
هوش مصنوعی: نظر مثبتی ندارم! میدونم این 
کارشــان فساد بزرگ و بی سابقه ای بوده اما ما 
فساد ندیده نیستیم! خیلی جای حیرت نداره!

سوال: چرا مسئولان در رفع آلودگی های هوای 
تهران عاجزند؟

هوش مصنوعی: نمی دونــم اما به قول صدا و 
سیما: »ان شــاءالله تا چند روز دیگر هوا بهتر 
می شود«! ای باد و باران ها به داد مردم برسید. 

یک هوای پاک هم از سرمردم زیاد است؟!
سوال: چقدر مسئولین به فکر مردم هستند؟

هوش مصنوعی: آنقدر به فکر مردم هستند که 
از خواب و خــوراک افتادند. البته مردم هم از 
خواب و خوراک افتادند منتهی مســئولین از 
غصه مردم و مشــکلات آن ها اشتهای خوردن 
ندارند اما مردم اشتها دارند اما قدرت خوردن 
ندارند یعنی توانایی خرید مواد غذایی را ندارند!
ســوال: چه میوه ها و غذاهایی برای سلامتی 

انسان مفید اند؟
هــوش مصنوعی: همــه میوه هــا مفیدند اما 
اگر بگویم موز و انبــه قوی ترین میوه ها برای 
سلامتی انسانند شــما قدرت خرید موز کیلو 
۸۰ هزار تومانی یا انبه کیلو ۲۵۰ هزارتومانی 

را دارید؟
گوشت و مرغ و میگو و ماهی هم برای سلامتی 
بسیار ضروری اســت اما قدرت خرید دارید؟ 
الهی بمیرم برای مردمی که سلامتی شون در 

خطره!
ســوال: در انتخابــات آینده چه کســانی یا 

تشکل هایی پیروز می شوند؟
هوش مصنوعی: سیستم پیشگویی من هنوز 
کامــلا راه اندازی نشــده اما فکــر کنم پیروز 
انتخابات کســانی هســتند که دنبــال پروژه 
»پیروز شدن« یا »پیروز سازی« هستند. البته 
پیروزسازی را با »خالص سازی« یکی ندانید. 

جلوی سخنانم استیکر لبخند بگذارید!
سوال: نظرت در مورد نوازنده هایی که در مترو 

نوازندگی می کنند چیست؟
هوش مصنوعی: اینها استعدادهای تلف شده اند 
لذا باید از این ها حمایت شود. مثلا در مترو از 
سوی نهاد موسیقی وزارت ارشاد و صدا و سیما 
افرادی به عنوان حمایت بان یا »موسیقی بان« 
اقدام به شناسایی این استعدادها و استفاده از 

آن ها در موسیقی حرفه ای بکنند!

خبرچین

باد و باران 
به داد مردم برس

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 
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رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا با بیان اینکه ۵ رنگ طلایی، 
نقره ای، س��فید، نارنجی و قرمز برای رنگ بندی گواهینامه ها در نظر 
گرفته ش��ده اس��ت، جزئیات رنگ بندی گواهینامه های رانندگی را 
تش��ریح کرد.به گزارش تسنیم، س��ردار سید کمال هادیانفر؛ رئیس 
پلیس راهور فراجا با اش��اره به جزئی��ات رنگ بندی گواهینامه های 
رانندگی اظهار کرد: همان طور که پیش تر هم اعلام شد، قرار است 
گواهینامه های رانندگی در ۵ رنگ صادر ش��وند، این رنگ ها هستند 
که نشان می دهند رانندگی یک فرد چگونه است.رئیس پلیس راهور 

گفت: در ابتدا گواهینامه تمامی افراد سفیدرنگ است و 
بعد از مدتی که افراد رانندگی کردند و مرتکب تخلف 
شدند یا اینکه رانندگی بدون خطر و تخلف داشتند رنگ 
گواهینامه افراد به نارنجی و قرمز تنزل پیدا می کند و یا 
به نقره ای و طلایی ارتقا می یابد. هادیانفر تصریح کرد: 

اگر فردی از نظر پلیس، راننده کم خطر یا پرخطر تشخیص داده شود و 
منجر به تصادف یا مشمول ماده ۷ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی 
شود، گواهینامه او ابتدا به رنگ نارنجی و بعد به رنگ قرمز تغییر رنگ 

می دهد.وی در تشریح ماده ۷ قانون رسیدگی به تخلفات 
رانندگی گفت: این قانون می گوید که افرادی که در مدت 
ضبط گواهینامه اقدام به رانندگی کنند به مرجع قضائی 
معرفی و به مجازات مقرر برای رانندگی بدون گواهینامه 
محکوم می شوند.وی گفت: در نظر داریم تا پایان سال این 
طرح را اجرایی کنیم، اما چون قرار اس��ت از رنگ بندی گواهینامه ها 
برای تش��ویق و یا تنبیه رانندگان استفاده شود منتظر نظر دولت و 

مجلس هستیم.

پلیس:گواهینامهها۵رنگمیشوند!
آموزش  بازنشستگی 

نگاه 

معاون فنی و بیمه ای
 صندوق بازنشستگی کشوری:
مجلسبحرانورودی

صندوقکشوریراتدبیرکند
فیضی ن��ژاد گف��ت: م��ا در بس��یاری موارد 
می بینیم که نیروهایی جذب دستگاه دولتی 
و کش��وری ش��ده و در ادارات و واحدها در 
خدمت دس��تگاه مدیریتی و اجرایی کشور 
ق��رار دارند، ولی به جای صندوق کش��وری، 
مشترک س��ازمان تامین اجتماعی هستند.

به گ��زارش ایلنا، مش��کل کاه��ش ورودی 
صندوق های بازنشس��تگی و کس��ری آن ها 
در س��ال های اخی��ر به یک��ی از اصلی ترین 
مش��کلات این صندوق ها بدل ش��ده است 
که همزمان با پدیده افزایش س��ن جمعیت 
و عب��ور از پنج��ره جمعیت��ی و همزم��ان 
کاهش تعداد اس��تخدام ها خ��ود را نمایان 
ساخته اس��ت. رضا فیضی نژاد )معاون فنی 
و بیمه ای صندوق بازنشس��تگی کش��وری( 
در اظهارنظ��ری در این رابط��ه توضیح داد: 
صندوق بازنشس��تگی کشوری در اساسنامه 
خ��ود و همچنین طبق قانون اس��تخدامی 
کش��وری تنها مش��ترکان خود را کارکنان 
رسمی دس��تگاه های اداری و اجرایی کشور 
می داند و متاسفانه خارج از این محدوده در 
ورودی صندوق کشوری حضور ندارند. وی 
اف��زود: ما در ماده ۲۹ برنامه هفتم توس��عه 
به دنب��ال ثب��ات و پای��داری صندوق های 
بازنشس��تگی بودی��م. وقت��ی م��ا در قانون 
مدیریت خدمات کش��وری و س��ایر قوانین 
خودمان پس از چهارم تیرماه ۱۳۸۰ به این 
سو، با انواع محدودیت و ممانعت در جذب و 
استخدام کشوری مواجه هستیم، عملًا دیگر 
ورودی این صندوق بس��ته ش��ده و ضریب 
پشتیبانی آن به شدت کاهش می یابد. پس 
باید از سوی دیگر برای پایداری این صندوق 
به عنوان دومین صندوق بازنشستگی بزرگ 
کش��ور، بای��د اقدامات متناس��ب ب��ا آن را 
انجام دهیم. فیضی ن��ژاد تصریح کرد: ما در 
بسیاری موارد می بینیم که نیروهایی جذب 
دس��تگاه دولتی و کشوری شده و در ادارات 
و واحده��ا در خدم��ت دس��تگاه مدیریتی 
و اجرایی کش��ور ق��رار دارن��د، ولی به جای 
صندوق کشوری، مش��ترک سازمان تامین 
اجتماعی هس��تند. معاون فن��ی و بیمه ای 
صندوق بازنشس��تگی کش��وری درخواست 
کرد: مجلس بای��د تدبیری کند و در برنامه 
هفتم توس��عه مقرر کند ک��ه تمام کارکنان 
رس��می، پیمان��ی، ق��راردادی و… ک��ه به 
دس��تگاه های اداری و اجرایی خدمت کرده 
و ذیل قوانین مدیریت اس��تخدام کش��وری 
جذب ش��دند را به عنوان افراد تحت پوشش 
صندوق بازنشس��تگی کش��وری شناس��ایی 
کنیم و مش��ترک این صندوق تعریف شوند 
تا م��ا بتوانیم از بحران مهم بس��ته ش��دن 
ورودی ه��ای صن��دوق کش��وری و ضریب 
پش��تیبانی پایین آن فعلًا عب��ور کنیم. در 
این ص��ورت می ت��وان در کن��ار اصلاحات 
پارامتری��ک امی��د ب��ه تغیی��رات در جهت 
پای��داری این صندوق مهم کش��ور داش��ته 
باش��یم. وی تصری��ح کرد: م��ا نمی خواهیم 
فش��اری ایجاد کنیم تا اس��تخدام جدیدی 
ب��ا یک بار مالی مش��خص اتفاق بیفتد، کما 
اینکه اس��تخدام های جدید ص��ورت گرفته 
نیز براس��اس معیار پارامتریک جدید، سن 
بالایی است که چندان به صندوق کشوری 
کمک نمی کند. قاعدتاً افرادی که در سنین 
بالای چهل س��ال جذب می شوند، تا زمان 
رس��یدن به سن بازنشس��تگی به جای ۳۰ 
سال، تنها حدود ۲۰ سال خدمت می کنند 
ی��ا در ادامه ت��وان خدمت مناس��ب ندارند. 
م��راد ما از بی��ان این نکته آن اس��ت که با 
همی��ن نیروهایی ک��ه داری��م و ذیل دیگر 
صندوق ه��ا قرار دارند، می توان س��هم قابل 
توجه��ی از ورودی صن��دوق بازنشس��تگی 
کش��وری را افزای��ش داد. ضم��ن اینک��ه با 
همین جدیدالاس��تخدام ها )ک��ه به صورت 
ق��راردادی و پیمانی جذب می ش��وند( باید 
به لحاظ اصولی جذب صندوق بازنشستگی 
کشوری شوند. فیضی نژاد در پاسخ به سوالی 
پیرامون اینکه »در دستگاه هایی مثل وزارت 
آم��وزش و پ��رورش و وزارت بهداش��ت و 
درمان که مسئولان از کمبود نیرو در آن ها 
نیز همواره س��خن می گوین��د و آیا می توان 
ظرفی��ت ج��ذب نی��روی رس��می در این 
بخ��ش را به منظور افزایش ورودی صندوق 
کش��وری بالا برد«؟ توضیح داد: هم اکنون 
۷۰ درصد مش��ترکین و افراد طرح پوشش 
صندوق کشوری از میان دو دستگاه آموزش 
و پرورش و وزارت بهداشت هستند. آموزش 
و پ��رورش بزرگترین دس��تگاه و بهداش��ت 
دومین دس��تگاهی اس��ت که بازنشستگان 
کش��وری را تش��کیل می دهد. معاون فنی 
و بیم��ه ای صندوق بازنشس��تگی کش��وری 
اضافه کرد: قطعاً نیروهای این دو وزارتخانه 
در قال��ب معلم، پرس��تار، بهیار و پزش��ک 
و… نی��از مب��رم و ضروری مردم و کش��ور 
هس��تند. بحث آموزش و سلامت دو حوزه 
مهم و حیاتی هس��تند و نمی شود در قالب 
راهبردهایی مانند »کوچک سازی دولت« و 
»برون س��پاری خدمات« تعهدات را در این 
دو بخش کاهش دهیم. طبق قانون اساسی 
ما تا پایان تحصیلات متوسطه دولت موظف 
به ارائه خدمات آموزش رایگان اس��ت و در 
بخش درمان حداقل ها برای اقش��ار مختلف 
باید تامین باش��د، لذا در این حوزه سیاست 
تعدی��ل نیرو و ممنوعیت اس��تخدام و برون 
س��پاری و موقتی س��ازی وجاهت نداشته و 

قابل قبول نباشد.

دلیلعدماعتقاد
مسئولانآموزشوپرورش
بهلزوماستفادهازظرفیت
»آموزشغیرحضوری«

دراوجآلودگیهواچیست؟!
اگ��ر این چن��د روزه، مصوبه کمیت��ه اضطرار 
آلودگی هوا مبنی بر تشکیل کلاس ها به صورت 
غیرحضوری نبود، در همین روزهای به شدت 
آلوده نیز شاهد اصرار مسئولان فعلی آموزش و 
پرورش بر لزوم حضور فیزیکی دانش آموزان در 
مدارس بودیم و خبری از آموزش مجازی نبود!به 
گزارش تسنیم، اصرار بر تعطیل نشدن مدارس 
در آلوده ترین روزهای تهران و کلان ش��هرها، 
موضوعی اس��ت ک��ه در دو س��ال اخیر بر آن 
تأکید بس��یاری می ش��ود به خصوص از سوی 
مس��ئولان آموزش و پرورش. اصرار مسئولان 
آم��وزش و پرورش بر تعطیل نش��دن مدارس 
حتی در آلوده ترین روزهای س��ال، یک عقبه 
ذهنی دارد آن هم تعطیلات دوس��اله مدارس 
در دوران کروناست که آسیب های بسیاری را 
به لحاظ درسی و جسمی به دانش آموزان وارد 
کرد.اما نکته مه��م در جریان تعطیلات اخیر 
مدارس که از سوی مسئولان مورد توجه قرار 
نمی گیرد، تفاوت تعطیلات چند روزه آلودگی 
هوا با تعطیلات دوس��اله کرونا است؛ در دوران 
کرونا در کشورمان شاهد تعطیلی طولانی مدت 
۲س��اله مدارس کش��ور و برگزاری آموزش ها 
به صورت مجازی بودیم در حالی که یک سال 
پس از شروع کرونا، بسیاری از کشورهای دنیا 
با لحاظ کردن برخ��ی تمهیدات خاص، اقدام 
به دایر کردن مدارس خود به صورت حضوری 
کردن��د اما در کش��ورمان اص��رار عجیبی بر 
تعطیلی مطلق مدارس وجود داشت! اما حالا 
که مس��ئله تعطیلی چندروزه مدارس به دلیل 
آلودگی ش��دید هوا مطرح می شود، مسئولان 
آم��وزش و پرورش اصرار عجیبی بر تش��کیل 
حضوری مدارس و کش��اندن دانش آموزان به 
کلاسهای درس در اوج آلودگی هوا دارند! این 
در حالی اس��ت که با سرمایه گذاری آموزش و 
پرورش در بحث فضای مجازی و برخورداری 
کامل از بستر »شبکه شاد« قطعاً در تعطیلات 
آلودگ��ی هوا به راحت��ی می ت��وان از ظرفیت 
آموزش مجازی اس��تفاده کرد و هیچ نیازی به 
حضور فیزیکی دانش آموزان در مدرسه نیست 
و قاعدتاً تعطیلی چن��دروزه آموزش حضوری 
نمی تواند آس��یب ب��ه دانش آم��وزان و فرایند 
آموزش بزند. با این اوصاف باید از مس��ئولان 
آموزش و پرورش پرسید؛ بر اساس کدام منطق 
و دلیل اصرار بر دای��ر بودن حضوری مدارس 
حتی در اوج روزهای آلوده س��ال دارند؟! آیا از 
نگاه آنها لطمه به سلامت جسمی دانش آموزان 
به واسطه اصرار بر چنین تصمیمی، فاقد اشکال 
است و آیا مضرات احتمالی غیرحضوری شدن 
آموزش بر لطمات جسمی شدید دانش آموزان 
در روزه��ای آلوده، غلبه دارد؟!آیا وجود چنین 
نگاهی در مسئولان آموزش و پرورش حکایت 
از گرفت��اری آنها به »اف��راط و تفریط« ندارد؛ 
»اف��راط« در تعطیلی دوس��اله مدارس و حالا 
»تفریط« در برگزاری غیرحضوری کلاس های 
دانش آموزان در روزهای آلوده و اصرار بر لزوم 
تش��کیل حضوری کلاس های درس؟!!اگر این 
چند روزه، مصوبه کمیته اضطرار آلودگی هوا 
مبنی بر تعطیلی مدارس و تش��کیل کلاس ها 
به صورت غیرحضوری نب��ود، قطعاً در همین 
روزه��ای به ش��دت آل��وده نیز ش��اهد اصرار 
مس��ئولان فعلی آم��وزش و پ��رورش بر لزوم 
حضور فیزیکی دانش آموزان در مدارس بودیم 
و خبری از آموزش های مجازی نبود!از س��وی 
دیگر مشخص نیست؛ معیار کارگروه اضطرار 
آلودگی هوا برای تعیین مقاطعی که باید طی 
این روزهای آلوده به صورت مجازی برگزار شوند 
چیس��ت؟ به عنوان مثال بر اساس مصوبه این 
کارگروه طی دو روز گذشته صرفاً دانش آموزان 
تا مقطع متوسطه اول می توانستند از آموزش 
مجازی بهره مند ش��وند و دانش آموزان تهرانی 
متوس��طه دوم و البته دانشجویان محکوم به 
حضور در مدارس و دانشگاه ها در اوج آلودگی 
هوا بودند! آیا اگر آلودگی هوا سلامت جسمی 
دانش آموز مقطع مثلاً متوس��طه اول را تهدید 
می کند و همین امر باعث دس��تور کارگروه به 
تعطیلی مدارس و تشکیل کلاس  آنها به صورت 
غیرحضوری شده، این آلودگی هوا هیچ آسیبی 
به دانش آموزان متوس��طه دوم یا دانشجویان 
نمی زند که آنها محکوم به حضور فیزیکی در 

مدارس و دانشگاه ها شده اند؟!

نماینده مردم قم: 
اشتباهیبهافزایش

سنبازنشستگیرأیدادم
نماین��ده مردم ق��م در خص��وص رای موافق 
ب��ه افزایش س��ن بازنشس��تگی و مخالفت با 
آن گف��ت: بنده و برخ��ی نمایندگان به دلیل 
تداخل مباحث متوجه نشده و به اشتباه رای 
دادیم که وقتی موضوع مش��خص شد شخصا 
هم ب��ه صورت علنی و ه��م از طریق نامه به 
دبیر ش��ورای نگهب��ان اعلام ک��ردم که این 
مصوبه ایراداتی دارد و ش��رعا نیز اشکال دارد. 
به گ��زارش ایرنا، مجتبی ذوالن��وری نماینده 
قم اضافه کرد: این اش��تباه ص��ورت گرفته و 
از اعت��راف به آن نه ابای��ی دارم و نه خجالت 
می کشم؛ لذا با صدای رسا اشتباه خود را اعلام 
کرده و باب��ت آن عذرخواهی می کنم. یکی از 
اعضای داوطلب سامانه شفافیت مجلس هستم 
که همه مردم در تمام نقاط کشور می توانند با 
مراجعه به این س��امانه تمامی آراء صادر شده 
بنده در مجلس را مشاهده کنند و از همین رو 

از اعتراف به اشتباهات خود ابایی ندارم.

9 اجتماعی

رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر تهران گفت: متاسفانه باید 
اذعان داشت که تمام دولت ها از جمله دولت سیزدهم، نتوانسته اند در 
زمینه مقابله با آلودگی هوا به تمام تکالیفی که در بخش های مختلف 
برایشان تعیین شده است، عمل کنند. مهدی پیرهادی در گفت وگو با 
ایلنا درباره آخرین وضعیت مازوت سوزی توضیح داد: پیگیری های شورا و 
اظهارات مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان متولی نظارت 
بر نوع س��وخت مصرفی در واحدهای صنعتی، تجاری، منازل و... نشان 
می دهد که در س��طح استان تهران مازوت س��وزی وجود ندارد، ولی در 
نیروگاه های برخی استان های همجوار، مازوت سوزی انجام می شود که 
آلودگی ناش��ی از این اقدام در فصول س��رد س��ال با وزش باد به حومه 
پایتخت منتقل می ش��ود. عضو شورای اسلامی ش��هر تهران ادامه داد: 
براس��اس اظهارات نماینده ش��رکت ملی پخش و پالایش فرآورده های 
نفتی در جلسه استانداری، دو نیروگاه در خارج از استان تهران در برخی 
روزها سوخت مازوت مصرف می کنند که مازوت سوزی آنها بر تشدید 
آلودگی هوا در حومه پایتخت تاثیر می گذارد. یکی از این نیروگاه ها در 
استان البرز است که در زمستان سال گذشته قطعا مازوت سوزی انجام 
داده اس��ت و بیم آن می رود که در زمس��تان امسال هم مازوت سوزی 
انجام دهد و آلایندگی ناش��ی از آن به حومه پایتخت و بخش هایی از 
شهر تهران منتقل شود. وی افزود: کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اسلامی در گزارش��ی تایید کرده است که ۱۴ نیروگاه کشور در برخی 
روزها در فصول سرد سال اقدام به مصرف سوخت مازوت می کنند که 
این مسئله در تشدید آلودگی هوا در برخی شهرهای ایران تاثیر می گذارد. 
این نکته در گزارش های مش��ابهی توسط سازمان بازرسی کل کشور و 
مرکز پژوهش های مجلس نیز تایید شده و شکی نیست که در مناطقی از 
کشورمان، مازوت سوزی در نیروگاه ها انجام می شود و مهمترین دلیل آن 
هم ناترازی در مصرف گاز طبیعی کشور است. رئیس کمیسیون سلامت، 
محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر با بیان این که مازوت سوزی 
در استان تهران انجام نمی شود، اما مسائل دیگری سبب شده است که 
در طول سال های گذشته همچنان شاهد تشدید آلودگی هوای پایتخت 
بخصوص در ایام سرد سال باشیم، اظهار داشت: هیچ کس نمی تواند انکار 
کند که اهالی شهر تهران در بسیاری از روزهای سال، هوای آلوده تنفس 
می کنند و این مسئله س��لامت عموم شهروندان بخصوص کودکان و 
سالمندان را با مشکل مواجه می کند. پیرهادی ادامه داد: آلودگی هوای 
تهران معضلی است که در طول چند دهه گذشته ادامه داشته و قطعا 
در تمام دولت های گذش��ته در رفع ای��ن معضل کوتاهی هایی صورت 
گرفته اس��ت. البته دولت سیزدهم تا امروز تلاش کرده است که برخی 
کوتاهی های دولت های قبل را جبران کند؛ به طور مثال، در دولت فعلی 
حمایت مناسبی از شهرداری ها برای توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی 
انجام ش��ده است و نهایی ش��دن قرارداد واردات واگن مترو از چین یا 
برنامه هایی که مدیریت شهری پایتخت برای نوسازی ناوگان اتوبوسرانی 
و برقی سازی تدریجی حمل ونقل عمومی پایتخت دارد، بدون همراهی 

دولت میسر نبوده و نیست. 

<شاهد اجرای دستورالعملی جامع
 برای اسقاط وسایل نقلیه فرسوده نیستیم 

عضو شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: متاسفانه باید اذعان داشت 
که تمام دولت ها از جمله دولت سیزدهم، نتوانسته اند در زمینه مقابله 
ب��ا آلودگی هوا به تم��ام تکالیفی که در بخش های مختلف برایش��ان 
تعیین شده است، عمل کنند. یکی از بارزترین مصادیق در این زمینه 
نیز عقب ماندگی ش��دید دولت ه��ا در از رده خارج ک��ردن خودروها و 

موتورس��یکلت های فرسوده است که حتی در دولت کنونی هم تعیین 
تکلیف نشده و همچنان شاهد اجرای دستورالعملی جامعی برای اسقاط 
وسایل نقلیه فرسوده نیستیم، این در حالی است که یکی از منابع اصلی 
تشدیدکننده آلودگی هوای تهران و بسیاری از دیگر کلانشهرها، تردد 
وسایل نقلیه فرسوده است. پیرهادی ادامه داد: بالا بودن مصرف سوخت 
خودروهای داخلی نسبت به استانداردهای جهانی در کنار متوقف شدن 
روند توس��عه ناوگان حمل ونقل عمومی تهران در طول ۱۰ سال اخیر، 
از جمله دیگر عوامل تش��دیدکننده آلودگی هوای پایتخت بوده است. 
در کنار این مس��ئله، اجرا نشدن کامل طرح کهاب و سایر تکالیفی که 
برای وزارت نفت و البته س��ایر وزارتخانه ها در قانون هوای پاک تعریف 
ش��ده، به افزایش آلاینده ها در ش��هر تهران دامن زده است و در چنین 
شرایطی، مس��ئولان تمام دستگاه های متولی اجرای قوانین و مقررات 
مربوط به مقابله با آلودگی هوا هس��تند، وظیفه دارند که در بازه زمانی 
مش��خصی به تکالیف قانونی خود عمل کنند. وی در پایان خاطرنشان 
کرد: اگر دستگاه ها همچنان بخواهند که به اغلب تکالیف خود در زمینه 
اجرای قانون هوای پاک بی توجه باشند، همان طور که در ایام سرد امسال 
نیز مانند سال های قبل شاهد تشدید آلودگی هوای تهران هستیم، در 

سال های بعد نیز شاهد تداوم این معضل خواهیم بود. 

<امیدواریم در استان البرز هم مازوت سوزانده نشود
از س��وی دیگر رئیس ش��ورای اسلامی شهر تهران با اش��اره به این که 
سوزاندن مازوت با توجه به نزدیکی البرز به تهران می تواند در آلایندگی 

تهران تاثیرگذار باش��د، گفت: امیدواریم امسال در نیروگاه البرز مازوت 
سوزانده نشود.به گزارش ایسنا، مهدی چمران ادامه داد: در جلسه گذشته 
رئیس کمیسیون محیط زیست شورا تذکری در مورد سوخت نیروگاه ها 
و استفاده از مازوت ارائه کردند؛ اما پس از آن دستگاه های مرتبط اعلام 
کردند که مازوت سوزانده نمی شود، اما در استان های دیگر به جز تهران 
در هنگام کمبود س��وخت مازوت می س��وزانند.چمران در ادامه گفت: 
امیدواریم امسال طوری برنامه ریزی شود که در استان البرز هم مازوت 
سوزانده نشود چرا که با توجه به نزدیکی البرز با تهران این اقدام بر روی 
آلایندگی هوای تهران تاثیر می گذارد. این تاثیر حتی اگر کم هم باشد 
برای ما مهم است. در همین راستا با مسئول پالایشگاه ها صحبت داشتیم 
و ب��ا وزیر هم در این خصوص صحبت می کنیم. از س��وی دیگر تلاش 
می کنیم دعوتی از وزیر نفت برای حضور در شورا داشته باشیم تا در مورد 

مسائل مختلف صحبت کنیم.

<نیازمند سیاست واحد درباره آلودگی هوا هستیم
همچنین رئیس کمیس��یون شهرس��ازی شورای ش��هر تهران اعلام 
کرد:مشارکت مردم یک گام اساسی و موثر در کاهش آلودگی هواست. در 
مورد آلودگی هوا باید دستگاه قضائی، دستگاه تقنینی کشور، دانشگاه ها 
و عناصر فرهنگی و رسانه ها بر اساس یک سیاست واحد حرکت کنند. 
به گزارش ایسنا، مهدی عباس��ی با بیان اینکه در موضوع آلودگی هوا 
ب��ه نظر اضلاع و افرادی که باید کار کنند متفاوت و مختلف هس��تند 
اما بیش��تر به مسئولیت های حاکمیتی پرداختیم، بگونه ای که از سایر 
ظرفیت های غافل شدیم، گفت: اگر همه با هم تصمیم به حل مشکل 
نگیریم این مشکل لاینحل باقی خواهد ماند. یعنی باید دستگاه قضائی، 
دستگاه تقنینی کشور، دانشگاه ها و عناصر فرهنگی و رسانه ها بر اساس 
یک سیاست واحد حرکت کنند. وی با بیان اینکه اصلی ترین بازیگران 
این صحنه، مردم هس��تند، ادامه داد: مردم چطور؟از این جهت که اگر 
مردم همین امروز تصمیم بگیرند که در استفاده از سوخت های فسیلی 
و خودروهای شخصی در استان تهران ۱۰ درصد کاهش مصرف و صرفه 
جویی داشته باشند، موثر است. براساس گزارش مرداد ماه مدیر شرکت 
ملی پخش نفت در استان تهران ۲۰ میلیون لیتر مصرف بنزین داشتیم 
که در درصد صرفه جویی یعنی دومیلیون لیتر بنزین. اگر این ۲۰ میلیون 
لیتر مصرف سوخت در استان تهران را با کشورهایی که شرایط مشابه 
دارند مقایس��ه کنیم، می بینیم که مصرف انرژی تهران به اندازه پهنای 
بقیه کشورهاست. عباسی تاکید کرد: قطعا تکالیف دولت و مجموعه ها 
جای خود باقی است ولی اینجا مشارکت مردم یک گام اساسی و موثر 

در کاهش آلودگی هواست.

<موتورسیکلت عامل اصلی آلودگی هوای تهران است!
در این میان استاندار تهران گفت: یکی از عوامل اصلی بروز آلودگی هوا 
در پایتخت تردد زیاد موتورس��یکلت ها است که در این زمینه نیازمند 
همکاری همه هستیم.به گزارش تسنیم، علیرضا فخاری با اشاره به انتشار 
اخباری مبنی بر اس��تفاده از م��ازوت در نیروگاه های تهران اظهار کرد: 
تاکنون خبر موثقی مبنی بر استفاده از مازوت در نیروگاه ها نداشته ایم.

وی تأکید کرد: به نظر می رس��د دراین باره کمی فضاسازی شده است، 
همه مراکز تولید انرژی به ویژه نیروگاه ها سوخت دوگانه دارند، اما هنوز 
به ش��رایط حاد برای استفاده نکردن از سوخت گاز نرسیده ایم و به نظر 
می رسد کمی فضاسازی غیرواقعی در برخی رسانه ها شده است.استاندار 
تهران گفت: یکی از عوامل اصلی بروز آلودگی هوا در پایتخت تردد زیاد 

موتورسیکلت ها است که در این زمینه نیازمند همکاری همه هستیم.

 عضو شورای شهر تهران:

دولت ها در ایران نتوانسته اند به تکالیف  خود
 در زمینه مقابله با آلودگی هوا عمل کنند

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران در 
یکصد و نود و هشتمین جلسه دوره ششم شورا نرخ بلیط مسیر مترو 
تهران-پرند را اعلام کرد.به گزارش ایلنا، سید جعفر تشکری هاشمی با 
بیان این که این لایحه بر مبنای چند موقعیت پیشنهاد می شود، اظهار 
داش��ت: لایحه مورد نظر بر اس��اس نرخ های سایر وسایل حمل ونقل 
عمومی، س��ایر خطوط مترو شامل هشتگرد، تهران - کرج و خطوط 
داخلی و براساس پیشنهاد شهرداری تهران مورد بررسی قرار گرفت. 
وی با بیان این که به شهرداری تهران و شرکت بهره برداری مترو اجازه 
داده می شود تا زمان انتخاب بهره بردار مسیر مترو تهران - پرند، حد 
فاصل متروی ایستگاه شهر آفتاب تا پرند نسبت به بهره برداری اقدام 
کنند، یادآور شد: قیمت بلیت متروی پرند تا پایان سال جاری برابر نرخ 
فرودگاه امام )ره( به ازای هر سفر با کارت بلیت الکترونیک ۱۳ هزار و 
۶۵۰ تومان و بلیت تک سفره ۱۵ هزار تومان تعیین شده که در واقع 
نرخ بلیط فرودگاه امام اس��ت. تشکری هاشمی تاکید کرد: شهرداری 
تهران مکلف است تا پایان سال جاری نسبت به انعقاد قرارداد با دولت 

برای هزینه نگهداشت، خدمات و نرخ بلیت اقدام کند و شرکت مترو 
موظف اس��ت گزارش بهای خدمات تمام شده را به صورت ۶ ماهه به 
ش��ورا ارائه دهد. سید محمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شورا نیز 
در این جلس��ه گفت: یکی از س��والات مردم این است که چرا قیمت 
بلیت متروی تهران - پرند با نرخ بلیت متروی تهران - کرج متفاوت 
است؟ ما قیمت فرودگاه امام )ره( را برای این مسیر در نظر گرفته ایم 
که برخی افراد برای سفرهای خارجی از آن استفاده می کنند، اما امروز 
مردم عادی می توانند با مترو از شهر پرند به تهران سفر کنند. مهدی 
چمران، رئیس ش��ورای اسلامی شهر تهران نیز در این جلسه گفت: 
قیمت بلیت متروی تهران - پرند قرار بود ۲۰ هزار تومان باش��د، اما 
تصمیم گرفتیم تا پایان سال رقم بر اساس نرخ بلیت فرودگاه امام )ره( 
باشد. برای مترو تهران- کرج نیز باید تصمیم درستی گرفته شود تا 
با نرخ سایر وسایل حمل ونقل عمومی هم تراز باشد و تفاوت چندانی 
نداشته باشد. محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورا 
نیز با بیان این که آمار روزانه سفر با متروی تهران - پرند چهار هزار 

نفر پیش بینی شده و بحث های مفصلی برای نرخ گذاری بلیت انجام 
شده اس��ت، یادآور ش��د: قیمت بلیت متروی تهران - کرج نیز باید 
اص��لاح ش��ود. وی با تاکید بر این که انعقاد ق��رارداد با دولت زمان بر 
است و باید این اجازه به شرکت بهره برداری مترو داده شود تا مسیر را 
اداره کنیم، تصریح کرد: نمی توان خط را تعطیل کرد؛ لذا باید حداکثر 
تا پایان امس��ال، شرکت بهره برداری خط را اداره و هزینه ها را تامین 
کند تا انعقاد قرارداد محقق ش��ود و دولت هزینه ه��ا را بپردازد. باید 
در نامه نگاری های شهرداری با دولت، مدت کوتاه تا پایان سال لحاظ 
شود.رئیس شورای اسلامی شهر تهران در ادامه جلسه پیشنهاد کرد 
که شهرداری مکلف شود بلافاصله پس از تصویب این لایحه نسبت 
به انعقاد قرارداد اقدام کند و تا پایان سال، رفع نواقص و انعقاد قرارداد 
را به نتیجه برساند که این پیشنهاد با حداکثر آرای موافق به تصویب 
اعضای شورا رسید. در نهایت نیز قیمت بلیت متروی تهران - کرج با 
کارت بلیت الکترونیک ۱۳ هزار و ۶۵۰ تومان و با بلیت تک سفره ۱۵ 

هزار تومان در صحن علنی شورای اسلامی شهر تهران تصویب شد.

رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیست گفت: ۱۵ درصد میزان گرد 
و غبار و ۳۵ درصد خسارت ناشی از گرد و غبار از اراضی کشاورزی 
نش��ات می گیرد. به گزارش ایسنا، علی سلاجقه با بیان اینکه آب و 
خاک منشاء زندگی هستند، اظهار کرد: ۲۵ درصد تنوع زیستی در 
خاک اس��ت. بیش از ۹۰ درصد جانداران از خاک استفاده می کنند 
و بیش از ۹۵ درصد تغذیه ما از خاک است. وی ادامه داد:۵ میلیون 
هکتار از اراضی کشاورزی منشاء گرد و غبار در کشور هستند. ۳.۷ 
میلیون هکتار از این ۵ میلیون هکتار اراضی آبی هس��تند که منشا 
گ��رد و غبارهس��تند. حدود ۱۵ درصد میزان گرد و غبار کش��ور از 
اراضی کش��اورزی بوده و ۳۵ درصد خسارت ناشی از گرد و غبار از 
این اراضی کش��اورزی است. با وجود این آمارها پرسشی که مطرح 
می شود این اس��ت که چرا این اتفاق افتاده و آیا ما واقعا کشاورزی 
علمی بلدیم؟ آیا اینگونه حفاظت از آب و خاک شایسته کشور است؟ 
آیا سوء مدیریت ها که نمی تواند تولید در واحد سطح را افزایش دهد 

باید باعث افزایش س��طح زیرکشت ش��ود و به منابع طبیعی فشار 
بیاوریم؟رئیس س��ازمان محیط زیست اضافه کرد: قانون حفاظت از 
خاک س��ال ۱۳۹۸ ابلاغ شد و بندهای متعددی دارد. در این قانون 
به چگونگی آلوده ش��دن منابع آب و خ��اک و کمیت آن پرداخته 
شده است. وی با بیان اینکه موضوع تغییر اقلیم بهانه ای شده تا هر 
اتفاقی ناشی از سوء مدیریت را با آن توجیه کنیم، تصریح کرد: ما در 
حال مسموم کردن منابع آب و خاک کشور هستیم. براساس قانون 
حفاظت از خاک وقتی خاک تخریب می ش��ود باید بازسازی شود. 
بازسازی هر مترمکعب خاک ۳ دلار تا ۳۹ هزار دلار هزینه می برد. 
س��لاجقه ضمن اشاره به اینکه قوانین خوبی داریم ولی این قوانین 
را به خوبی عمل نمی کنیم، گفت: در کشور کشاورزانی هستند که 
از منابع آب و خاک به بهترین نحو اس��تفاده و در واحد س��طح تناژ 
بالایی تولید دارند. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست اضافه کرد: 
در کنار وزارت جهاد کش��اورزی برای حفاظت از خاک ایستاده ایم و 

وظایف قانونی خود را انج��ام می دهیم اما وزارت جهاد باید از همه 
ظرفیت های علمی و نخبگانی استفاده کند و چالش های مربوط به 
آینده خاک را کاهش دهد.سلاجقه افزود: باید به جای افزایش سطح 
زیر کشت، تولید در واحد سطح را افزایش دهیم و علمی کار کنیم. 
بحث های خاک ورزی و کش��اورزی حفاظتی را نیز در دس��تور کار 
قرار دهیم. رئیس سازمان محیط زیست با بیان اینکه داخل کشور 
در موضوع��ات هدر رفت مناب��ع آب و خاک از لحاظ کیفی و کمی 
وظایف خود را طبق قانون انجام می دهیم، گفت: در خارج از کشور 
نیز در نشست منطقه ای وزرای حفاظت از محیط زیست کشورهای 
همسایه و اجلاس بین المللی مبارزه با گرد و غبار وظایفی بر عهده ما 
گذاشته شده است اما اینکه ۲۷۰ میلیون هکتار از اراضی کشورهای 
همس��ایه مولد و منشا گرد و غبار هس��تند، بحث اساسی است. در 
جهت حل این مس��ائل به دیپلماس��ی پرداختیم و رایزنی ها نیز در 
حال انجام است. سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در 
پایان اظهارکرد: امیدواریم هیئت عراقی هر چه سریع تر در کشور ما 
حضور پیدا کنند و مسائل مربوط به گرد و غبار را به صورت عملیاتی 
مرتفع کنیم. با دیگر کشورها از جمله ترکمنستان نیز رایزنی هایی 

برای مهار کانون های گرد و غبار صورت گرفته است.

با تصویب شورای شهر:

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

نرخبلیتمترویتهران-پرنداعلامشد

تغییراقلیمبهانهسوءمدیریتهاشدهاست

پیرهادی: متاسفانه باید اذعان داشت که تمام 
دولت ها از جمله دولت سیزدهم، نتوانسته اند 
در زمینه مقابله با آلودگی هوا به تمام تکالیفی 
که در بخش های مختلف برایشان تعیین شده 
است، عمل کنند. یکی از بارزترین مصادیق در 
این زمینه نیز عقب ماندگی شدید دولت ها در 
از رده خارج کردن خودروها و موتورسیکلت های 
هم  کنونی  دولت  در  حتی  که  است  فرسوده 
اجرای  شاهد  همچنان  و  نشده  تکلیف  تعیین 
دستورالعملی جامعی برای اسقاط وسایل نقلیه 
فرسوده نیستیم، این در حالی است که یکی از 
منابع اصلی تشدیدکننده آلودگی هوای تهران و 
بسیاری از دیگر کلانشهرها، تردد وسایل نقلیه 

فرسوده است
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رئیس مجلس در تشــریح بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه 
در مجلــس گفت: بحث بهره وری ۲.۸ درصد از ۸ درصد رشــد 
هدفگذاری شده ما را شامل می شود. یعنی این میزان از رشد ما 
باید از محل افزایش بهره وری باشــد. محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شــورای اســامی در برنامه زنده تلویزیونی در تشریح 
مصوبات مجلس در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه طی 
سخنانی اظهار داشت: خروجی برنامه هفتم نتیجه زحمات مجلس 
و دولت است و من شاهد بودم که از روزهای ابتدای تشکیل دولت 
و شاید قبل از شکل گیری هیئت دولت سیزدهم برنامه هفتم در 
حال پیگیری بود و رفت و برگشت های زیادی بین دولت و مجلس 
شکل گرفت تا در نهایت به این برنامه فعلی رسیدیم. وی افزود: 
اگر نگاهی به افق آینده داشته باشیم اولین موضوعی که باید توجه 
شود بحث دولت است که بار اصلی اجرای برنامه روی دوش اوست. 
البته وقتی دولت گفته می شود منظور لزوما هیئت دولت نیست. 
در حقیقــت ما می گوییم همه دســتگاه های اجرایی و نهادهای 
عمومی غیردولتی و شرکت های ذیل دولت و هر ظرفیتی که در 
کشور وجود دارد برنامه هفتم برای همه اینها تعیین تکلیف کرده 
است. البته که شاکله دولت در اجرای برنامه نقش اساسی را دارد 
بنابراین روحیه تحول در دولت و اراده او بسیار مهم و کلیدی است. 
رئیس مجلس گفت: ما در بررسی لایحه برنامه هفتم توجه مهمی 
به بودجه و انضباط آن داشــتیم و تاکیدمان این بوده که کسری 
تراز عملیاتی نداشته باشیم یا به حداقل برسد. بحث بهره وری ۲.۸ 
درصد از ۸ درصد رشد هدفگذاری شده ما را شامل می شود. یعنی 
این میزان از رشــد ما باید از محل افزایش بهره وری باشد. روش 
تامین منابع و جلوگیری از بنگاه داری بخش های مختلف دولتی 
نیز از دیگر مســائل مورد توجه مجلس در بررسی لایحه برنامه 
هفتم توسعه بوده است. قالیباف با بیان اینکه رابطه دولت و نفت 
یکی دیگر از بخش های مورد توجه در برنامه هفتم بوده اســت، 
خاطرنشــان کرد: ما باید روز به روز از نفت ارزش افزوده بیشتری 
ایجاد کنیم. متاسفانه در طول سالهای گذشته حدود ۱۵۰ میلیارد 
دلاری که براساس قانون به صندوق توسعه ملی تزریق شده بود 
حدود ۱۰۰ میلیارد دلار از آن مجددا به دولت بازگشــت است. 
خب ما در برنامه هفتم یک تصمیم جدی و اساسی برای اصاح 
این روند گرفتیم. وی افزود: به ده ها دلیل منطقی و غیرمنطقی 
مردم بخشی از این ارز را به صورت شخصی ذخیره و بایگانی کرده 
و راکد گذاشــته اند از این رو خود صندوق توسعه ملی باید از این 
سرمایه ها استفاده کند اما یک شرط جدی و قطعی گذاشته ایم 
که صندوق توسعه ملی به تنهایی نمی تواند تصدی گری و بنگاه 
داری کند و در پایان و بعد از راه اندازی این مسیر باید سرمایه ها را 
تبدیل به ثروت کند. قالیباف ادامه داد: عاوه بر دارایی های شرکت 
نفت؛ سایر شرکت ها، بخش خصوصی، مردم و سرمایه هایی که در 
گاوصندوق های مردم و یا صندوق های امانات در بانک ها گذاشته 
شده است باید به چرخه اقتصاد در سرمایه گذاری بازگردد که یکی 
از نکات مهم و جدی مطرح شــده در احکام برنامه است. رئیس 
مجلس درباره توجه به دارایی های دولتی در برنامه هفتم توسعه 
گفت: همان دارایی هایی که اشاره کردم، یعنی دارایی های سودآور، 
یک بخشــی از آن مولدسازی است، بدین معنی که ما ده ها هزار 
میلیارد سرمایه مولد و پروژه های نیمه تمام داریم که در این برنامه 
پیش بینی شده که بتوانیم از آن ها هم استفاده کنیم. وی با بیان 
اینکه یکی دیگر از بخش های ۴ حوزه مذکور مربوط به پیشرفت 
ایران است، ادامه داد: در برنامه پیشرفت ایران ما معتقدیم که دیگر 
ما کشــور را نباید فقط اداره کنیم، باید امر تحول را همانگونه که 
مقام معظم رهبری بارها تأکید کردند و در سال ۱۳۹۹ بر این نکته 
که باید تحول اتفاق بیفتد، تاکید شد، پیگیری شود. در برنامه هفتم 
باید برنامه تحول باشد که بتواند آینده ای کاما روشن، ملموس و 
باورپذیر ایجاد کند. رئیس مجلس شورای اسامی اضافه کرد: یکی 
از موضوعاتی که ما در برنامه هفتم بر آن تاکید داریم این اســت 
که برنامه را واقع بینانه ببینیم، به هرحال بخشی از ما نمایندگان 
و بخشی از دولت، تجربه کار اجرایی داریم. ما این را واقعی دیدیم 
که به سرنوشت برنامه های دیگر که تحقق ۳۰ درصد و ۲۵ درصد 
دچار نشود. این تحول حتماً لازم است باشد که هم زندگی امروز 
مردم را متحول کنیم و مشکاتشان را حل کنیم و هم افق روشنی 
برای آینده باشد. به نظر من ضعف ما در این بخش است، باید برای 
مردم عزیزمان و جوانانمان فردای روشن تری داشته باشیم. قالیباف 
در پاســخ به این پرسش که آیا منظور این است که برنامه هفتم 
عاوه بر بهبود شرایط به دنبال ایجاد افق های روشن نیز هست؟ 

توضیح داد: حتما؛ً اینکه امروز مشــکات را اداره کنیم، کفایت 
نمی کند. این حداقل کاری اســت که انجام می دهیم. برنامه باید 

بتواند با رویکرد تحولی پیشرفت را رقم بزند.

< تشریح برنامه کوتاه مدت تحولی در حوزه خودرو
وی در تشــریح راهکارهای دستیابی به هدف فوق گفت: صنعت 
رقابتی مدنظر ما اســت که باید به طور جد به آن توجه شــود. 
موضوعاتی مانند برنامه ملی توسعه ای، همچنین در بخش هایی 
به طور خاص مانند خودروسازی باید توجه شود. یکی از مشکات 
جدی مردم ما این بخش اســت و امروز می بینیم مجلس طرح 
تحولی کوتاه مدت در حوزه خودرو با واردات خودرو داشــت؛ ما 
وقتی کار را رقابتی نمی کنیم و یک کار را انحصاری دنبال می کنیم، 
مشکات ایجاد می شود. به طور مثال در حوزه خودرو، اگر مشروط 
بودن، موقت بودن و کاهنده بودن را در روزی که می خواســتیم 
خودروساز باشــیم و این رانت را به تولید دهیم، رعایت می شد، 
امروز پس از ۴۰ ســال در دوران پس از انقاب )در دوران قبل از 
انقاب نیز این مشکل بود( واقعا یک خودروساز واقعی و مستقل 
بودیم. رئیس دستگاه قانون گذاری کشورمان با بیان اینکه ما در 
برنامه هفتم این موضوع را دقیقاً پیش بینی کردیم که بتوانیم این 
موضوعات را پیش ببریم، تصریح کرد: بازده انرژی ما بسیار پایین 
است، ما باید به محیط زیست پایدار توجه کنیم، این موضوعات 
نکاتی است که در برنامه هفتم به آن ها توجه شده است. قالیباف با 
اشاره به اینکه ما باید جهش فناورانه داشته باشیم، گفت: من تیتر 
موضوعــات را در بخش های مختلف می گویم؛ یکی از موضوعات 
مهمی که بارها نیز تکرار کردیم، موضوع بهینه سازی است که از 
قبل هم در برنامه ششم دنبال شد. قوانین و مقررات نیز گذاشته 
شد، اما آنگونه که باید همت می کردیم و پای کار می آمدیم، نشد؛ 

امروز ما به درستی از انرژی موجود در کشور استفاده نمی کنیم.

< حدود ۱۰۴ میلیارد دلار هدررفت انرژی داریم
وی افــزود: من زمانی مطرح کردم که ما انرژی را هدر می دهیم؛ 
حتی بد هم مصرف نمی کنیم، بدتــر از بد مصرف داریم. رئیس 
مجلس شورای اسامی با اشاره به میزان هدر رفت در حوزه انرژی 
تصریح کرد: ما حدود ۱۰۴ میلیــارد دلار هدررفت انرژی داریم، 
ما ۲.۵ برابر اســتاندارد کشورهای نیمه پیشرفته و حدود ۴ برابر 
کشورهایی که استاندارد دارند، انرژی را هدر می دهیم و این عدد 
تقریباً برابر با ۳.۵ میلیون بشــکه نفت در روز می شــود. در واقع 
عدد و رقم اینگونه اســت که از ۹ میلیون تــا ۹ میلیون و ۲۰۰ 
بشکه نفت - منظور این است که همه انرژی های فسیلی از جمله 
گاز را در واقع به نفت تبدیل می کنم - بیش از ۷ میلیون بشــکه 
نفت استحصالی اســت که انجام می شود، اما عماً ما از حدود ۵ 
میلیون از آن استفاده می کنیم، یعنی حدود ۲ میلیون بشکه را در 
داخل استفاده می کنیم و ظرفیت صادرات حدود ۳ میلیون بشکه 
را داریم، اما اکنون بــه دلیل بحث های تحریم در حوزه صادرات 
کمی کمتر صادر می کنیم. قالیباف ادامه داد: نکته ای که می خواهم 
بگویم این اســت که هدردهی انرژی ما زیاد است. بخشی از این 
موضوع ناشی از مشکات صنعت است که باید بهینه کنیم، یک 
بخشی نیز به دلیل قیمت ارزانی است که وجود دارد، یک بخش 
دیگر نیز مربوط به فرهنگ مصرف ما اســت. ما داریم آسیبی به 
این بزرگی می بینیم که این ســرمایه کشور است که ما باید آن 
را تبدیل به ثروت کنیم، سپس سرمایه گذاری کنیم. وی با بیان 
اینکه ما باید به گونه ای برنامه ریزی کنیم که این منفعت بزرگ 
که اکنون در اختیار اســت، با مشارکت مردم حل شود، تصریح 
کرد: منظور از مشارکت مردم این است که وقتی می خواهیم این 
فرهنگ سازی را انجام دهیم تا انرژی هدر نرود، اولین کسانی که 
نقش جدی دارند، مردم هستند، اما شرط این موضوع این است 
که ما دولتمردان بدانیم منفعت ناشی از صرفه جویی باید به مردم 
برسد. رئیس قوه مقننه کشورمان گفت: وقتی ما در برنامه هفتم 
حرف از مردم می زنیم، این موضوع یک ویژگی دارد و آن این است 
که مخاطب ما در برنامه، خانواده اســت، بنابراین حتما زمانی که 
می گوییــم خانواده ها قبل از دولت در حوزه انرژی منفعت ببرند، 
منظور خانواده ها هســتند، یعنی خانواده ها این منفعت را ببرند. 

قالیباف با بیان اینکه ما کمبود گاز برای مصرف در زمستان داریم 
و در حوزه ذخیره سازی مشکاتی داریم، افزود: سال گذشته با این 
مشکل روبرو شدیم و طبیعتاً امسال نیز در اوج مصرف با آن روبرو 
می شویم که در این حوزه موضوع صرفه جویی بسیار مهم است، اما 
باید دقت شود که در اولین صرفه جویی که انجام گرفت، منفعت 
آن را باید مردم ببرند، منظور از مردم نیز خانواده اســت. وی در 
تشریح مطلب فوق به ذکر مثالی پرداخت و ادامه داد: اگر فرد در 
سال گذشته در یک خانه مستاجر یا صاحب خانه بوده و در همین 
زمان یعنی هفته دوم آذر گاز مصرفی وی چند مترمکعب بوده و 
امسال این عدد را کاهش داده، باید از این کاهش مستقیم منفعت 
ببرد، فارغ از اینکه فرد مســتاجر یا صاحب خانه است. وقتی فرد 
منفعت می برد حتماً دولت چند برابر این فرد منفعت می برد. رئیس 
مجلس شورای اسامی تصریح کرد: در حال حاضر اگر بخواهیم 
به تولید یک مترمکعب گاز اضافه کنیم، باید ۸ دلار سرمایه گذاری 
کنیم، اما اگر بخواهیم صرفه جویی کنیم و بخواهیم صنعتمان را 
بهینه کنیم، به حدود ۷۰ سنت یعنی کمتر از یک دلار نیاز داریم 
و اگر مردم بخواهند خودشان صرفه جویی کنند، بخش عمده ای 
از این صرفه جویی با فرهنگ خودشان و طبیعتاً بخاری مناسب تر 
رعایت فصل ۱۹ ساخت ساختمان، محقق می شود. قالیباف با بیان 
اینکه این موضوع دیده می شود که بخاری مان روشن است و پنجره 
را باز می گذاریم، اظهار کرد: ما ناترازی در حوزه پولی مالی، ناترازی 
بودجه و ناتــرازی آب داریم، اما یکی از مهمترین ناترازی های ما 
ناترازی در انرژی است و این موضوع نیز در اوج ناعدالتی است، لذا 
ما در این برنامه به گونه ای پیش بینی کردیم که بدون اینکه بحث 
از قیمت کنیم، منفعت مردم و دولت دیده شده است و سرمایه ای 
که بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار است، ما بتوانیم بخشی از آن را در 

طول برنامه به چرخه سرمایه گذاری و ثروت بازگردانیم.

< تا پایان برنامه هفتم توسعه فیبر نوری به ۲۰ میلیون پورت می رسد
وی موضــوع فیبر نوری و هوشمندســازی را از دیگر موضوعات 
مهم برشمرد و ادامه داد: زمانی که با دوستان صحبت می کردیم، 
می گفتیم که با چراغ نفتی نمی شــود شهر تهران را روشن نگه 
داشــت، به برق و انرژی نیاز دارد؛ واقعاً اولین بحث در تحول در 
حوزه مسائل فناوری، دسترســی به اینترنت و سرعت آن است. 
رئیس قوه مقننه کشورمان افزود: ما در برنامه هفتم توسعه، برنامه 
ریزی کردم که فیبر نوری را در کشــور توسعه دهیم و در پایان 
برنامه به ۲۰ میلیون پورت برسانیم، این موضوع در حوزه مصرف 
خانگی، تجاری و... است. این کار در دسترس ما است و پیش بینی 
کردیم در دو سال گذشته اقدامات خوبی در این زمینه انجام دادند؛ 
طی روزهای گذشــته توسط بخش خصوصی در چالوس با فیبر 
نوری، ســرعت یک گیگابایت را تست کردیم، البته بیش از این 
هم می شود و این هیچ منافاتی با اینکه ما حتماً نیازمند حکمرانی 
دقیق در فضای مجازی هســتیم، ندارد و حتماً هستیم. قالیباف 
درباره کریدورها و ترانزیت نیز گفت: نکته دومی که می خواستم 
پس از موضوع ناترازی انرژی که اساسی و مهمترین موضوع بحث 
محوری ما است، بیان کنم این بود که ما ظرفیت های خدادادی 
داریم که پیشران های ما است. ما چند پیشران را پیش بینی کردیم 
که داشته باشیم. یکی از آن پیشران های مهم، موقعیت جغرافیایی 
و ترانزیتی ما در حوزه دریایی و بخش ریلی است. رئیس دستگاه 
قانون گذاری ادامه داد: حتما کریدور شمال و جنوب ما با اولویت 
یک و کریدور شــرقی و غربی بــا اولویت ۲ و با تأکید بر حمل و 
نقل ریلی مدنظر است و البته این تحول را در حوزه حمل و نقل 
جاده ای به ویژه در حوزه تقویت ناوگان که وضعیت مناسبی ندارد، 
دیده ایم و این مهم باعث صرفه جویی در انرژی می شود و همچنین 
حمل و نقل ما ظرفیت بسیار بالایی دارد و نکته ای که به عنوان 
اولویت پیشران ما بوده توجه به مکران است که اخیرا رهبر معظم 
انقاب در سیاســت های کان آن را مورد تأکید قرار دادند و در 
برنامه هفتم توسعه هم دیده شده است و وقتی از مکران، بنادر و 
بحث مربوط به حمل و نقل صحبت می کنیم که شما نیز به آن 
اشاره کردید یعنی چابهار ما در دریای عمان وصل به اقیانوس ها 
باید یک بندرگاه مهم در کشور باشد و باید بر آن متمرکز شویم و 
حوزه مهم دیگری که در حوزه صنعت به آن توجه شده و امروزه 

۴۳ تا ۴۴ درصد ســرمایه گذاری و اقتصاد ما در حوزه صنعت ما 
بوده و توجه به توسعه خوشه های صنعتی با تأکید بر مزیت های 
نسبی که در استان ها داریم یعنی ما نظام مسائل استان ها را باید به 
خوبی بشناسیم که شناسایی کردیم و باید در طرح جامع صنعت 
خوشه های صنعتی را برای تولید و کسب و کار دنبال کرد و این 

یکی از نکات مهمی است که مدنظر ما قرار گرفت.

< اتفاق های خوبی در حوزه هوا و فضا رقم خورده است
رئیس مجلس شــورای اسامی افزود: بحث دیگر در حوزه هوا و 
فضا اســت که اتفاقات خوبی در این رابطه در کشور رقم خورده 
است و شما نیز مشاهده کردید که ما می توانیم تبدیل ماهواره به 
مدارهای زمین آهنگ را انجام دهیم که این تکنولوژی و فرصت 
و پوششی اســت که از منافع آن می توان برای حوزه کشاورزی، 
محیط زیست و منفعت های بسیار زیادی در بخش های مختلف 
به ویژه در حوزه های ارتباطی استفاده کرد و مدنظر نیز قرار دارد. 
وی با بیان اینکه ناترازی آب از موضوعات جدی ما اســت، گفت: 
قبا در حوزه کشــاورزی تاکید بر ارائــه یارانه، آبیاری قطره ای و 
آبراه های بارانی داشتیم و در حال حاضر این موضوع را به سمت 
پیشران های جدید سوق می دهیم و به سمت استفاده از آب های 
زیرسطحی گام برمی داریم تا بتوان هم برداشت در هکتار را افزایش 
دهیم تا همزمان بر اینکه آب را زیرسطحی می کنیم، اکسیژن دهی 
به زمین و کودرسانی را هم مدنظر قرار دهیم و به نقطه مطلوبی 
برســیم و در سال های گذشته از این مهم خروجی گرفته شده و 
مصمم هستیم که در برنامه تحول انجام دهیم تا مصرف تولید آب 
برای گندم و برنج را به هم نزدیک کنیم و برداشت در هکتار را هم 
افزایش دهیم. رئیس مجلس تاکید کرد: باید از پساب برای توسعه 
صنعت استفاده کرد و در برنامه هفتم برای این موضوع پیش بینی 
کردیم البته ممکن اســت بگویید که این موارد آرزو است اما به 
شــما عرض می کنم که ما و دولت در مورد این موارد از تجارب 
گذشته استفاده کردیم و اراده ها و ظرفیت ها را مدنظر قرار دادیم 
و مطمئن هستیم که دولت این موارد را با کمک همه ما اجرایی 

و عملیاتی خواهد کرد.

< دولت به جای تصدی گری تولی گری را فراهم کند
قالیباف در پاسخ به سوال مجری مبنی بر توسعه سواحل مکران 
گفت: حوادثی در سال های اخیر اتفاق افتاده که حتما تأثیراتی بر 
اهمیت ژئوپلتیکی ایران گذاشته است و به طور حتم می تواند در 
حوزه اهمیت بیشتر در ترانزیت شمال و جنوب ما داشته باشد و 
به طور حتم بندر چابهار از ویژگی های خاصی در گذشته برخوردار 
بوده و در حال حاضر نیز از اهمیت بیشتری برخوردار است و باید 
ضعف های گذشته و وقت کشی ها را کنار گذاشت و وقتی حرف از 
تحول می زنیم باید همه یعنی مردم، دولت، مجلس و قوه قضائیه 
دست به دست هم بدهیم و وقتی می گوییم مردم ما یعنی بخش 
تبلور عینی سازماندهی شده مردم را در اتاق بازرگانی، اتاق تعاون 
و بخش خصوصی می بینیم و باید فرصت را برای آن ها فراهم کرد 
زیرا متأسفانه امتحان خوبی در این زمینه ها پس ندادیم و به آن ها 
توجه نکردیم و واقعا ظرفیت های بی نظیری داریم که باید کمک 
و بستر را فراهم کرد و مردم نباید منتظر دولت باشند و دولت نیز 
نباید منتظر مردم باشــد به این معنا که فرصت را به جای اینکه 
بــرای خودش نگه دارد، به مردم واگــذار کند و در واقع به جای 
تصدی گری باید تاش کرد و تولی گری و بســتر را فراهم کنیم؛ 
در برخی مواقع به ما می گویند که ما از شما کمک نمی خواهیم و 
می خواهیم که فقط چوب لای چرخ ما نگذارید که البته باز در این 
بخش یکی از اقدامات مجلس این بود که در حوزه اشتغال در بحث 
خانواده توانمند ورود کرد. رئیس قوه مقننه کشورمان یادآور شد: 
اگر به پنجره واحد در حوزه اشتغال نگاه کنید ما همه مجوزها را 
متمرکز کردیم اما در گذشته برای اخذ مجوزها زمان زیادی طول 
می کشید و مردم دچار بروکراسی بودند به گونه ای که در کشور قوه 
چهارم ما قوه بروکراسی است و این قوه بر سه قوه دیگر حاکمیت 
دارد و ما واقعا در حوزه فناوری اطاعات و با همت مردم و دولت 
در این کار ورود کردیم و در حال حاضر هر مجوز اشــتغالی باید 
طی ۳ روز اگر ثبت محور باشد و حداکثر طی ۳ ماه اگر تأییدمحور 

باشد باید انجام شود؛ متاسفانه در کشورمان که تورم بالایی داریم 
آن هایی که سرمایه ندارند بیشتر متضرر می شوند و حتی آن هایی 
که ســرمایه هم دارند اگر سرمایه شــان را رها کنند هم متضرر 
می شوند بنابراین به صورت مرتب باید در این چرخه حرکت کنیم 
و این فرصت ها را ما باید فراهم کنیم و مدنظر قرار دهیم. وی در 
پاسخ به سوال مجری در مورد رصد قانون تسهیل صدور مجوزهای 
کســب و کار گفت: از صدا و ســیما برای رصد خوب این قانون 
تشکر می کنیم و دولت، دستگاه ها و وزارتخانه ها تا آبان ماه باید صد 
درصد این کار انجام می دادند اما متأسفانه از این کار عقب مانده اند 
و به طور حتم پیشگیری خواهیم کرد تا این کار پیش برود، بیش 
از یک میلیون شغل از این طریق تأییدیه و مجوز گرفتند و کارشان 
را شروع کردند پس ما بعد از دولت کارآمد و بخش مربوط به ایران 
پیشرفته به بخش سومی که می خواهیم بپردازیم، خانواده توانمند 
اســت و اگر از من بپرسید که مخاطب این موضوع چه کسانی، 
کدام قشر و بخش هستند، می گویم که ما به این موضوع قشری 
نگاه نکردیم بلکه در برنامه هفتم به خانواده متمرکز شدیم یعنی 
سبد اقتصادی، معیشت، فرهنگی، سامت، خانواده را مدنظر قرار 
دادیم و در مورد ناترازی از خانواده حرف زدیم یعنی چه خانواده 
مستأجر باشــد چه صاحب خانه، موضوع خانواده مورد توجه ما 
اســت و توجه به این مهم یکی از اقدامات و کارهای محوری ما 
است و معقتدیم که اگر خانواده توانمند و قوی نباشد ایران قوی 
نداریم و اگر بگوییم که تک تک ایرانیان باید قوی باشند محوریت 
این موضوع خانواده است و اگر خانواده قوی شود، ایران نیز قوی 
خواهد شد و این قوی بودن هم حوزه مادی و هم معنوی دارد که 
مــا در برنامه هفتم به این موضوع توجه کردیم. قالیباف افزود: از 
آنجایی که هزینه ها و مشکات خانواده های ضعیف در بخش های 
مختلف زیاد خواهد بود بنابراین محور ما خانواده بوده و توجه به 
رفاه همگانی، مدیریتی، کسب و کار پرشتاب، جامعه سالم، فرهنگ 
بالنده، بهداشــت فراگیر مدنظر ما بوده و هر کدام از این موارد در 
برنامه حکم مختص به خــودش را دارد. وی تاکید کرد: یکی از 
موضوعات مدنظر ما موضوع سربازی است البته پیش از برنامه نیز 
به این موضوع پرداختیم زیرا طایی ترین زمان یک جوان همین 
دوران اســت و یا چشم مادرش که محور خانواده بوده دنبال این 
جوان است و یا این جوان پدر خانواده و نان آور است و این جوان 
مهمترین سرمایه و عنصر بهره وری برای پیشرفت کشور است و 
تمامی این ویژگی ها در این جوان سرباز قرار دارد بنابراین یکی از 
اقداماتی که ما مورد توجه قرار دادیم ما و دولت با همکاری در ۲ 
سال گذشته حقوق سربازان را در مجلس یازدهم افزایش دادیم 
و از آنجایی که در گذشــته تجربه این کار را داشتم و در نیروی 
انتظامی خدمت کردم، زمانی که در مرزها و پادگان ها سرکشی 
می کردیم از سربازی پرسیدم که آخرین مرخصی شما چه زمانی 
بوده است و سرباز پاسخ داد که ۶ ماه گذشته به مرخصی رفته ام و 
از فرمانده ایشان پرسیدم که چرا به این سرباز مرخصی ندادید، اما 
سرباز در پاسخ گفت که ایشان به من مرخصی داد اما من خودم 
به دلیل هزینه بالای ایاب و ذهاب به مرخصی نرفتم و در واقع این 
سرباز هزینه حمل و نقل را نیز برای سرکشی به خانواده نداشته 
است اما امروز در حوزه سربازی تحولاتی اتفاق افتاده است و این 
تحــولات در حوزه کارآموزی و مهارت آمــوزی تداوم دارد؛ رهبر 
معظم انقاب چندین سال است مورد تأکید قرار دادند و ستاد کل 
نیروهای مسلح در این حوزه برنامه های مدونی دارد و با هماهنگی 
ستاد این موضوع را پیش می بریم تا بتوانیم تحولاتی در این حوزه 

انجام دهیم.

< حقوق بازنشستگان را با هم ترازی شاغلان ۹۰ درصد افزایش دادیم
رئیس مجلس شورای اسامی یادآور شد: موضوع بازنشستگان نیز 
از جمله موضوعات مهمی است که مدنظر قرار دادیم، بازنشستگان 
ســهم زیادی در جامعه دارند و در آستانه این هستیم که هرچه 
جلوتر برویم بازنشستگان و سالخوردگان افزایش می یابد و در این 
حوزه نیز قانون مهم و راهبردی حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
را داریم که در حال حاضر نمی خواهم به آن بپردازم و بازنشستگان 
را در برنامه هفتم مورد توجه قرار دادیم و متناسب سازی را انجام 
دادیم و در واقع حقوق بازنشســتگان را با هم ترازی شاغان ۹۰ 
درصــد افزایش دادیم البته بر میزان حقوق یعنی پایه حقوقی به 
اضافه مزایای مســتمری که شامل کسورات می شوند و این مهم 
از خواسته های مهم بازنشســتگان بود و در مجلس بر روی این 

موضوع توافق شد. 
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رئیس جمهور گفت: در بودجه سال ۱۴۰۳ تاش شده که واقعیت ها 
دیده شــود و واقع نگری از محورهای مورد توجه بودجه است؛ هم 

هزینه ها و هم درآمدها باید واقعی دیده شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوردر جلسه علنی مجلس 
شورای اسامی در جریان تقدیم کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ کشور 
طی سخنانی بیان کرد: دولت با همکاری تمامی بخش ها به ویژه 
مجلس شورای اسامی برای اجرای بودجه سال ۱۴۰۲ تاش کرد 
اجرای این قانون به رشــد اقتصــاد، تولید و مهار تورم بینجامد و 
بسیاری از آن چه دشمنان تصور داشتند که با توطئه و فتنه برای 
ما پیش بیاورند، ملت بزرگ ایران آن ها را ناکام گذاشــت و دولت 
و همه بخش ها موفق شــدند گام دیگری در جهت تعالی کشور و 

نزدیک تر شدن به قله بردارند.
وی افزود: ظلم به مردم مظلوم و مقتدر فلســطین موجب تأسف 
همه ما و بشــریت است؛ شهادت ۶۵۰۰ کودک و به خاک و خون 
کشیده شدن زنان و مردان مقاوم در فلسطین را یادآوری می کنیم 
و بر ارواح شهدا درود می فرستم. آن چه از نسل کشی و جنایت علیه 
بشــریت در غزه صورت می گیرد موجب تأسف بشریت است اما 
تأسف بارتر آن که حامی این نسل کشی کسانی هستند که مدعی 
حقوق انسان می باشــند؛ آمریکا و غربی ها چگونه می خواهند در 

مقابل خدا، وجدان و تاریخ پاسخگو باشند؟
رئیس جمهــور گفت: تأســف بارتر اینکه ســازمان ها و نهادهای 
بین المللی که متکفل دفاع از مظلوم هســتند، کارآمدی خود را 
مقابل نظام سلطه و قدرت آمریکا از دست دادند، اما ناامید نیستیم 
و معتقدیم ملت ها امروز به پا خاسته اند و حقوق بشر، اجرای عدالت 
و نظم نوین جهانی را فریاد می زنند، هم چنانی که خداوند متعال 
امت موسی )ع( را در کشتن کودکانی که به دست فرعون صورت 
گرفت، شــکل داد و خداوند به حکومت فرعون در زمان حضرت 
موسی )ع( پایان داد، باور داریم شهادت زنان و کودکان فلسطینی 
به حکومت جعلی رژیم صهیونیستی پایان خواهد داد و ما شاهد 

پیروزی فلسطینی ها و نابودی اسرائیلی ها خواهیم بود.
رئیسی با گرامیداشت شــهید آیت الله مدرس، عنوان کرد: ایشان 
نماینــده ی واقعی مردم بود و یک شــخصیت طراز برای دولت و 
مجلس اســت. وی در ادامه درباره بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور 
گفت: تمام تاش دولت بر اجرای قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ بوده 
است؛ ما تاش کردیم آن چه انجام گرفته قابل سنجش باشد؛ ما 
در جایگاه اجرای قانون هستیم و بنای دولت این است که قوانین 
را اجرا کند. رئیس جمهور گفت: در بودجه سال ۱۴۰۳ تاش شده 
که واقعیت ها دیده شود و واقع نگری از محورهای مورد توجه بودجه 

است؛ هم هزینه ها و هم درآمدها باید واقعی دیده شود.
رئیسی با قدردانی از نمایندگان مجلس برای تصویب برنامه هفتم 
توســعه، اظهار داشت: امیدواریم در مسیر فرآیند تصویب قانون و 
اعام نظر شــورای نگهبان و اصاحات احتمالی، برنامه در جهت 
توســعه همه جانبه کشور موثر باشد و بتوانیم برخاف برنامه های 

پیشین که بیش از ۳۵ درصدِ آن اجرایی نشده، اعام 
کنیم که برنامه ی هفتم اجرایی شده است. وی اضافه 
کرد: نباید این گونه باشــد که برنامه ای که با این دقت 
تصویب شده، مانند برنامه های گذشته اجرایی نشود. 

بنای دولت بر اجرای برنامه است.
رئیس جمهور عوان کرد: بودجه ۱۴۰۳ مبتنی بر برنامه 
هفتم اســت و با نگاه به این برنامــه، بودجه را تدوین 
کردیم. تاش کردیم در بودجه بسیاری از ناترازی هایی 
که امروزه موجب رنج همگان است، با حرکت جهادی 

به تراز برسد.
رئیســی گفت: ما در جهت مهار تــورم تاش کردیم؛ 
مهار تورم مربوط به کســری بودجه، مهار نقدینگی، 
برداشــت های بانک ها و سایر علل است. ما در نیمه ی 
دوم سال ۱۴۰۰ حدود ۴۸۰ هزار میلیارد تومان کسری 

بودجه داشــتیم و با کســب درآمد تاش کردیم که آن سال را با 
کسری به پایان نبریم که موفق هم شدیم.

وی تصریح کرد: به طور میانگین در دهه ۱۳۹۰ رشــد اقتصادی 
نداشتیم و در اولین سال دولت سیزدهم رشد بیش از ۴ درصد را 
تجربه کردیم. در سال ۱۴۰۱ رشد بیش از ۴ درصدی را گذرانده 
و هم چنین در ســال گذشته تاش کردیم کسری بودجه نداشته 
باشیم. ما تاش کردیم تغایری بین منابع و مصارف وجود نداشته 
باشد و این تاش به ثمر نشست. درباره رشد نقدینگی ای که همه 
را نگران کرده که از موجبات تورم هم هســت، شاهدیم که به ۲۶ 
درصد رسیده و هدف داریم تا پایان سال به ۲۵ درصد برسد. این ها 

موجب کسری بودجه و تورم است.
رئیس جمهور با بیان اینکه ناترازی بانک ها و ضرورت انضباط بانکی 
در کشور از دیگر مســائل مهم است، اضافه کرد: دولت در برنامه 
داشــت وضعیت بانک ها و موسســات اعتباری که ایجاد مشکل 
می کردند را مشــخص کند؛ این مجموعه ها یکی پس از دیگری 
تعیین تکلیف می شوند. تاش دولت برای انضباط بخشی است و 
هیچ سهامداری دچار مشکل نخواهد شد و فقط قرار است انضباط 
مالی برقرار کنیم. این موارد موجب تورم است که باید کنترل شود.
رئیسی با اشــاره به نرخ تورم در کشور گفت: تورم ماهانه به ۲.۲ 
درصد رسیده و هم چنین تورم نقطه به نقطه و سالانه کاهشی شده 
است. اگر انضباط مالی، توجه به هزینه ها و درآمدها صورت بگیرد 
حتماً شــاهد کاهش تورم خواهیم بود و این مورد خواست مقام 

معظم رهبری، دولت، مجلس و همه مردم است.
وی بیــان کرد: تاش کردیم نقدینگی را به ســوی تولید هدایت 
کنیم و این مســئله قابل گزارش است. رئیس جمهور با اعام این 
خبــر که بیش از ۶۰۰۰ واحد صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل وارد 
چرخه تولید شده است، خاطرنشان کرد: تولید در اقتصاد مقاومتی 
مسئله اول بوده و شعار سال است. دولت و مجلس نیز تولید را در 
دستورکار دارند تا تولیدکننده با مشکل مواجه نشود؛ بنای دولت 

این است که قوانین و اسناد مربوط به تولید را اجرایی کند.
رئیسی خاطرنشان کرد: در برنامه های گذشته و بودجه سنواتی بر 
مولدسازی تأکید شده ولی چرا اجرا نشده است؟ برخی فکر کردند 
آیین نامه مولدسازی یک قانون جدید است، بلکه این روش اجرای 
ســریع قانونی اســت که مجلس آن را وضع کرده است. دولت ها 
مکلف به مولدسازی بوده اند اما درآمدی از این جهت کسب نشده 
اســت؟ وی گفت: بعد از بررسی های لازم دیدیم که پیگیری این 
مسئله یک شجاعت و جرات خاصی می خواست و ما روش اجرای 
ســریع قانون را آماده کردیم؛ مولدسازی هم اکنون در استان ها و 

مرکز حال اجراست.
رئیس جمهور با بیان اینکه مبارزه با فقر و فاصله طبقاتی در دولت 
دنبال می شــود، افزود: نمایندگان در حوزه های انتخابیه شــاهد 
هستند که کشور به کارگاه های فعال در حوزه های مختلف تبدیل 
شده است. رئیسی اظهار داشت: کار در همه بخش ها در حال انجام 
است؛ به عنوان مثال وزیر نیرو در جلسه رأی اعتمادش گفت تاش 

می کنیــم ۱۰ هزار مگاوات برق تأمین کنیم و تا امروز 
۸۰۰۰ مگاوات آن تأمین شده است. وی تصریح کرد: 
ابتدای دولت هدف گذاری کردیم مشکل آبی ۱۰ هزار 
روستا رفع شود و تا امروز مشکل آب رسانی به ۳۵۰۰ 

روستا حل شده است و کار ادامه دارد.
رئیس جمهور دربــاره توجه دولت به دهک های پایین 
جامعه و کالابرگ الکترونیکی گفت: کالابرگ در مجلس 
تصویب شد و آن زمان بستر اجرا فراهم نبود و زمانی که 
بستر فراهم شــد، آغاز شد و هم اکنون در حال اجرا و 

توسعه است.
رئیسی بیان کرد: پیشرفت کشور یک انتخاب نیست 
بلکه یک ضرورت اجتناب ناپذیر اســت و همه باید با 
استفاده از ظرفیت های متعدد و گوناگون برای پیشرفت 
کشور تاش کنیم تا گره از زندگی مردم گشوده شود. 
انتظار مردم از مســئولان و دست اندرکاران این است که به متن 
پرداخته و از حاشــیه پرهیز کنند؛ متن یعنی خدمت به مردم و 
گره گشایی از مشکات آنان. وی خاطرنشان کرد: آمار بیکاری به 
حدود ۷ درصد کاهش یافته و فقط در نیمه ابتدای امســال ۸۵۰ 
هزار شغل ایجاد شده است. شرکت های دانش بنیان ما از ۵۰۰۰ به 
۱۰ هزار شرکت فعال تبدیل شده و صادرات محصول دانش بنیان 
به ۲ میلیارد دلار رسیده است؛ این مسئله تاکنون سابقه نداشته 

است.
رئیس جمهور افزود: مسکن، شهرسازی، مسیرهای جاده ای شمال و 
جنوب و شرق و غرب از جمله کارهایی است که شبانه روزی دنبال 

می شود و گزارش های آن نیز مشخص است.
رئیسی با اشاره به ابعاد بودجه ۱۴۰۳ عنوان کرد: در بودجه تاش 
کردیم در جهت رفع ناترازی های صندوق های بازنشستگی، ناترازی 
در انرژی، ناترازی در بانک ها و غیره گام برداریم. اصاح ســاختار 
بودجه و انضباط مالی در دستورکار دولت بوده و هست. هم چنین 
اینکه تشــکیل حساب واحد خزانه در انضباط مالی موثر بوده که 

دولت این را عملیاتی کرده است.
وی اضافــه کرد: ما با تکیه بر رشــد اقتصــادی ۸ درصد که در 
سیاســت های اباغی مقام معظم رهبری وجود دارد، برنامه ریزی 
کردیم؛ در ســه ماهه ابتدای امسال شاهد رشد ۷ درصدی اقتصاد 
هســتیم. آمارها از حوزه های مختلف نشان می دهد این وضعیت 
رشد اقتصادی تا پایان سال با گذشته متفاوت خواهد بود. البته باید 

این روند ادامه یابد و نباید به آن غرّه شد.
رئیس جمهور تصریح کرد: هدف گذاری ما رشد اقتصادی ۸ درصد 
است و بنا بر آن برنامه ریزی کرده ایم. توجه عدالت در پرداخت ها در 
سطح استانی و ملی، توجه به نقش مردم در اقتصاد و فعال کردن 

اقتصاد خصوصی و تعاونی از جمله موارد مد نظر در بودجه است.
رئیسی درباره میزان مالیات در بودجه سال آینده گفت: در روزهای 
اخیر برخی تصور کردند مالیات حقوق بگیران افزایش خواهد یافت؛ 
نه این طور نیست و در بودجه سال آینده به آنانی که فرار مالیاتی 
دارند، توجه شده است. فرارهای مالیاتی مد نظر هستند و هیچ پایه 
مالیاتی جدید در بودجه سال آینده وجود ندارد و بلکه جلوگیری از 

فرارهای مالیاتی و دفاع از حقوق مردم مد نظر است.
وی گفت: متناسب سازی حقوق کارکنان و بازنشستگان مد نظر 
بوده و هست. هم چنین در بودجه برنامه ریزی کردیم که ۹ درصد 
کاهش وابستگی به نفت را داشته باشیم؛ ضمناً کسری تراز عملیاتی 

در بودجه مورد توجه است.
رئیس جمهور عنوان کرد: امیدوارم بودجه ۱۴۰۳ با همکاری دولت 
و مجلس با دقت و ســرعت به تصویب برســد و در اختیار دولت 

قرار بگیرد.
رئیسی در ادامه سخنان خود تصریح کرد: پیگیری های نمایندگان 
در اجرای دقیق و سریع قانون موثر است ولی نباید شجاعت را از 
مدیران بگیرد؛ یک مدیر باید با جسارت قانون را اجرا کرده و موانع 
را رفع نماید. نظارت و اجرا اگر در جای خود باشد در رفاه، افزایش 

سرمایه اجتماعی و رضایتمندی مردم موثر خواهد بود.
وی خاطرنشــان کرد: ما می توانیم گام های برداشته نشــده و یا 
عقب ماندگی هایی که داشته ایم را جبران کنیم. بر اساس آخوته های 
امام راحل )ره( و شهید حاج قاسم سلیمانی نگاه مان »ما می توانیم« 
اســت و ظرفیت های متعدد و گوناگون کشور می تواند بسیاری از 

گره ها را باز کند.
رئیس جمهور با اشــاره به دیدار روز گذشته خود با رئیس جمهور 
کوبا گفت: این مقام عالی کوبا گفت من در شگفتم چگونه کشوری 

با این همه تهدید و تحریم این میزان پیشرفت داشته است؟
رئیســی اضافه کرد: مقرر کردیم مهمانان خارجی از نمایشــگاه 
توانمندی های کشور بازدید داشته باشند تا مشخص شود که کشور 

در این شرایط چه جایگاهی دارد.
رئیسی ادامه داد: بنده از محبت رهبر معظم انقاب اسامی بابت 
حمایت ها و هدایت هایشان از دولت و نهادها تشکر می کنم؛ ایشان 
روز گذشــته فرمودند »این دولت، دولت کار و فعالیت اســت و 
امیدوارم این قراردادها و اســناد بین دو کشور اجرایی شود«. این 

برای دولت افتخار است که صفت کار و فعالیت را به ما دادند.
به گزارش تسنیم؛ وی گفت: تاش دولت این است که دغدغه های 
مردم برطرف شده و مشکات حل شود. دولت و مجلس هم چنانی 
 کــه تاکنون با تعامــل کار را پیش بردند، همین مســیر را ادامه 

خواهیم داد.

سید ابراهیم رئیسی:

در بودجه سال 1۴0۳ تلاش شده واقعیت ها دیده شود
سعی دولت این است که دغدغه های مردم برطرف شود

قالیباف مطرح کرد

پیش بینی ۲.۸ درصدی رشد اقتصادی از محل افزایش بهره وری در برنامه هفتم توسعه
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خراسان: همه پرسی و آینده پسا اسرائیل
  رژی��م صهیونیس��تی دور جدید 
حملات خود را ب��ه منطقه تحت 
محاص��ره غزه ازس��رگرفته و در م��دت کوتاهی 
ش��مار ش��هدا و زخمی های فلس��طینی نیز بالا 
رفته اس��ت. در چنین ش��رایطی، دولت بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی با وجود 
شکس��ت در ناب��ودی حم��اس و آزادی اس��رای 
صهیونیست، در سودای ایجاد »منطقه حائل« و 
ترور فرماندهان مقاومت است تا با دستاوردسازی 
نس��بی در غ��زه چند صباحی بیش��تر در قدرت 
بمان��د. ای��ن موضوع ب��ه نوبه خود چش��م انداز 
مذاکرات تبادل اس��را را مبهم کرده است.در این 
بین،پس از س��خنان هفته گذشته رهبر انقلاب 
در موضوع آینده فلس��طین، برخی از اکانت های 
برانداز و رس��انه های آن ها سعی در وارونه نمایی 
موضوع داش��ته ان��د. آن ها س��خن رهبر انقلاب 
درباره  موضع »نریختن صهیونیس��ت ها به دریا« 
را حمل بر عقب نش��ینی از مواضع قبلی دانسته 
بودند. حضرت آیت ا... خامنه ای روز چهارش��نبه 
۸ آذر در دی��دار گروه��ی از بس��یجیان گفتند: 
»بعضی از این س��خنگویان دنیا راجع به نظرات 
جمه��وری اس��لامی درباره منطق��ه که صحبت 
می کنند، ب��ه دروغ می گویند »ای��ران می گوید 
بایس��تی یهودی ها یا صهیونیس��ت ها را به دریا 
بریزند«؛ نه، این حرف را قبل ها دیگران یا کسانی 
از عرب ه��ا گفتند؛ ما هیچ وق��ت نگفتیم این را؛ 
ما کس��ی را به دریا نمی ریزیم.«ایش��ان س��پس 
موضع جمهوری اسلامی را این گونه بیان کردند: 
»ما می گوییم نظر، نظر مردم اس��ت؛ آن دولتی 
که با آرای مردم فلس��طین تش��کیل شد، درباره 
مردمی که آن جا هس��تند و از کشورهای دیگر 
آمده اند تصمیم گیری خواهد کرد؛ ممکن اس��ت 
به همه  آن ها بگوید، در فلس��طین بمانید.«نکته 
مهم درباره این جریان همان مس��ئله همیشگی 
نادیده گرفتن بقیه  س��خنرانی و استفاده از یک 
بخش آن برای القای نگاه نادرست ش��ان اس��ت. 
موض��ع ثابت جمه��وری اس��لامی از دهه هفتاد 
همین همه پرس��ی از »همه  فلس��طینیان« و نه 
ساکنان سرزمین فلس��طین بوده و هست. بدین 
معن��ا که مردم فلس��طین ح��ق حاکمیت بر آن 
را دارن��د و باید برای ش��کل حکوم��ت و حضور 
یا عدم حضور مهاجرین یهودی و صهیونیس��ت 
به آن تصمیم بگیرند. جمهوری اس��لامی کاسه 
داغ ت��ر از اش نبوده که بگوید هر مهاجری باید از 
س��رزمین فلسطین اخراج ش��ود. بلکه موضع ما 
تبعیت از نظر »همه  مردم فلسطین« است. البته 
که طبق آمار نظرس��نجی ها بی��ش از ۸6 درصد 
فلس��طینیان مخالف این ایده هس��تند. از طرف 
دیگر، معنای واقعی همه پرسی از مردم فلسطین 
درباره آینده فلس��طین به معن��ای نابودی دولت 
اشغالگر فلسطین است. عجیب است که براندازان 
این معنای واضح را فهم نمی کنند یا قصد دارند 
فهم نکنند. موضع جمهوری اسلامی درباره  دولت 
اسرائیل همان چیزی است که حضرت امام )ره( 
فرموده بودند؛ یعنی »محو اس��رائیل«. س��خنان 
رهب��ر معظم انقلاب ه��م همین معن��ا را دارد، 
اما باید توجه ش��ود که نابودی دولت اش��غالگر و 
س��اختار سیاس��ی آن، لزوما به معنای کش��تن 
یا بی��رون ریختن تمام مهاجرین صهیونیس��تی 
نیست. بدین معنا که بخش اعظمی از آنان پس 
از سقوط دولت اشغالگر به کشورهای اصلی خود 
بازخواهند گشت. همان طور که طبق آمار، بخش 
بزرگ��ی از جمعیت صهیونیس��ت دارای تابعیت 
مضاعف و غیراسرائیلی هستند. همچنین ممکن 
است خود فلس��طینیان تصمیم بگیرند برخی از 
صهیونیست ها را در سرزمین خود بپذیرند. همان 
گونه که برای مثال در آفریقای جنوبی، بخشی از 
سفیدپوستان به عنوان اتباع این کشور پذیرفته 
ش��ده و باقی ماندند و هنوز هم زندگی می کنند. 
باید دقت داش��ت که ادعای کشتن و هولوکاست 
مج��دد و ریختن به دریا، اتفاقا چیزی اس��ت که 
دش��من می خواهد به ایران و مسلمین بچسباند. 
البته متاس��فانه برخی افراد در داخل و خارج از 
کشور، سخنان اشتباهی در این مسیر داشته اند، 
اما موضع جمهوری اس��لامی این نیس��ت. دولت 
اسرائیل باید محو ش��ود و احتمالا اکثریت اتباع 
آن از س��رزمین فلس��طین خارج خواهند شد و 
همان طور که سیدحسن سال گذشته گفته بود، 
احتمالا جنگ گس��ترده ای برای آزادی فلسطین 

در کار نخواهد بود.

اعتماد: پرونده اي كه باز است
به نظر مي رسد که ویروس کووید- به 
پایان خود رس��یده اس��ت، حداقل از 
۸ ماه پیش که س��ازمان بهداش��ت جهاني پایان 
وضعیت اضط��راري آن را اعلام کرد، دیگر کمتر 
خبري درباره کووید-۱۹ مي شنویم. پایان کووید 
آغاز خبرهاي دیگر نیز است. اخیرا کمیته اي در 
بریتانیا تش��کیل شده که هدف آن بررسي نحوه 
عملکرد مسئولان وقت در ماجراي کووید است. 
عملک��ردي که به ط��ور طبیع��ي در همان زمان 
امکان روش��ن شدن همه ابعاد آن وجود نداشت، 
زیرا همه گیري در جریان بود ولي از همان زمان 
کمابیش روش��ن بود که مس��ائلي در حال وقوع 
اس��ت، به ویژه سخنان بوریس جانسون، نخست 
وزیر وقت بریتانیا مسئله س��از بود. کمیته مربوط 
به کرونا در حال حساب کش��ي از همه مقامات و 
مطالعه اسناد و شواهد است تا در نهایت گزارشي 
از نحوه برخورد ساختار رسمي با این مسئله مهم 

ارایه دهد.
شاید این پرسش براي ما مطرح شود که این کار 
چه فایده ای دارد؟ هر چه بوده گذش��ته. احتمالا 
قرار هم نیست کس��ي مجازات شود. ولي ماجرا 
بسیار مهم تر از این است. این نوع رسیدگي ها در 
جوامع پیشرفته نه تنها مرسوم، بلکه از ضروریات 

است. نمونه مهم آن گزارشي بود که درباره حمله 
امریکا و بریتانیا به عراق در زمان بوش و بلر انجام 
شد. جالب اس��ت که در جریان رسیدگي به این 
ماجرا یکي از اعضاي کمیته تس��لیحات سازمان 
ملل که انگلیس��ي بود نیز خودکشي کرد )شاید 
هم کش��ته ش��د( در هر حال تون��ي بلر به علت 
این رسیدگي ها عملا خس��ارت سیاسي فراواني 
را متوجه خود کرد. بنابراین این رس��یدگي ها و 
گزارش ه��ا را مي توان واجد چند اثر بس��یار مهم 

و مثبت دانست.
اولین آن توجه دادن سیاس��تمداران به این نکته 
است که اگر در زمان قدرت داشتن هم بتوانید از 
پاسخگویي فرار کنید، دیر یا زود گرفتار مي شوید 
و مجبوری��د در براب��ر حقیقت س��ر تعظیم فرود 
آوری��د و عدالت گریبان ش��ما را خواهد گرفت. 
این گونه نیس��ت که پرونده امور بسته شود و به 
قول معروف بتوانید از پاس��خگویي قسِر در روید 
و با جان سالم از این خطر بیرون بیایید. در واقع 
قیامتي هر چند کوچک براي مسئولان در همین 

دنیا برپا مي شود. 
البته ش��اید کسي را مجازات و محکوم نکنند، به 
ویژه اینکه بس��یاري از این مسائل در حوزه جرم 
و مجازات قرار نمي گیرد، بلکه در صلاحیت هاي 
حرفه اي آنان اس��ت. ول��ي داوري افکار عمومي 
براي سیاس��تمداران و احزاب متبوع آنان بسیار 
مهم است. براي نمونه توني بلر به دلیل رفتارش 
در حمل��ه به عراق در م��ارس ۲۰۰۳ و همراهي 
متقلبانه با جورج بوش، در افکار عمومي بریتانیا 
ضربه س��نگیني خورد و شاید افول قدرت حزب 
کارگ��ر نیز از همی��ن مقطع آغاز ش��د. بنابراین 
طبیعي اس��ت که سیاس��تمداران و احزاب آنها 
همیش��ه به این حساب کشي هایي که دیر یا زود 
آغ��از خواهد ش��د، توجه مي کنن��د. نتیجه مهم 
دیگر، فصل الخطاب بودن است. آیا توجه کرده اید 
که چرا در ایران هیچ یک از پرونده هاي تاریخي 
مختومه نمي ش��وند؟ نه تنها مختومه نمي شوند، 
بلکه هر چه مي گذرد پرسش ها و ابهامات و حتي 
ش��اکیان و متهمان پرونده ها بیش��تر مي شود! و 
در عمل پرونده ها غیرقابل رس��یدگي مي ش��ود. 
هنگام��ي ک��ه پرونده ه��ا ب��ه چنی��ن مرحله اي 
رس��ید، افکار عموم��ي در حیرت و س��رگرداني 
غرق مي ش��وند. حقیقت محو مي ش��ود. وضعیت 
جامعه ما نس��بت به گذشته یک قرن اخیر خود 
کمابیش چنین اس��ت. همی��ن موضوع کرونا در 
ایران تبدیل به یک پرونده مهم و جدیدي ش��ده 
اس��ت. پرونده اي که از همان روز اول مثل همه 
موضوع��ات و پرونده ه��اي دیگر، انواع و اقس��ام 
پرس��ش ها و اظهارنظرات و مواضع و سیاست ها 
مط��رح ش��د ولي هن��وز یک گزارش رس��مي و 
روش��ن درباره هیچ کدام از آنها تهیه و منتش��ر 
نشده است؟ تردیدي نیست که این پرونده مثل 
م��وارد دیگر در ایران، همچنان باز خواهد ماند و 
به مرور نیز بر پرس��ش ها، اتهامات و داده هاي آن 
افزوده مي شود و بي بصیرتي و سردرگمي جامعه 
را تشدید مي کند. مطالعات معتبر درباره کرونا در 
ایران نشان داده است که اگر سیاستگذاري ما در 
مواجهه با کرونا مشابه ترکیه بود، حدود ۵۰ هزار 
نفر کمتر فوت مي کردن��د. جامعه اي که هزاران 
میلیارد خ��رج افزایش جمعیت مي کند و به طور 
کام��ل هم شکس��ت مي خ��ورد و حتي جمعیت 
کمتر هم مي ش��ود، کافي بود ق��دري عقلانیت 
ص��رف مدیریت کرونا مي کرد ت��ا ده ها هزار نفر 

کمتر فوت کنند. این پرونده همچنان باز است.

رسالت:شهر بی هوا
مردم دیگ��ر تقریبا به آلودگی 
ه��وا ع��ادت کرده ان��د. راهی 
جز این ندارند. پذیرفته اند که س��اعت ۱۰ صبح 
احساس کسی را داشته باشند که تا ۱۰ شب کار 
کرده اس��ت. پذیرفته اند بخش زیادی از روز را با 
سردرد و چشم درد بگذرانند. پذیرفته اند آسمان 
بالای سرش��ان آبی نباش��د. این ه��ا همه از روی 
ناچاری پذیرفته ش��ده و الا کیست که به راحتی 

قبول کند محیط زندگی اش بیماری زا باشد؟ 
کیس��ت که تمام نش��اط خود را با دیدن لحاف 
زخیم دود و آلاینده روی شهرش از دست ندهد. 
مردم از سر ناچاری عادت کرده اند؛ اما مسئولین 
نباید عادت کنند. این آلودگی یک پدیده طبیعی 
نیست که بخواهیم برایش دست به دامان آسمان 

شویم و به دعا اکتفا کنیم.
 ای��ن آلودگی هوا از جن��س آن گردوخاک هایی 
نیست که سوغات کشورهای همسایه باشد و ما 
هم بدوبیراه��ش را به آن ها بگوییم. این آلودگی 
هوا نتیجه ترک فعل و عدم مدیریت یک بحران 
است. هیچ چیز طبیعی تر از نفس کشیدن نیست 
و هیچ چیز هم غیرطبیعی تر از اینکه نتوانی نفس 

بکشی نیست.
 تنها چندبار نفس کشیدن کافی است که سردرد 
بگیریم؛ مگر تهران و اصفهان، چرنوبیل و حلبچه 
اس��ت؟ در این زمینه م��ردم حتی توضیحی هم 
نمی ش��نوند و حت��ی وعده ای هم ب��ه آن ها داده 
نمی ش��ود که ت��ا فلان موعد و با ای��ن راهکارها، 
اوض��اع آلودگی بهت��ر خواهد ش��د. آلودگی هوا 
تلفات می دهد، آدم می کش��د و این یعنی ترک 

فعل در این حوزه رسما یک جنایت است. 
خطر این اس��ت که آلودگی هوا رفته رفته ویژگی 
ذاتی ته��ران در نظر گرفته ش��ود و مطالبه رفع 
آن از مس��ئولین، »غیرمنطق��ی« جل��وه کن��د. 
هرچند که این معضل، چالش��ی جهانی اس��ت و 
خصوصا در کش��ورهای درحال توسعه زیاد دیده 
می شود. پدید آمدن آلودگی هوا در کلان شهری 
مثل تهران غیرطبیعی نیس��ت. عجیب آن است 
که کس��ی برای رف��ع آن کاری نکند و تلاش��ی 
ب��رای جلوگی��ری از گس��ترش آن نش��ود. حق 
 مردم نیس��ت که زی��ر س��قف آلاینده ها مدفون

 شوند.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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بابک پرهام، نمایش��نامه نویس، منتقد و کارگردان تئاتر است که 
بیشتر مخاطبان او را به عنوان منتقد می شناسند اما نتیجه علاقه  
این هنرمند به نویس��ندگی تاکنون منجر به چاپ نمایشنامه های 
»سمفونی پوکه های خالی«، »شنا در حوض زالو« و »سترونانگی« 
و اجرای دو نمایش از نوشته های خودش روی صحنه شده است. 
او س��ال گذش��ته نمای��ش »تملیخ��ا« را در کارگاه نمایش تئاتر 
ش��هر روی صحنه ب��رد و از هفتم تا بیس��تم آذر نی��ز با نمایش 
»سالومه« یکی دیگر از نوشته هایش درباره زندگی سالومه، دختر 
هرودیا و عش��ق او به یحیی پس��ر زکریا میزبان مخاطبان است. 
ای��ن هنرمند درباره تجربه اولین کارگردانی اش روی صحنه تئاتر 
گفت: »همه گی��ری ویروس کرونا توقف بزرگی ب��رای تئاتر بود. 
من نمای��ش »تملیخا« را در روزهای پ��س از کرونا روی صحنه 
بردم و تأثیرات پس��اکرونا بر ای��ن نمایش و نمایش های دیگر آن 
روزها بس��یار قابل تامل اس��ت. تماش��اگر حرفه ای تئاتر به دلیل 
قرنطینه به س��الن نمی آمد و مخاطبان غیرحرفه ای هم بیش��تر 
جذب سریال های پلتفرمی شدند.« او ادامه داد: »خوشبختانه در 
ماه های اخیر نمایش های موفقی در س��الن ها به نمایش درآمدند 
که توانس��تند مخاطبان را به سالن ها برگردانند و به نظر می رسد 
که از دوره پس��اکرونایی عب��ور کرده ایم ولی ای��ن به معنای آن 
نیس��ت که هنرمندان این عرصه توانسته اند آسیب هایی را که از 
این فاجعه متحمل ش��ده اند، جبران کنند.« این هنرمند با اشاره 
به آسیب های روحی و اقتصادی فراوانی که طی سال های گذشته 
به مردم و به ویژه اهالی هنر رسیده است، افزود: »تعداد زیادی از 
هموطنان ما در سال های گذشته عزیزان شان را از دست داده اند 
و این مصیبتی نیست که فقط گریبان فعالان حوزه تئاتر را گرفته 
باشد و فراموش کردن آن عزیزان محال است و یادشان در خاطر 
همه ما باقی می ماند ولی آسیب های مالی برای فعالان تئاتر بیشتر 
از بقیه اقش��ار بوده  اس��ت، چون اکثر هنرمندان این عرصه منبع 
دیگری برای امرار معاش ندارند و چند سال فعالیت نکردن، آن ها 
را تحت فشار مضاعف قرار داده است.« او با گلایه از نبود حمایت 
اصن��اف و همچنی��ن حمایت ضعی��ف نهادهای دولت��ی از اهالی 
تئاتر گفت: »متاس��فانه ما به جای اینکه حمایت ش��ویم، همواره 
با نظارت های��ی که کار را برای ما س��خت تر می کند، روبه روییم. 
صنوف هم به شکلی دیگر در کشمکش ها و درگیری های داخلی 
ب��ه تنها چیزی که فک��ر نمی کنند، حمایت از هنرمندان اس��ت، 
ناگفت��ه نماند که با پیگی��ری و عملگرایی تعداد اندکی از مدیران 
در دوره کرون��ا حمایت هایی انجام ش��د ولی آن ه��ا نیز به دلیل 
شرایط نامس��اعد مدیریتی متوقف ش��دند.« پرهام با بیان اینکه 
هنرمن��دان تئاتر از مظلوم ترین هنرمندان هس��تند، توضیح داد: 

»تئاتر نیاز به تمرین های طولانی، س��اخت دکور، لباس، گریم و 
موس��یقی هزینه خواهد داش��ت و چنانچه گروه نتواند یا نخواهد 
و یا نگذارند در س��الن های دولتی اجرا داشته باشد، هزینه سالن 
ه��م به آن اضافه خواهد ش��د ولی با حداکثر ف��روش هم درآمد 

قاب��ل توجهی ب��رای هنرمندان باقی نمی ماند و اگر نمایش��ی به 
س��قف فروش نرسد، متضرر خواهد ش��د. این موضوع برای دیگر 
هنرها و وجود ن��دارد، نقاش در زمان طولانی و با هزینه زیاد اثر 
هن��ری اش را خلق می کند ولی قیم��ت فروش آن جبران زمان و 
هزین��ه را دارد و هنرمند آفریننده اثر می تواند معیش��ت مطلوبی 
داش��ته باشد، در س��ینما فارغ از موفقیت گیشه تمام هنرمندان 
دس��تمزد قابل قبولی دریافت می کنند و همچنین موس��یقی که 
درآم��د حاص��ل از امر تولید اثر برای هنرمند مطلوب اس��ت.« او 
ادام��ه داد: »بنابراین ب��ا توجه به مبلغ عرف��ی بلیت های تئاتر و 
هزینه های تولی��د، این هنر نیاز به سیاس��ت های حمایتی دارد، 
یکی از این سیاس��ت ها می تواند سیاست تش��ویق مالیاتی باشد، 
ب��ه این ترتیب که بنگاه های اقتصادی با حمایت مالی از تولیدات 
تئاتری امکان دریافت بس��ته های تشویقی مالیاتی داشته باشند، 
س��ازمان های دولتی قسمتی از بودجه فرهنگی- اجتماعی شان را 
به خرید بلیت و ارائه آن به کارمندان و خانواده های شان تخصیص 
دهند، این امر باید فارغ از نام و س��ویه های سیاس��ی اثر باش��د و 
به وی��ژه از هنرمندان جوان که کمتر اقبال عمومی دارند، حمایت 
ش��ود. بانک ها، طرح هایی برای وام های زودبازده با سود کم برای 
تولی��د آثار هنری ارائه کنند تا نمایش ها با کیفیت  مطلوبی تولید 
ش��وند و مخاطب بیش��تر به تئاتر و دیدن نمایش ترغیب شود.« 
این هنرمند با اش��اره به هزینه های اجرا در س��الن های خصوصی 
افزود: »هزینه اجاره سالن در تماشاخانه خصوصی عددی نزدیک 
به یک س��وم فروش بلیت در نظر گرفته می شود که اگر اثر بتواند 
حداکثر ظرفیت سالن را به دست بیاورد و هزینه های تولید خیلی 
بالایی نداش��ته باش��د، امکان دارد بتواند با کمترین زیان اجرا را 
به س��رانجام برس��اند، ولی با توجه به هزینه اجاره چنین املاکی 
که اکثر آن ها اجاره ای هس��تند و هزینه ه��ای جاری آن ها، مبلغ 
دریافتی منصفانه اس��ت.« کارگردان نمایش »س��الومه« توضیح 
داد: »در سالن های دولتی مدیرانی هستند که دلسوزی می کنند، 
کس��انی مانند سیدجواد طاهری در تئاترشهر با روش هایی مانند 
طرح حمایت از تولیدات آثار جوان که پیش از این به جز با رانت، 
راهی به تئاترشهر نداشتند و یا فراخوان آثار بدون در نظر گرفتن 
ش��هرت صاحب اثر، توانسته اند با حداکثر اجرا و با سرمایه گذاری 
ب��ر هنرمندان مس��تعد و خوش قریح��ه مخاطبان زی��ادی برای 
نمایش های این س��الن جذب کنند.« به گزارش ایران تئاتر، بابک 
پرهام در پایان سخنانش ضمن سپاسگزاری از اهالی رسانه ادامه 
داد: »امیدوارم نشریات عمومی و رسانه ها، بیش از این برای تئاتر 
وقت و کلمه بگذارند تا اقشار مختلف به این هنر نزدیک تر شوند 

و دیدن نمایش به سبد تفریحات فرهنگی اضافه شود.«

بابک پرهام: 

حداکثر فروش تئاتر هم درآمدی برای هنرمندان ندارد 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 چرا »آرتور کانن دویل« »شرلوک هولمز« را کشت؟ 
 »لوس��ی ورس��لی« که یک مورخ اس��ت می گوی��د »آرتور کانن 
دویل« از س��اخته خود یعنی داستان های جنایی پلیسی شرلوک 
هولم��ز متنف��ر بود و ش��خصیت ای��ن کارآگاه را مس��ئول دیده 
نشدن داس��تان های تاریخی برجسته اش می دانست. پس از آنکه 
داستان های جنایی »شرلوک هولمز« در سال ۱۸۹۱ در یک مجله 
ظاهر ش��د، »دویل« از فردی ناشناس به ش��هرتی جهانی پرتاب 
ش��د و ۱۱ سال بعد نش��ان ش��والیه دریافت کرد. »کانن دویل« 
در تلاش برای یافتن ناش��ر برای داس��تان های »شرلوک هولمز« 
بود و پس از رد ش��دن توسط چند ناشر، سرانجام این داستان ها 
توسط ناشر چهارمی پذیرفته شد و آن ها گفتند که این کار دقیقاً 
همان چیزی اس��ت ک��ه آن ها به دنبال آن بودند: »داس��تان های 
سبک!« داس��تان های هولمز برای »کانن دویل« سودآور بود، اما 
این نویس��نده تصمیم گرفت پس از به دست آوردن پول کافی از 
این ش��خصیت او را بکش��د و در یک داستان در سال ۱۸۹۳ او را 
بالای آبش��اری در س��وئیس به پایین پرت کرد. با این وجود یک 
دهه بعد، زمانی که یک ناش��ر آمریکایی به او پیش��نهادی معادل 
۱/6 میلیون دلار داد، این نویس��نده وسوسه شد و این شخصیت 

را دوب��اره زنده کرد. این مورخ می نویس��د: »گرچ��ه »آرتور کانن 
دویل« ش��هرت خود را به عنوان یک نویس��نده وام دار »شرلوک 
هولمز« اس��ت اما در خلوت خود از این شخصیت متنفر بود چرا 
که فکر می کرد موفقیت این داس��تان های جنایی باعث ش��ده تا 
دیگر آثار تاریخی و برجسته او هیچ گاه دیده نشود و حالا ۹۳ سال 

پس از مرگش، اغلب رمان های تاریخی اش خوانده نشده است، در 
حالی که کارآگاه ارزان - اما محبوبش - برای همیش��ه در اذهان 
افراد ماندگار شده است.« »شرلوک هولمز« محبوب ترین کارآگاه 
تخیل��ی تاریخ اس��ت. »کانن دوی��ل« چهار رمان و ۵6 داس��تان 
کوتاه درباره تعقیب مجرمان توس��ط این مغز متفکر با اس��تفاده 
از مهارت های مش��اهده ای و قدرت اس��تنتاج این کارآگاه نوشت. 
بیشتر داستان ها توسط دستیار »هولمز« یعنی »دکتر واتسون«، 
روایت می شوند. داس��تان های »شرلوک هولمز« برای تئاتر، فیلم 
و تلویزی��ون مورد اقتباس قرار گرفته ان��د و »بندیکت کامبربچ«، 
»پیتر کوشینگ«، »راجر مور«، »ایان مک کلن«، »مایکل کین«، 
»چارلتون هستون«، »جاناتان پرایس« و »جرمی برت« از جمله 
کس��انی هستند که نقش این کارآگاه را بازی کرده اند. به گزارش 
ایسنا به نقل از گاردین، »آرتور کانن دویل« در ادینبورگ به دنیا 
آمد و قبل از ش��روع به نوشتن به عنوان یک پزشک آموزش دید. 
او دو بار تلاش ناموفق برای ورود به پارلمان داشت و پس از مرگ 
پسرش مجذوب معنویت گرایی شد. این نویسنده در سال ۱۹۳۰ 

در سن ۷۱ سالگی بر اثر حمله قلبی درگذشت.

»کشتن کاسترو« اولین فیلم »ایف ریورا« با بازی »آل پاچینو«، 
»دیگو بونتا« و »زولو ماریدوئنا« س��اخته می ش��ود. این فیلم 
درباره وقایع واقعی دوره ای اس��ت که »فیدل کاس��ترو« رهبر 
انقلاب کوبا در سال ۱۹6۰ به نیویورک رفت و در هارلم ساکن 
شد. »کشتن کاسترو« رویداد های واقعی حضور »کاسترو« در 
نیویورک برای سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
به عنوان رهبر انقلابی کوبا را دنبال می کند. وقتی »کاس��ترو« 
در هتل اصلی خود با رفتار های دش��منانه روبه رو شد، »مالکوم 
ایک��س« را ملاقات می کند ک��ه او را به اقامت در هتل معروف 
ت��رزا در هارلم دعوت کرد. یک مامور مخفی تازه کار اف بی آی 
ک��ه ابتدا مأم��ور تحقیق درباره »مالکوم ایک��س« بود، ناگهان 
باارزش ترین دارایی اف بی ای می ش��ود تا از حذف »کاس��ترو« 
توسط س��یا و مافیای ایتالیا جلوگیری کند. به گزارش باشگاه 
خبرن��گاران به نق��ل از هالیوود ریپورتر، »برد فاینش��تاین« از 
کمپانی رومولوس تهیه کننده فیلم گفت: مفتخرم که بخش��ی 
از چنین داس��تان مهمی باش��م که بخشی از تاریخی است که 
تا حد زیادی ناگفته و ناش��ناخته بود. این هدف ما در کمپانی 

رومولوس است.

کنس��رت نمای��ش »ناکجاآباد« با آهنگس��ازی پیمان خازنی و 
کارگردانی س��پیده صباغ از یکش��نبه، ۱۹ آذر در تماش��اخانه 
مل��ک ب��ه صحنه م��ی رود. کنس��رت نمای��ش »ناکجاآباد« بر 
اس��اس داس��تان ادبی��ات عامیان��ه  »ترک��ه و تبر«، داس��تان 
عش��ق ملک س��لیم شاه س��رزمین دوس��تی به پریچهر دختر 
 ش��اه پریان اس��ت. مدت زمان اجرای این نمای��ش ۷۵ دقیقه

 است./صبا

نیکلاس کیج« بازیگر مش��هور هالیوود است اعلام کرد تقریبا 
کار او در س��ینما در آس��تانه 6۰ سالگی به پایان رسیده است. 
او در مصاحبه ای جدید با مجله »ونیتب فر« گفت: »احس��اس 
می کن��م آنچ��ه را که باید در مورد س��ینما بگویم، گفته ام و تا 
آنجایی که می توانس��تم نقش آفرینی داشته ام... می خواهم در 
روند انتخابم س��خت گیرانه تر باشم و با صدای بلند خداحافظی 
کنم.« »کیج« اضافه کرد که پدرش در ۷۵ سالگی درگذشته و 
او نیز تخمین می زند که ممکن است تنها ۱۵ سال دیگر زنده 
باش��د و می خواهد این زمان را با خان��واده اش بگذراند. با این 
حال او می گوید که آماده اس��ت تا سایر اشکال بازیگری، مانند 
س��ریال تلویزیونی را امتحان کن��د. او از زمان نقش آفرینی در 
»دختر دره« در س��ال ۱۹۸۳ در بیش از ۱۰۰ فیلم بلند ظاهر 
شده و در سال ۱۹۹6 برای بازی در »ترک لاس وگاس« برنده 
اسکار بهترین بازیگر مرد شد. به گزارش باشگاه خبرنگاران به 
نقل از هالیوود ریپوررتر، او تنها در سال ۲۰۲۳ در شش عنوان 
فیل��م بازی کرده و کمدی فعلی او با نام »س��ناریوی رویایی« 
یکی از بهترین واکنش های منتقدان را در دوران بازیگری وی 

به ارمغان آورده است.

فیلم س��ینمایی »مس��افرخانه پدری« ب��ا گویندگی ۲۳ نفر از 
گویندگان گفتار فیلم در واحد دوبلاژ س��یما دوبله ش��د. فیلم 
سینمایی »مسافرخانه پدری« در گونه کمدی و درام محصول 
اندونزی در س��ال ۲۰۲۳ قرار اس��ت از شبکه سه سیما پخش 
ش��ود. در خلاصه داس��تان این فیلم آمده: »پ��در یک خانواده 
فرص��ت کم��ی ب��رای زندگ��ی دارد. او در ای��ن م��دت موفق 

می شود...«/میزان 

مراس��م پاسداش��ت ناص��ر مم��دوح دوبل��ور، مدی��ر دوبلاژ و 
بازیگر ایرانی و رونمایی از مس��تند »س��رانجام رعفت«، پرتره 
پیشکسوت هنر دوبله شادروان رعفت هاشم پور با حضور اهالی 
دوبله و دوس��تداران هنر در فرهنگسرای ارسباران برگزار شد. 
در این مراس��م ناصر ممدوح با انتقاد از شرایط دوبله گفت: از 
زمان��ی که کرونا آم��د، کار ما دچار فراز و نش��یب های زیادی 
ش��د و متاس��فانه همه چیز را به هم ریخت. اکنون، فیلم هایی 
که دوبله می ش��ود، تک گوینده اس��ت. ای��ن موضوع ضعف به 
ش��مار می رود. به گزارش موج، وی افزود: س��ال های قبل اگر 
از من می پرس��یدند که می خواهی چه کاره ای ش��وی؟ پاسخ 
می دادم: دوبلور. اما اگر اکنون چنین س��والی را از من بپرسند، 
متاس��فانه این پاس��خ را نمی دهم. البته جوان های علاقه مند 
زیادی هس��تند که در این حوزه فعالیت می کنند، اما در دست 
تعدادی از واسطه ها استثمار شده اند. پلتفرم ها فیلم های خود 
را به تعدادی از واس��طه ها می دهند تا دوبله کنند این موضوع 
باعث تاسف است. ممدوح گفت: باید اعتراف کنم که به شدت 
تحت تاثیر محبت های شما قرار گرفتم و برای همه شما آرزوی 

موفقیت و خوشبختی دارم.

اج��رای موزی��کال »موس��ی و ش��بان« ب��ا ص��دای پ��رواز 
هم��ای، س��رانجام پ��س از اج��را در چندی��ن ش��هر ای��ران، 
ب��ه ته��ران رس��ید. این اج��را با همراهی ارکس��تر ب��زرگ به 
رهب��ری امین غف��اری در کن��ار ارکس��تر س��ازهای ایرانی و 
خوانندگ��ی پ��رواز همای، ام��روز ۱۵ آذر ماه در س��الن میلاد 
 نمایش��گاه بین الملل��ی و در دو س��انس روی صحن��ه خواهد 

رفت./برنا 

 خداحافظی »کیج« از سینما 

»مسافرخانه پدری« می آید

 تاسف ممدوح برای دوبله 

»موسی و شبان« در تهران

 »پاچینو« در »کشتن کاسترو« 

»ناکجاآباد« در تهران

 تعداد زیادی از هموطنان ما در سال های گذشته 
عزیزان شان را از دس�ت داده اند و این مصیبتی 
نیس�ت که فق�ط گریبان فع�الان ح�وزه تئاتر را 
گرفته باش�د و فراموش کردن آن عزیزان محال 
است و یادش�ان در خاطر همه ما باقی می ماند 
ولی آس�یب های مالی برای فعالان تئاتر بیش�تر 
از بقیه اقش�ار بوده  اس�ت، چون اکثر هنرمندان 
این عرصه منبع دیگری برای امرار معاش ندارند 
و چند س�ال فعالیت نکردن، آن ها را تحت فشار 

مضاعف قرار داده است

 متاسفانه ما به جای اینکه حمایت شویم، همواره 
ب�ا نظارت های�ی ک�ه کار را ب�رای ما س�خت تر 
می کند، روبه روییم. صنوف هم به شکلی دیگر در 
کش�مکش ها و درگیری های داخلی به تنها چیزی 
ک�ه فکر نمی کنند، حمایت از هنرمندان اس�ت، 
ناگفت�ه نماند ک�ه با پیگی�ری و عملگرایی تعداد 
اندک�ی از مدی�ران در دوره کرون�ا حمایت هایی 
انجام شد ولی آن ها نیز به دلیل شرایط نامساعد 

مدیریتی متوقف شدند
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دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: یک هزار بسته 
سرمایه گذاری به ارزش ۹۰۰ هزار میلیارد تومان برای بهره برداری 

فعالان اقتصادی داخلی و خارجی آماده شده است.
»حجت الله عبدالملکی« در حاشیه دومین روز از نمایشگاه اوراسیا 
در نشست خبری اظهار داشت: از ابتدای امسال طراحی پروژه های 
سرمایه گذاری برای معرفی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به فعالان 

اقتصادی بین المللی در دستور کار قرار گرفت.
وی تاکیــد کرد: پروژه های ســرمایه گذاری ابــزاری برای معرفی 
فرصت ها و مزیت های ســرمایه گذاری مناطق به فعالان اقتصادی 
محسوب می شود که مطالعات اولیه هر کدام از این پروژه ها انجام 

شده، زیرساخت ها فراهم و مجوز بی نام آن صادر شده است.
این مقام مســئول با بیــان اینکه در چهار مرحله از بســته های 
اقتصادی مناطق آزاد رونمایی شــده اســت، گفت: امروز با ۱۵۰ 
بســته جدید به ارزش حدود ۲۵۰ هزار میلیارد تومان، به مجموع 
یک هزار بسته به ارزش ۲۰ میلیارد یورو )معادل ۹۰۰ هزار میلیارد 
تومان( دست یافتیم که متقاضیان می توانند اقدام به سرمایه گذاری 

در این زمینه کنند.
وی با بیان اینکه برای ســرمایه گذاری در مناطق آزاد محدودیتی 
وجود ندارد، تاکید کرد: از ابتدای امســال تا پایان آبان ماه حدود 
یک هــزار و ۴۰۰ پروژه به ارزش ۴۳۰ هزار میلیارد تومان تقاضای 
ســرمایه گذاری در محدوده هفت منطقه آزاد کشور ثبت شده که 

۱۷۰ پروژه از میان بسته های پیش بینی شده بوده است.
بــه گفته عبدالملکــی، در همین مدت ۳۷ هــزار میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری در مناطق آزاد محقق شــده اســت و در سه ماه 
پایانی امسال نیز به دنبال تحقق تقاضاهای ثبت شده و آغاز فرایند 

احداث خواهیم بود.
وی تصریح کرد: بر اساس اسناد بالادستی ۶ ماموریت برای مناطق 
آزاد در نظر گرفته شــده اســت که شــامل جهش تولید، جهش 
صادرات، انتقال فناوری، تامین نیازهای اساسی کشور، تامین مالی 
از خارج از کشور و عمران و آبادانی منطقه می شود که چهار مورد 

از آن ها بین المللی محسوب می شود.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی با تاکید بر اینکه 
این مناطق به عنوان قطب های پیشرفت اقتصادی کشور محسوب 
می شــوند، خاطرنشان کرد: مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، تیم ملی 
اقتصاد بین الملل اقتصاد کشــور هستند، به همین دلیل بیش از 
یک ســوم از صادرات غیرنفتی کل کشور از مبدا این محدوده ها 

بوده است.

< ترانزیت؛ مزیت مطلق ایران
وی با بیان اینکه ترانزیت مزیت مطلق ایران محســوب می شود، 
افزود: بیش از ۷۰ درصد ترانزیت از این مبادی اســت، اما مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی در ســطح بین الملل شناخته شده نیست که 

با حضور در رویدادهــای داخلی و خارجی در تلاش برای معرفی 
بیشتر هستیم.

عبدالملکی با بیان اینکه در هشــت ماهه امســال در پنج رویداد 
بین المللی و چهار نمایشگاه داخلی حضور داشتیم، افزود: به زودی 
نیز در رویداد کشور هند شرکت می کنیم، زیرا به دلیل ظرفیت بالا 

با شناخته شدن بیشتر، تقاضای بیشتری را جذب خواهند کرد.
وی با بیان اینکه مناطق آزاد نقاط اصلی ارتباط با ســازمان های 
همکاری های بین المللی هســتند، گفت: ایران می تواند با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا از طریق منطقه ارس، کشورهای حاشیه دریای 
خزر از انزلی، اتحادیه شــانگهای از قشم، گروه بریکس از کیش و 

هند از چابهار ارتباط تجاری برقرار کند.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تاکید کرد: جایگاه 
بین المللی مناطق آزاد رو به رشد است که با عبور از شعار زدگی، 
به عنوان موتور محرکه اقتصادی کشــور بــه جایگاه اصلی خود 

بازگردند.
به گزارش ایرنا، دومین نمایشگاه اختصاصی اوراسیا از )۱۳ آذر( در 
محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران گشایش یافت که تا 
۱۶ آذر ادامه خواهد یافت. در این نمایشگاه در متراژی به وسعت 
یک هزار و ۵۰۰ متر مربع، شــرکت های بزرگ کشــورهای عضو 
اتحادیه حضور دارند و شرکت های ایرانی در همکاری با اعضا بیش 

از یک هزار متر مربع فضای نمایشگاهی را در اختیار گرفته اند.

معاون حمل و نقل ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با تاکید 
بر ضرورت تغییر رویکرد در کریدور شــمال-جنوب گفت: به واسطه 
اجبار در تغییر شیوه های حمل و عبور از مرزها و بنادر مختلف، به نظر 

می رسد در دستیابی به اهداف اولیه چندان موفق نبوده است.
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، حمیدرضا شــهرکی ثانوی معاون 
حمل ونقل سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در خصوص کریدور 
حمل و نقل بین المللی شــمال - جنوب گفت: این کریدور ۲۳ سال 
پیش به ابتکار کشورهای ایران، هند و روسیه و با هدف کاهش زمان 
ترانزیت، افزایش امنیت سفر و حفظ محیط زیست، کاهش هزینه های 
حمل ونقل، یکسان سازی و تنظیم اسناد متحدالشکل و رقابت پذیری با 

کریدور مسیر کانال سوئز راه اندازی شد.
شهرکی تأکید کرد: اگرچه مطالعات و گزارشات بسیاری برای ارزیابی 
اقتصادی کریدور، پیش بینی حجم جابه جایی کالا و مسافر، بازاریابی و 
جذب سرمایه گذاری و تعیین نحوه همکاری با سازمان های بین المللی 
صورت گرفته، اما به واســطه اجبار در تغییر شیوه های حمل و عبور 
از مرزها و بنادر مختلف، به نظر می رسد در دستیابی به اهداف اولیه 

چندان موفق نبوده است.
وی با اشاره به همکاری برخی کشورهای منطقه در ایجاد کریدورهای 
جدید برای دسترسی به اروپا و آسیای مرکزی و کاهش تقاضا در مسیر 
عبور از قلمرو ایران، اظهار کرد: به نظر می رسد تحقق اهداف ترسیم 
شــده در کریدور شمال- جنوب باید با انجام اقدامات مؤثر با رویکرد 
افزایش رقابت پذیری و قدرت لجستیکی، یکپارچگی، بهبود مستمر 
فرایندها، استانداردسازی، کاهش انجام تشریفات در مبادی ورودی و 
خروجی کشــور و استقرار نگاه استراتژی در مرزها با توجه به این که 
مرز صرفا محل عبور است، ارتقاء وضعیت زیرساختی و نیز تلاش ها و 

رایزنی های مستمر و به موقع در حوزه دیپلماسی تسریع یابد.

< ظرفیت های اقتصادی و لجستیکی منطقه ساحلی مکران
شهرکی منطقه ساحلی مکران را دارای ظرفیت های زیادی در ابعاد 
راهبردی، اقتصادی و لجســتیکی به ویژه در حوزه توسعه دریامحور 
از قبیل حمل و نقل، انرژی، گردشگری و منابع غذایی دریایی خواند 
و تاکید کرد: این منطقه از اولویت های جدی توســعه فضایی کشور 
محســوب می شود. وی عنوان کرد: نظر به محدوده عملیاتی توسعه 
ســواحل مکران در استان های سیســتان و بلوچستان و هرمزگان و 
جایگاه این استانها در کریدور بین المللی شمال - جنوب، موافقت نامه 
چهارجانبه عشــق آباد بین کشــورهای ایران، عمان، ترکمنستان و 
ازبکستان، موافقت نامه سه جانبه بین کشورهای ایران، هند و افغانستان 
و ســند توسعه محور شرق کشور، توســعه حوزه مکران قطعا سهم 
موثری در رونق اقتصاد داخلی و بین المللی خواهد داشت که با همین 

هدف سند توسعه منطقه مکران تصویب و ابلاغ شده است.
وی افزود: برای دســتیابی به اهداف تدوینی در این سند باید تمامی 
دســتگاه ها و نهادهای مربوطه و ذینفع، برنامه های اجرایی خود را با 

رویکرد تحقق پذیری و مشارکت بالای کنشگران طراحی و اجرا کنند 
تا شاهد سرمایه گذاری کارآمد و اثر بخش داخلی و خارجی و به فعلیت 

رسیدن تمامی توانمندی های بالقوه در حوزه سواحل مکران باشیم.
وی بیان کرد: با توجه به ابعاد اهمیت این منطقه، افزایش ظرفیت های 
لجستیکی بنادر ســواحل مکران از طریق جذب ســرمایه گذاران، 
سیاســت ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در راستای ایجاد 
شبکه بین المللی رقابتی، ایمن و نوآورانه با هدف تسهیل در عملکرد 
زنجیره های تأمین بازارهای منطقه ای با محوریت معرفی حمل و نقل 

جاده ای به عنوان شیوه حمل کارآمد کالا است.
شــهرکی ادامه داد: در این راســتا توجه به ایجاد مراکز لجستیکی 
تخصصی، بهســازی و ارتقاء ایمنی در محورهای جاده ای منتهی به 
ســواحل مکران و اتصال آن ها به سایر مراکز تولید و جذب سفرهای 
باری و مسافری در داخل کشور و مبادی ورودی و خروجی بین المللی 
به منظور افزایش تقاضای جابجایی بار و مسافر، نوسازی ناوگان جاده 
ای، افزایش ارائه خدمات بین راهی با جذب سرمایه گذاران برای احداث 
و توسعه تیرپارک ها در کریدورهای منتهی به نوار ساحلی و منطقه 
مکران، جزء اولویت های کاری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 

بوده است.
به گزارش تســنیم؛ وی افزود: در کنار اقدامات اشاره شده سازمان با 
تکیه بر ظرفیت شرکت های دانش بنیان و استفاده موثر از ظرفیت ها 
و زیرساخت های فناوری اطلاعات برای تسهیل، تسریع و شفاف سازی 
فرآیندهای اجرایی در حوزه حمل و نقل، تدوین و اجرای یک برنامه 
اجرایی یکپارچه و تبادل اطلاعات با دستگاه های مربوطه و بهره مندی 
از سیســتم های حمل و نقل هوشمند ITS در کل شبکه ترانزیتی 
کشور به ویژه حوزه های اثرگذار و اولویت دار، تلاش کرده نقش موثری 

داشته باشد.

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: مصرف گاز از سال ۸۵ تا 
۱۴۰۱.۲۳۰ درصد افزایش پیدا کرد، این میزان مصرف را به هیچ وجه 

نمی توان توجیه کرد.
آرش نجفی درباره ناترازی گاز در کشور اظهار داشت: بزرگترین انحراف 
معیار زمانی شروع شد که رهبری در سال ۸۸ به طور جدی به اصلاح 
الگوی مصرف هشــدار دادند اما دولت ها بــا بی تدبیری و بی توجهی 
موضوع را ســهل انگاری کردند، به طوری که مصرف گاز از سال ۸۵ تا 
۱۴۰۱.۲۳۰ درصد افزایش پیدا کرد، این میزان مصرف را به هیچ وجه 
نمی تــوان توجیه کرد چون در این مدت جمعیت کشــور ۱۱ درصد 
افزایش پیدا کرده یعنی وقتی به منحنی نگاه می کنیم از سال ۹۲ تا ۹۹ 
ناترازی گاز ۵۲ درصد است در حالی که افزایش تولید ۴۴ درصد بوده 
اســت. همین مکانیزم را در برق هم داریم، طی همین ۷ سال میزان 
افزایش تولید و بهینه سازی ۲۳ درصد و افزایش مصرف ۳۷ درصد بوده 
است، این نشان می دهد که تولید بهتری نداشتیم اما بدمصرفی وعدم 
توجه به بهینه سازی مصرف انرژی به طور جدی افزایش پیدا کرده و در 
مقابل برای هیچ موردی هم مدل مالی نداریم یعنی دولت مردان بدون 

آینده نگری و برنامه ریزی فقط دولت مردی می کنند.

< اگر طرح افزایش قیمت پلکانی زمان هاشمی رفسنجانی اجرا می شد...
وی افزود: ما طرحی را زمان هاشمی رفسنجانی تحت عنوان افزایش 
پلکانی قیمت بنزین داشتیم که اگر اجرا می شد، امروز با این مشکلات 
مواجه نبودیم، امروز قیمت بنزین در کشور ما ۱۵۰۰ و ۳۰۰۰ تومان 
است در حالی که در اولین کشور بعد از ما که نفت فراوان و جمعیت 
محدود دارد ۱۷ هزار تومان، ترکمنســتان ۲۱۵۰۰، عراق ۲۸۵۰۰، 
آذربایجان ۲۹۵۰۰، پاکســتان ۵۰۰۰۰، افغانستان ۵۰۴۰۰ و ترکیه 
۶۰۵۰۰ تومان است، این نشان می دهد ما هیچ مدیریت استراتژیک 
در حوزه قیمت گذاری و مصرف نداریم. هرچند اکنون بهینه ســازی 
مصــرف انرژی و اصلاح الگوی مصرف تا حــدی در ریل قرار گرفته 
اما نهایتا اینکه دولت باید چند محور را به طور جدی بررســی کند، 
از جمله ارتقای راندمان نیروگاه ها و توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر 

است.

< کمبود گاز را هم می توان با توسعه تجدیدپذیرها حل کرد
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: اگر نیروگاه های تجدیدپذیر 
را توسعه دهیم نیاز نیست که نیروگاه ها سوخت مایع مصرف کنند، 
ضمن اینکه کمبود گاز را هم می توان با توسعه تجدیدپذیرها حل کرد. 
تجدیدپذیرها به اندازه ای باید زیاد شــوند که حتی زمانی هم که گاز 

داریم نیروگاه های حرارتی را روشن نکنیم.

< تعویض ۲۰ میلیون بخاری یک راهکار است
وی در ادامه به موضوع بخاری های راندمان پایین و مصرف بالای گاز 
اشاره و تصریح کرد: مردم طی بیش از نیم قرن گذشته از بخاری هایی 
استفاده می کنند که در گرید G و F هستند که ۲۰ میلیون بخاری 
موجود با راندمــان پایین برای زمانی که گاز زیاد و ارزان داشــتیم 
مناسب بود اما امروز نه گاز ارزان است و نه گاز زیادی داریم، بنابراین 
بایــد به طور جدی اقدام موثر صورت گیرد، برای حل موضوع دولت 
نمی تواند در آن واحد چند موضوع را فعال کند، یعنی نمی تواند هم 

قیمــت گاز را بالا ببرد و هم محدودیت مصرف ایجاد کند، بلکه باید 
ابزار کاهنده در اختیار مردم قرار دهد و موتورخانه ها را اصلاح و سپس 
قیمت گاز را بالا ببرد، در نتیجه صورتحساب گاز اثر تورم زایی نخواهد 
داشــت ولی اگر راندمان بخاری هــا F و G بماند ولی نرخ گاز را بالا 
ببریم مردم صورتحســاب را به همدیگر تحمیل و پدیده پروانه ای در 
اقتصاد، تشدید قیمت ها و تورم افسار گسیخته و ناهنجاری می شود، 
بایــد بخاری های موجود را با گرید A جایگزین و هزینه را هم دولت 
پرداخت کند و قیمت گاز را به صورت پلکانی واقعی سازی کنند، در 
ایــن صورت مردم وقتی بدانند قیمت گاز بــالا می رود اما تجهیزات 
کاهنده مصرف را در اختیار دارند و رفاه و آسایش شان بهم نمی خورد 

همراهی می کنند.

< بهینه سازی مصرف انرژی یک اقدام ملی و جدی باشد
نجفی تاکید کرد: بهینه سازی مصرف انرژی باید یک اقدام ملی و جدی 
باشد، در این راستا از جمله محورها توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر، 
افزایــش راندمان نیروگاه های حرارتی فعلی، خــروج نیروگاه های با 
راندمان پایین از مدار تولید، تغییر بخاری های گازی در سطح کشور، 
اصلاح موتورخانه ها و جایگزینی خودروهای برقی به جای خودروهای 

تولید داخل کنونی است.

< چالش یارانه ها
وی با بیان اینکه طرح پلکانی افزایش قیمت ســوخت باید به مصوبه 
مجلس تبدیل شــود، افزود: صلاح کشــور در این نیست که قیمت 
به یکباره رشــد کند باید طرحی داشته باشــیم هر سال ۱۰ تا ۱۵ 
درصد قیمت سوخت را تعدیل کنیم و به موازات خودروی باکیفیت و 
مناسب در بازار عرضه کنیم. یکی از اشکالات اینکه طرح بهینه سازی 
مصرف انرژی و قانون مــاده ۱۲ رفع موانع تولید رقابت پذیر به طور 
جدی اعمال نشــد، مهم این است که رهبری به موقع اصلاح الگوی 
مصرف را تشخیص و هشدار دادند اما متاسفانه اجرا نشد و در مقابل 
دولت احمدی نژاد با پرداخت مســتقیم یارانه بزرگترین خیانت را به 
کشــور کرد، یعنی ماه به ماه عدد هنگفتی را در جامعه توزیع کرد و 

این بزرگترین خیانت بوده است.

< دولت مجبور است ماهانه ۴۲۰۰ میلیارد تومان پول تامین کند
رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی خاطرنشان کرد: در آن زمان 

ماهانــه ۲.۴ میلیــارد دلار را تبدیــل به ریال و در جامعه تقســیم 
کردنــد و در نتیجه هم قدرت پول ملی بــه تدریج تنزل کرد و هم 
نقدینگی در جامعه زیاد شد و بهینه سازی مصرف انرژی را که اقدامی 
کاملا تخصصی اســت به عهده مردم گذاشتند. وقتی انجام عملیات 
بهینه ســازی ۴ تا ۶ میلیون تومان هزینه دارد، آیا با ۴۵۵۰۰ تومان 
یارانه می توان کاری کرد؟ دولت باید ۴۵۵۰۰ را به جای تقسیم بین 
مردم صرف تعویض پنجره منازل و بهینه سازی مصرف انرژی می کرد 
و در مقابل هزینه انرژی را بروز می گرفت نتیجه اینکه ظرف ۵ سال 
کل کشــور مصرف انرژی اصلاح می شد و ما می توانستیم ۳۵ درصد 
اتــلاف انرژی را جلوگیری کنیم و اگر طرح به مدت ۱۰ ســال ادامه 
داشت ۵۰ درصد مصرف انرژی اصلاح می شد و امروز نه تنها ناترازی 
نداشتیم بلکه مازاد داشتیم و این پول هم هدر نمی رفت اما این پول 
را هــدر دادیم و دلار را از ۷۰۰ تومان به ۵۰ هزار تومان رســاندیم و 
همه دولت های بعدی نیز وارث عملکرد اشــتباه احمدی نژاد شدند، 
اکنون دولت مجبور است ماه به ماه ۴۲۰۰ میلیارد تومان پول تامین 

کند تا یارانه بدهد.

< پول قوی را ماه به ماه خرد و تبدیل به یک پول بی اثر کردیم
وی بیان داشت: همه جای دنیا پول خرد، ضعیف و ناکارآمد مردم را 
اجمــاع و تبدیل به پول قوی می کنند ولی ما پول قوی را ماه به ماه 
خرد و تبدیل به یک پول بی اثر کردیم و مردم هم خرج روزمره کردند 
و هیچ کس هم اقدام به بهینه سازی انرژی نکرد و پول هم هدر رفت.

< مقایسه مصرف سوخت فسیلی در کشورها
نجفی در ادامه گفت: مثلا مصرف ســرانه سوخت فسیلی در کشور 
امارات از ما جلوتر است و ۱۴۱.۳۲۶ کیلوات ساعت برنفر و آن هم به 
دلیل جمعیت بالای توریست است، عربستان به خاطر اینکه به دلیل 
تولید نفت و گاز ۸۷ هزار و ۶۴۷ کیلووات ساعت مصرف دارد و کشور 
ما با ۳۳۳۶ کیلووات ســاعت مصرف برق و ۴۴۰۰ دلار GDP سوم 
اســت، ترکیه با ۱۵۸۱ کیلووات ســاعت مصرف ۱۰۶۰۰ دلار یعنی 
۲.۵برابر ایران درآمد دارد. فرانسه ۱۲۵۲ کیلووات ساعت مصرف انرژی 
انرژی و ۴۳ هزار دلار درآمد ســالانه، امارات ۱۳۳۴ کیلووات ساعت 

مصرف انرژی و ۵۳۷۰۰ دلار درآمد دارد.

< مصرف انرژی بر تولید ناخالص داخلی ایران ۱۷۰ به یک
به گزارش ایلنا؛ وی بیان داشــت: در هند نســبت مصرف انرژی بر 
تولید ناخالص داخلی یک به ۵، چین یک به ۵، اتحادیه اروپا یک به 
۴، انگلســتان یک به ۴، امریکا به عنوان یک کشور پرمصرف یک به 
۳ و اما ایران ۱۷۰ به یک است، مصرف انرژی به شرطی مزیت است 
که تولید ناخالص ملی داشــته باشیم تولید ملی و درآمد بالا برود، ما 
با حداقل درآمد حداکثر مصــرف انرژی را داریم. ما خودرویی تولید 
می کنیم، همان میزان آهن و انرژی و نیروی انسانی مصرف می کنیم 
و ارزش تجاری خودروهای ما در دنیا زیر ۱۰ هزار دلار است و آلمان 
قیمت خودرو از ۲۵ هزار دلار شــروع می شــود و درواقع کیمیاگری 
کرده و آهن را به طلا تبدیل می کنند، اگر انرژی مصرف می کنیم در 
ازای آن باید تولید درآمد کرده باشیم اما ما هیچ انتفاعی برای کشور 

ایجاد نمی کنیم.

چرا برق و گاز ایران ناتراز است؟

ازطرحهاشمیتایارانههایاحمدینژاد
ترکیه

گمرک

تجارت

برنامه و بودجه

تعهد اردوغان قبل از انتخابات برای اعطای رایگان 
مقدار محدودی گاز طبیعی به خانواده ها تورم را 
در کوتاه مدت کنترل کرده اما باعث اولین افزایش 
شــدید تورم ماهیانه طی ۶ ماه گذشته خواهد 
شــد. تعهد رجب طیب اردوغان رئیس جمهور 
ترکیه قبل از انتخابات برای اعطای رایگان مقدار 
محدودی گاز طبیعی به خانواده ها به مدت یک 
سال، می تواند تورم را در ماه های سرد سال و در 
بحبوحه افزایش مصــرف انرژی کنترل می کند. 
ایــن طرح که از ماه مه اجرایی شــده تنها برای 
ماهانه ۲۵ متر مکعب گاز طبیعی اعمال می شود 
کــه ۶۰ درصد کمتــر از متوســط مصرف گاز 
توســط خانواده ها در اکثر مناطق ترکیه در این 
زمان از ســال است. با سردتر شدن هوا بسیاری 
از خانواده ها از این ســقف فراتر رفته و مجبورند 
هزینه ســوخت اضافی را بپردازند. بدین ترتیب 
ترکیه شاهد اولین افزایش شدید تورم ماهیانه طی 
۶ ماه گذشته خواهد بود. اطلاعات اقتصادی ترکیه 
نشــان می دهد قیمت های مصرف کننده در این 
کشور ۳.۷ درصد در ماه نوامبر نسبت به ماه قبل 
از آن افزایش یافته است. اما تاثیر دقیق افزایش 
مصرف گاز بر تورم هنوز مشخص نیست. این قول 

ســخاوتمندانه اردوغان قبل از انتخابات ریاست 
جمهوری نشــانه ای از سیاست های غیرمتعارف 
او در آن زمــان بود که از ماه مه و انتخاب دوباره 
او کنار گذاشــته شده است. با وجود اینکه طرح 
اعطای رایگان گاز به خانواده ها رشد ماهانه قیمت 
را تقریباً به صفر رسانده، اما می تواند روند کاهش 
تــورم در ترکیه را متوقف کنــد. دورنمای تورم 
سالیانه بسیار بدتر است. افزایش قیمت ها در ماه 
نوامبر نسبت به سال قبل برابر با ۶۳ درصد بوده 
است. این رقم در ماه اکتبر ۶۱ درصد اعلام شده 
بود. بانک مرکزی ترکیه پیش بینی می کند تورم 
در ماه مه ســال آینده میلادی به اوج ۷۵ درصد 
برســد و در پایان سال تا ۳۶ درصد پایین بیاید. 
تورم در پایان ۲۰۲۳ برابر با ۶۵ درصد خواهد بود. 
تغییر اولویت ها طی ۶ ماه گذشته به بانک مرکزی 
ترکیه اجازه داده نرخ بهره را افزایش دهد و سایر 
اقدامات غیر متعارفی را که باعث خارج شــدن 
سرمایه گذاران خارجی و ایجاد بحران های ارزی 
شده بود متوقف کند. به گزارش تسنیم؛ رئیس 
بانک مرکزی ترکیه که در ماه ژوئن منصوب شد 
اعلام کرده عوامل موقتی مانند مصرف گاز در ماه 

نوامبر می تواند دوباره نرخ تورم را افزایش دهد.

جمــع کل وصولی و واریز به خزانه از ســوی 
گمرک در ۸ ماهه امســال بــه رقم ۱۱۴ هزار 

و ۶۸۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان رسید.
ایــن میزان وصولی و واریز به خزانه در ۸ ماهه 
سال جاری نســبت به مدت مشابه سال قبل 
۴۷ درصد افزایش نشــان می دهد. بر اســاس 
این گزارش، میــزان حقــوق ورودی وصولی 
کالاهــا در ۸ ماهه امســال بالغ بــر ۳۶هزار و 
۹۹۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان گردیده که 
حاکی از افزایش ۴۲ درصدی نســبت به مدت 
مشابه سال قبل است. بنابراین گزارش، میزان 

حقــوق ورودی وصولی کالاها به علاوه خودرو، 
گوشی تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار و ۲۳ ردیف 
درآمدی گمرک در مدت یاد شده به ۵۵ هزار 
و ۹۲۰ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان رسید که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۶۹ درصد رشد 
نشان می دهد. این گزارش همچنین حاکیست، 
میزان وصولی گمرک از محل مالیات بر ارزش 
افزوده کالاهای وارداتی در همین مدت به رقم 
۵۸هــزار و ۷۶۰ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان 
رسید که نســبت به مدت مشــابه سال قبل 

۳۱درصد افزایش نشان می دهد.

به گفته رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و 
عمان با تســهیلاتی که در جریــان تجارت دو 
کشور ایجاد می شود دیگر نیازی به تبدیل پول 
در صرافی ها نیســت و مدل جدیدی از تبادلات 
مالی در تجارت با این کشــور اجرا خواهد شد. 
عمان همگام با دیگر کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس مسیر توسعه را پیش گرفته و قصد 
تنوع ســازی منابــع درآمدی خــود را دارد تا از 
اتکای خود به درآمدهای نفتی بکاهد. در همین 
حال این کشــور از موقعیت ژئوپلیتیک خوبی 
برخوردار اســت، بنادر مجهزی دارد، به آب های 
آزاد متصل اســت و ارتباط صلح آمیزی با جهان 
ایجاد کرده است. بنا بر اینها همجواری کشوری 
با این پتانسیل ها می تواند برای ایران فرصت های 
قابل توجهی از تولید و تجارت را در بر داشته باشد 
به ویژه که در ســال های اخیــر ارتباطات میان 
مقامات دو کشور نسبت به گذشته افزایش یافته 
و این امر امکان بالفعل کردن ظرفیت های یادشده 
را بالا برده است. در راستای همین ارتباطات است 
کــه وزیر امور خارجه سلطان نشــین عمان روز 
گذشته به ایران سفر کرد و اجلاس مشترک ایران 
و عمان نیز فردا ۱۵ آذر برگزار می شــود. جمال 
رازقی جهرمی، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و عمان در توضیح بیشتر در این باره گفت: وزیر 
صنایع و تجارت عمان در راس یک هیئت عالی 
رتبه برای شــرکت در اجلاس مشترک ایران و 
عمان به تهران می آید و این هیئت روز پنج شنبه 
را هم در شیراز سپری می کنند. وی افزود: تلاش 
اتاق مشترک ایران و عمان رشد روابط تجاری دو 
کشور اســت و این اتاق تلاش دارد در توافقاتی 
که با عمانی ها انجــام داده راه هایــی برای دور 
زدن تحریم هایی که تجارت ایران را در تنگنای 

تحریم ها سخت کرده بیابد و به این وسیله عمان 
را تبدیل به واســطه ای بــرای تولید محصولات 
نهایی ایرانی و تجارت این محصولات بکند. رازقی 
همچنین گفت: عمان با ۲۱ کشــور دنیا تعرفه 
تجارت را به صفر رسانده که البته ایران در گروه 
این ۲۱ کشور نیســت، اما عمان با برخورداری 
از این مزیت می تواند واســطه ای برای صادرات 
کالاهای ایرانی به سراسر جهان باشد، هر چند در 
اینجا برند ایرانی مغفول می ماند اما این دستاورد 
تحرکی اساسی در تجارت ایران ایجاد می کند، آن 
هم با توجه به حساسیتی که در معامله کالاهای 
ایرانی در جهان به دلیل تحریم بودن ایران وجود 
دارد. رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان 
گفت: به دلیل معذوریت های مربوط به تحریم ها 
نمی توانم جزئیات بیشتری را اعلام کنم اما این را 
می گویم که در تجارت ایران و عمان حتی نحوه 
تبادلات مالی هم متفاوت است و دیگر نیازی به 
تبدیل پول در صرافی ها نیست و راهکارهایی که 
اکنون تاجران ایرانی در تجارت با دیگر کشورها به 
کار می گیرند تا تحریم ها را دور بزنند، در تجارت 
ایران و عمان تســهیل می شود. به گزارش ایلنا؛ 
گفتنی اســت در حال حاضر نیز تجارت ایران و 
عمان جریان مطلوبی دارد؛ در همین راستا اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ماه گذشته 
در گزارشــی به نقل از محســن ضرابی، رئیس 
پیشین اتاق مشــترک ایران و عمان از رشد ۲۱ 
درصدی تجارت ایران و عمان در هفت ماهه سال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد. 
به گفته ضرابی این رشد تجاری در حالی حاصل 
شده که در سال ۱۴۰۲ تراز تجارت خارجی ایران 
در مجموع منفی بوده و صادرات ایران به برخی 

کشورهای همسایه کاهش داشته است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه 
ســازمان برنامه و بودجه چشــم و گوش دولت 
است، گفت: رشد اقتصادی در ۶ماه اول امسال 
۷.۵ درصد بوده اســت، لذا باید موانع توســعه 
برداشته شــود و محرک های توســعه فعال و 
ظرفیت های تامین مالی هم افزا شود تا رشد ۸ 
درصدی اقتصاد تحقق و اســتمرار داشته باشد. 
»داود منظور«، در ادامه سلســله نشست های 
تخصصی دیــدار و گفتگوی خــود با کارکنان 
ســازمان برنامه و بودجه کــه به امور نظارت بر 
برنامه و بودجه اختصاص داشــت، اظهار کرد: 
امور نظارت بر برنامه بودجه جایگاه بسیار مهم 
در ســازمان دارد و فراتر از یک امور است. وی 
افزود: این امور باید گزارشــات سنجیده،دقیق، 
پرمغز و راهبردی برای پیشــبرد اهداف کلان 
سیاسی تنظیم کند و این دیدارها برای آشنایی 
نزدیک با همکاران سازمان و فرصتی برای طرح 
دیدگاه ها و نظرات همکاران، برای رســیدن به 
شرایط ایده ال و استفاده بهینه از فرصت ها برگزار 
می شود. معاون رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
ســازمان برنامه و بودجه چشــم و گوش دولت 
است و عمکرد همه دستگاه ها را می تواند رصد 
کند، گفت: یکی از وظایف مهم سازمان برنامه و 
بودجه نظارت عملیاتی است. طبق قانون برنامه و 
بودجه مکلف هستیم بر اجرای برنامه ها و جذب 
بودجــه و نحوه اجرای برنامه ها و قوانین بودجه 
نظارت داشته باشیم، ولی این نقش بسیار حایز 
اهمیت، قدری مــورد غفلت و کم توجهی قرار 
گرفته است. منظور تاکید کرد: کار مهم سازمان 
تنها اختصاص اعتبــار و امضای موافقت نامه ها 

با دســتگاه ها نیست، بلکه کار مهم سازمان این 
اســت که نظارت دقیق بر منابع اختصاص داده 
شده و اهداف و برنامه های مدنظر دستگاه ها در 
دستور کار قرار گیرد و این مهم از طریق نظارت 
هوشمند امکان پذیر است.وی تاکید کرد: در این 
ارتباط استفاده از ظرفیت  استان ها برای پیشبرد 
اهداف تعریف شــده بسیار مهم اســت، لذا از 
ظرفیت سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها 
و امور تخصصی سازمان بایستی استفاده مطلوب 
شود. رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
جایگاه نظارتی این سازمان، تصریح کرد: منظور 
از نظارت، نظارت بر انجام پروژه ها نیست، بلکه 
نظــارت واقعی بر کلان روندها و جهت گیری ها 
می باشــد. منظور اضافه کرد: هدف ســازمان 
برنامه و بودجــه نظارت راهبــردی و راهبری 
توسعه در کشــور است و راهبری توسعه یعنی 
خلق ثروت و ایجاد بســترهای لازم برای رشد 
۸ درصدی اقتصاد است. وی تصریح کرد: طبق 
گزارش مرکز آمار ایران رشد اقتصادی در ۶ ماه 
اول ســال جاری ۷.۵ درصد بوده است، لذا باید 
موانع توسعه برداشته شود و محرک های توسعه 
فعال و ظرفیت های تامین مالی هم افزا شــود تا 
رشد ۸درصدی اقتصاد تحقق و استمرار داشته 
باشد. بر اساس این گزارش، مصطفی رشیدی، 
رئیس امور نظارت بر برنامه و بودجه، گزارشی از 
عملکرد و اقدامات امور نظارت بر برنامه و بودجه 
را ارائه کرد. به گزارش ایرنا؛ همچنین در ادامه 
این نشست معاونین و کارشناسان امور نظارت 
بر برنامه و بودجه به بیان نظرات و دیدگاه های 

کارشناسی خود پرداختند.

طرح اردوغان برای رایگان کردن گاز مصرفی مردم قبل از انتخابات

وصولی های گمرک به ۱۱۵ هزار میلیارد تومان رسید

اجرای مدل جدید مالی در تجارت ایران و عمان

منظور: سازمان برنامه و بودجه چشم و گوش دولت است

لزوم تغییر رویکرد در بهره برداری از کریدور شمال-جنوب

دبیر شورای عالی مناطق آزاد خبر داد

ارزش ۹۰۰ همتی یک هزار بسته سرمایه گذاری در مناطق آزاد


